
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

رئیس قوه قضائیه در نشستی دو ساعته پای حرف ها و درد 
دل های اعضای شــورای هماهنگی بانک ها نشست تا مسائل و 
مشکلات شبکه بانکی کشور را از زبان مدیران عامل بانک های 
دولتی و خصوصی بشنود و از برنامه ها و راهکارهای دستگاه قضا 

برای تقویت نظام بانکی و حل مشکلات سخن بگوید.
 حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای گفت: یکی از 
دستگاه هایی که با اکثریت غالب مردم ارتباط دارد و با احتساب 
گردش کار گســترده آن بیش از جمعیت کشور به آن مراجعه 
می شود بانک ها هستند و شاید هیچ دستگاهی نباشد که به این 
اندازه با مردم ســر و کار داشته باشد. باید اعتماد مردم افزایش 

یابد و با تسهیل کار آنها گرفتاری هایشان کمتر شود.
وی پایبندی بانک ها به ضوابط و مقررات و تقویت نظارت درون 
سازمانی و روزآمد کردن اصول مدیریت بانکی را در کاهش فساد 
و آسیب ها در این حوزه مؤثر دانست و متذکر شد این کار موجب 
افزایش رضایتمندی مردم و پیشگیری از تولید پرونده های قضایی 
می شود. اقتصاد ایران بانک محور است و بار بسیاری از چرخه های 
فعال اقتصادی کشور بر دوش بانک ها و مؤسسات اعتباری است 

که به نوعی کار پولی و بانکی انجام می دهند.
محســنی اژه ای در ادامه به طرح سؤالاتی از مدیران بانکی 
پرداخت که به نظر وی پاسخ فوری به این سؤالات می تواند در 
اتخاذ تصمیمات درســت و راهکارهای کاهش مشکلات بانکی 
کشور مؤثر باشد.از نظر دولت های گذشته و همچنین مجالس 
قبلی سیستم بانکی ما نیاز به اصلاحات اساسی و تحول بنیادین 
دارد و اگــر نظر مدیران بانکی هم همینطور اســت، دقیقاً چه 
اصلاحاتی باید انجام شود و چه برنامه ای دارند و چه کارهایی باید 

انجام داد و چه گام هایی تا کنون برداشته شده است؟
رئیس قوه قضائیه از مدیران عامل بانک ها این سؤال را نیز 
مطرح کرد که آیا گلایه هایی که نسبت به سوءاستفاده کنندگان 
از قوانین و بخشنامه ها برای فرار از بازپرداخت تسهیلات دارند که 
برخی از این گلایه ها نیز حق است جلسه مشترک با همان افراد 
گذاشته و بررسی کرده اند که چرا این افراد ازعمل به تعهداتشان 

سرپیچی می کنند؟
او سؤال خود را این گونه ادامه داد که اگر با این افراد جلسه 
گذاشته شده نتیجه آن چه بوده و اگر جلسه ای برگزار نشده آیا 
مدیران بانک ها حاضرند دستگاه قضا جلسه چند جانبه ای را با 
حضور افراد مورد اشاره، مسئولان بانکی و بانک مرکزی و مسئولان 
قضایی برگزار کند تا راه حل مشخصی برای اعاده سریع حقوق 

بانک ها تعیین شود تا بر مبنای آن عمل شود؟
رئیس دستگاه قضا با اشاره به تشکیل کارگروهی در سه سال 
گذشته برای پیگیری مطالبات و معوقات بانکی با حضور مسئولان 
بانک مرکزی، از مدیران بانک ها پرسید که آیا عملکرد این کارگروه 
موفقیت آمیز بوده یا نه و آیا فعالیت های این کارگروه با مجموعه 
دیگر موازی بوده است یا نه تا درباره تداوم فعالیت این کارگروه 
تصمیم مناسبی گرفته شود. ضوابط، قوانین و مقررات، ساختار 
و عامل انسانی در سلامت و موفقیت هر دستگاه یقیناً مؤثر است 
اما نقش کلیدی در موفقیت و سلامت حرکت هر دستگاهی را 
مدیران عالی آن مجموعه برعهده دارند. اگر قانون و ضابطه خوبی 
وجود داشته باشد و نیروی انسانی کارآمد هم باشد اما مدیری 
که بتواند مجموعه را به خوبی هدایت کند وجود نداشته باشد 

نظام اداری توفیق چندانی به دست نخواهد آورد.
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه نقش کلیدی موفقیت بانک ها 
برعهده مدیران عالی رتبه، اعضای هیأت و رؤسای حوزه هاست به 
تبیین مشکلات احصا شده در جریان بررسی پرونده های کیفری 
و حقوقــی مربوط به بانک ها پرداخت و خواســتار توجه جدی 
مدیران بانک ها به مســائلی چون اعتبارسنجی برای پرداخت 
تسهیلات، اخذ وثایق مناسب و نظارت بر پرداخت تسهیلات و 

نحوه مصرف آن شد.
محسنی اژه ای کارشناسی غیرواقعی در مناقصات و مزایده ها 
و اخــذ وثایق در معامــلات را یکی از معضلات که موجب بروز 
فساد و مشکل در حوزه بانک ها می شود، دانست و گفت: گاهی 
برخی پروژه ها پیچیده و مهم هستند و به آسانی نمی توان آنها 
را کارشناســی کرد اما می توان تشخیص داد که یک ساختمان 
مسکونی که برای آن فرضاً 200 میلیارد ارزش گذاری شده قیمت 
واقعی دارد یا نه. گاهی دیده شده ملکی تا 10 برابر قیمت واقعی 
ارزش گذاری شده یا با اختلاف بسیار فاحش زیر قیمت کارشناسی 
شده که این نوع کارشناسی ها هم برای بانک ها و هم برای مردم 

و هم برای دستگاه قضایی دردسر ایجاد کرده است.
رئیــس قوه قضائیه در ادامه ســخنانش رابطــه بانک ها با 
شرکت های زیرمجموعه در نوع تسهیلات، نوع تضمین ها و خرید 
و فروش ها را یکی از مسائل مهم در بروز فساد بانکی در سال های 
اخیر عنوان کرد و خواستار توجه مدیران بانک ها به این موضوع 
شــد. بی توجهی به نحوه به روز کردن تسهیلات معوقه و تهاتر 
بیــن طلب و بدهی بانک ها و نادیده گرفتن ضوابط و مقررات و 
قواعد ناظر بر روابط بین بانکی از دیگر مسائلی است که موجب 
بروز فساد در شبکه بانکی می شود که گاهی حتی رأس بانک ها 
و مدیران عالی را درگیر کرده و موجب خدشــه دار شدن اعتبار 

نظام بانکی و اعتماد مردم می شود.
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واکسن به هر شکل ممکن برای همه مردم تأمین شود
رهبر معظم انقلاب مقابله با کرونا را مسأله اول و فوری کشور خواندند:

رهبر معظم انقلاب اســلامی در ســخنانی تلویزیونی درباره وضعیت و طغیان 
بیماری کرونا، آن را مســأله اول و فوری کشــور خواندند و با تأکید در خصوص 
انجام قاطع وظایف و تصمیم ها برای مقابله با بیماری، توصیه ها و نکاتی خطاب به 

مسئولان و مردم بیان کردند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر رهبر معظم انقلاب، حضرت آیت الله خامنه ای، 
لازمه مقابله با تغییر شکل و جهش ویروس را به کارگیری آرایش و شیوه های دفاعی 
جدید و محکم خواندند و گفتند: جان  باختن بیش از ۵00 تن در یک روز و داغدار 
شدن خانواده هایشان و همچنین ابتلای ده ها هزار نفر به بیماری و مشکلات درمانی 
آنها حقیقتاً بسیار دردناک است و دل هر مسلمان و هم میهنی از این واقعه آتش 

می گیرد، بنابراین برای مقابله با این وضع وظایفی داریم.
ایشــان ضرب الاجل یک هفته ای رئیس جمهوری برای جمع آوری پیشــنهادها 
و تصمیم گیــری دربــاره آنها را کاری خوب برشــمردند و افزودند: در رأس زمان 
تعیین شــده، جــواب قضیه با دقت ســنجیده و برای هر اقــدامِ لازم با قاطعیت 
تصمیم گیری و به آن عمل شود. رهبر انقلاب همچنین خستگی شدید کادر درمان 
و فشــارهای جســمی و روحی وارد به آنها را نگرانی بزرگی دانستند و افزودند: از 
صمیم قلب از پزشــکان، پرستاران و مجموعه های درمانی که واقعاً در حال جهاد 

هستند، تشکر می کنم اگرچه تشکر اصلی از آن خداوند شاکر و علیم است.
حضــرت آیت الله خامنه ای در ادامه به بیان چند تذکر خطاب به مســئولان و 

مردم پرداختند.
رهبر انقلاب با تأکید بر لزوم گسترش آزمایش های بیماریابی خاطرنشان کردند: 
در اوایل بیماری، آزمایش های بیماریابی عمومی رایج شد که کار خوبی بود و باید 

شبکه بهداشت با کمک بسیج این کار را انجام دهند.
ایشان با اشاره به هزینه های سنگین آزمایش های تشخیص کرونا، تأکید کردند: 
دولت و بیمه ها کمک کنند تا بیماریابی و آزمایش های تشخیص به صورت رایگان 

و وسیع در اختیار همه مردم قرار بگیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه بعدی به مســئولان، مسأله تأمین گسترده 
واکســن را مورد تأکید قرار دادند و گفتند: خوشبختانه با تولید واکسن در داخل 
مسیر واردات خارجی آن نیز هموار شد، در حالی که تا قبل از آن با وجود پرداخت 

بهای واکسن، فروشندگان خارجی بدعهدی می کردند.
رهبــر معظم انقلاب تأکید کردند: واکســن چــه از راه واردات و چه با تولید 
داخلی باید با تلاش مضاعف و به هر شــکل ممکن تأمین شــود و در اختیار همه 

مردم قرار بگیرد.
ایشــان در خصوص مسأله تأمین دارو برای بیماران نیز گفتند: با وجود کمبود 
یا نبود دارو در داروخانه ها و بیمارســتان ها، گفته می شــود همان داروها در بازار 

آزاد با قیمت چند برابری فروخته می شــود که این نشان دهنده مشکل در شبکه 
توزیع است و این مشکل باید حل شود.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به حضور جدی و قوی نیروهای مســلح در 
ماه های اولِ مقابله با بیماری، گفتند: نیروهای مســلح اکنون نیز مشغول هستند 

اما باید با همه توان به کمک مردم بیایند.
ایشان تصمیم گیری در خصوص تعطیلی را مسأله ای تخصصی و نیازمند بررسی 
در ســتاد ملی کرونا خواندند و افزودند: مســئولان به هر نتیجه ای رسیدند بدون 

ملاحظه و قاطع به آن عمل کنند.
رهبر انقلاب در بخش دیگری از سخنانشان خطاب به مردم، بخشی از مشکل را 
ناشی از رعایت نکردن شیوه نامه ها دانستند و افزودند: مردم عزیز با همان حساسیت 
ماه های اول، شــیوه نامه ها را به طور کامل رعایت کنند تا جان و سلامتی خودشان 

و دیگران به خطر نیفتد.
ایشــان، دو ســه ماه تحمل محدودیت ها و رعایت کامل شیوه نامه ها را موجب 
فروکش کردن بیماری و تنفس کادر درمان دانستند و افزودند: ان شاءالله با همت 
دســت اندرکاران، تا چند ماه دیگر واکســن به بهترین وجه در اختیار مردم قرار 
می گیرد و پس از آن، حتی با وجود بیماری، بحران و خطر مرگ ومیر و مصیبت زده 

شدن خانواده ها کاهش خواهد یافت.
حضرت آیت الله خامنه ای در توصیه ای دیگر، مجالس عزای حضرت سیدالشهداء 
علیه الســلام را مایه برکت و جلب رحمت الهی دانســتند و افزودند: ملت و کشور 
به این مجالس با برکت احتیاج دارد اما در برگزاری آنها باید شیوه نامه ها با کمال 

دقت و شدت مراعات شود.
ایشــان برگزارکنندگان جلسات و آحاد شرکت کنندگان را به رعایت ضوابط و 
فاصله ها توصیه و تأکید کردند: نگذارید مجالس حســینی موجب شیوع بیماری و 

مایه طعنه مخالفان و دشمنان شود.
رهبر معظم انقلاب همچنین با تقدیر از نهضت مواســات و احســان عمومی و 
کمک های خیران به مســتحقان و افراد و مشاغل آسیب دیده، خاطرنشان کردند: 
این نهضت باید اوج بگیرد و مرکز این کار یعنی مرکز شناسایی نیازمندان آبرومند 

و کمک و همیاری مردم به آنها نیز مساجد باشد.
ایشــان در پایان با یادآوری مسأله مهم دعا، توسل و تضرع به درگاه پروردگار 
برای رفع بلا، گفتند: همه این توصیه ها اســبابی هستند که موفقیت آنها در گرو 
عنایت خداوند قادر و حکیم اســت و مجالس عــزاداری نیز مکان و زمینه خوبی 

برای این توسلات و استغفارها است.
حضــرت آیت الله خامنه ای ابراز امیدواری کردند خداوند ملت ایران، مؤمنین و 
همه انسان ها در سراسر جهان را از شرّ این بیماری خبیث و پرُ مشکل نجات بخشد.

تعیین تکلیف بدهکاران بانکی 
تا اول شهریور

اقتصاد مانند هر سیســتم دیگری یک علم است و مهم تر آنکه علمی 
سیستماتیک است که درآن بخش های مختلف با هم ارتباط و تعامل دارند. 
بازارهای مالی، پولی و کالا و اشتغال باید با هم هماهنگ باشند و اینها در 
ارتباط با هم باشند. اما هنگامی که در آن تیم اقتصادی و سیستم اقتصادی 
تقسیم بندی وظایف صورت می گیرد سیستم پولی به قسمت بانک مرکزی 
می رود و سیستم مالی وارد بخش وزارت دارایی و سازمان برنامه و بودجه 

می شود. 
درســت اســت که وزارتخانه ها تقسیم شده است اما از بعد نظری و در 
دایره کلان تر اینها با هم در ارتباط هستند و هر تصمیم یا اتفاقی بیفتد بر 
همدیگر تأثیر می گذارند یعنی سیاست های پولی بر سیاست های مالی تأثیر 
می گذارد و سیاست های مالی هم به تبع بر درآمدهای دولت تأثیر می گذارد 
و همچنین بر اشتغال و در نهایت بر زندگی مردم اثر دارد، بنابراین یکی از 
اهداف اقتصادی در همه کشورها این است که تصمیم گیران اقتصادی باید 
از یک نحله فکری اقتصادی باشند. اگر اینها بخواهند که از نحله و مکتب های 
فکری مختلف باشند در عمل تیم اقتصادی دولت به بیراهه کشیده می شود 
و در راستای اهداف اقتصادی تعیین شده در کشور پیش نمی رود. به عنوان 
مثال اگر کســی طرفدار این باشــد که اقتصاد باید باز باشد و فرد دیگری 
طرفدار اقتصاد بسته باشد اینها عملًا نمی توانند در راستای یک هدف ملی 
و دولتی و در راستای اقتصادی بهتر عمل کنند؛ یا اینکه کسی فکر می کند 
تمام ابعاد اقتصاد از طریق متغیرهای پولی قابل حل است. مثلًا کمبود یا 
تقاضای زیاد را می توان با سیگنال های قیمتی تعیین کرد و عرضه کننده ها 

هم با توجه به تقاضا تولید کنند.
 پس اگر این تفکر حاکم باشــد عمــلًا در اقتصاد و تیم اقتصاد جواب 
نمی دهد، چون اقتصاد ایران بخشی از آن مربوط به مباحث پولی و بخش های 
هم مربوط به مباحث مالی و ساختارهای اقتصادی است همین موضوع را 
می توان از مشکلات خاص اقتصاد ایران دانست. بنابراین به نظر می رسد در 
تیم اقتصادی باید کســانی انتخاب شوند که هم صنف باشند و مهم ترین 
مســأله ای که وجود دارد باید اقتصاد ایران را بشناسند. اگر اقتصاد ایران را 
نشناسند نمی توانند تصمیم درستی بگیرند. یعنی در زمینه علم اقتصاد و 
همچنین اقتصاد ایران حداقل مقاله و کتابی داشته باشند یعنی در این زمینه 
علاوه بر تجربه سواد هم لازم است. در اقتصاد ایران داشتن تجربه برای تیم 
اقتصادی بسیار مهم است. اقتصاد ایران این گونه نیست که همه بگویند ما 
از آن شناخت داریم، مثلًا برای اشتغال بگویند سرمایه گذاری کرد. شما که 
ســرمایه دارید چرا سرمایه گذاری به سمت تولید و به سمت سرمایه گذاری 
واقعی نمی رود. اینها نکات مهم و اصلی اســت که بیان شد. در نهایت باید 
گفت ســازمان برنامه و بودجه و وزارت اقتصاد و بانک مرکزی سه نهادی 
است که سیاست های پولی، مالی، بانکی و سیاست های مربوط به مالیات را 
تعیین می کنند. بنابراین باید قبل از انتخاب نهایی تیم اقتصادی میان اعضا 
یک نشست برگزار شود تا مشخص شود که چقدر صحبت ها و نظراتشان 

هماهنگ است و امکان همکاری دارند.
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آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی بعد 
از ظهر روز یکشنبه با حضور در یک مرکز 
درمانی، اولین دز واکسن ایرانی کرونا را 

دریافت کرد.
رئیس جمهور پس از دریافت واکسن 
برکــت، در گفتگویــی کوتاه با تشــکر 
از تــلاش مجاهدانــه کادر درمان برای 
صیانــت از جــان مردم، گفــت: از همه 
دســت اندرکاران تولید واکسن در کشور 
می خواهم که نهایت تلاش شــان را برای 

تســریع در تولید واکسن به کار بگیرند.
افزود: در جلسه ستاد  دکتر رئیســی 
ملی مقابله با کرونا به مســئولان مربوطه 
تاکید کــرده ام و اینجا نیز تکرار می کنم 
که همه توان خود را برای واکسیناسیون 
عمومی قبل از رســیدن فصل ســرما به 

بگیرند. کار 
آیت الله رئیسی ادامه داد: واکسیناسیون 

عمومــی ضرورتــی اجتناب ناپذیــر و از 
اولویت های دولت است تا بتوانیم مقاومت 

عمومی مــردم را در برابر این ویروس و 
جهش های احتمالی که دارد، بالا ببریم.

رئیس جمهور اظهار داشت: هر میزان 
کــه امکان اســتفاده از واکســن داخلی 

فراهم بود، اســتفاده می کنیــم و به هر 
مقــدار که کمبود وجود داشــت نیز باید 
از خارج واکســن های معتبر وارد شــود.

آیت الله رئیســی در ادامه بــا بیان اینکه 
متاســفانه گزارش هــای دریافتی درباره 
آمــار مبتلایان و قربانیــان کرونا، نگران 
کننده اســت، تصریح کــرد: مردم حتما 
توصیه های بهداشتی ارائه شده را به طور 
دقیق رعایت کنند و مسئولان مربوطه نیز 
تــلاش کنند تا الزامــات و زمینه اجرای 

فراهم شود. این دستورالعمل ها  کامل 
برکت محصول تلاش  واکسن کرونای 
محققان و دانشــمندان جوان کشورمان 
اســت که از مدتی پیــش مجوز مصرف 
را بــا اتکا به دانش بومــی دریافت کرده 
و جمهوری اســلامی ایران با ساخت این 
واکســن به یکی از ۶ کشور تولیدکننده 
واکسن کرونا در جهان تبدیل شده است.

آیت الله رئیسی پس از دریافت واکسن ایرانی کرونا:

از تلاش مجاهدانه کادر درمان برای صیانت از جان مردم قدردانی می کنم

 خبر

 ذدر سال های آینده کل یارانه پرداختی به کسری بودجه تبدیل 
می شود

 با ادامه روند فعلی، کل یارانه پرداختی در سال های آینده به کسری بودجه 
تبدیل خواهد شد.

مدت هاست که اقتصاددان ها و فعالان اقتصادی از اولویت دولت سیزدهم 
می گویند. اقتصــاد ایران با چندین چالش و ابرچالــش به صورت همزمان 
دست وپنجه نرم می کند؛ از تحریم خارجی تا تورم، رکود، مسئله ارز و بودجه 
تا فساد. همه این موارد تک به تک مشکلات مهمی هستند و حل هر کدام از 

آنها بسیار زمان بر و حتی گاه نیاز به اصلاح ساختاری دارد.
براســاس آمارها سالانه حدود 1300 هزار میلیارد تومان یارانه در اقتصاد 
ایران پرداخت می شــود که بخش کوچکــی از آن به اختصاص ارز 4 هزار و 
200 تومانی مربوط می شود. درحالی که دولت سالانه چند میلیارد دلار ارز 
با نرخ ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی بخصوص نهاده های دام و طیور 
تخصیص می دهد؛ اما همچنان شاهد افزایش شدید قیمت این کالاها هستیم.

او ادامه می دهد: به یارانه پرداختی در حوزه کالای اساســی نگاه کنید و 
وضعیت آن را با قیمت ها مقایسه کنید. قیمت مرغ به 40 هزار تومان رسیده 
و قیمت یک کیلو گوشت قرمز نیز در آستانه 1۵0 هزار تومان ایستاده است.

آیا حذف ارز 4 هزار و 200 تومانی ممکن اســت؟ افقه پاســخ می دهد: 
تصمیم گیری درباره این موضوع بسیار دشوار است؛ قبلا هم می خواستند تصمیم 
بگیرند ولی به دلایلی ممکن و عملی نشد. برخی از تولیدکننده ها نسبت به 
رشد جهشی قیمت محصولات نهایی که با ارز ترجیحی تولید می شود، هشدار 
می دهند. البته تمام گزارش ها نشان می دهد که کالاهای مشمول ارز دولتی 

با نرخی به مراتب بالاتر به دست مصرف کننده می رسد.
 شاید بهترین راه حذف ارز 4200 تومانی و پرداخت نقدی مابه التفاوت آن 
به صورت یارانه به مردم باشد. اما اجرایی شدن این هم دشواری هایی دارد که 

شاید مدیریت آن نیاز به عزم جدید سیاسی باشد.
برای حذف ارز ترجیحی باید نظارت دقیق و جدی برای توزیع این کالاها 

باشد که روندهای موجود اجرایی شدن آن را تاکید نمی کند.
 در شــرایط فعلی پرداخت یارانه مســتقیم بهترین راهی است که باعث 
می شود، از یک  سو قیمت ها اصلاح و واقعی شود و از طرف دیگر یارانه پنهانی 

که هم اکنون توسط دولت پرداخت می شود به مردم واگذار شود.
 از زاویه اقتصاد سیاسی، حذف این یارانه ها دشوار و مشکلات خاص خود 
را دارد، ولی درمجموع مزیت های حذف یارانه از مضرات آن بیشــتر اســت. 
آنچه مشخص است اینکه ادامه مسیر فعلی امکان پذیر نیست و دولت باید در 
این باره تصمیم گیری کند. هرچه پیش می رویم، شرایط دشوارتر و پیچیده تر 
می شود و در سال های آینده کل یارانه پرداختی در اقتصاد به کسری بودجه 

تبدیل خواهد شد.

 مسئولیت اجتماعی؛ از مدرسه سازی تا کمک های معیشتی و مالی

یکی از اقدامات مهمی که بانک ها انجام می دهند مسئولیت اجتماعی است. 
تا تلاش شود، بخشی از مشکلات جامعه حل شده و برای افرادی که در سختی 

به سر می برند، اقدامات مثبتی برای کاهش سختی انها انجام شود.
بــه گزارش بانکداری ایرانی ،  بانک دی نیز ازجمله بانک هایی اســت که 
همــواره در این حوزه فعال بوده و تلاش کرده اســت در عرصه های مختلفی 
حضور پررنگی داشــته باشد.مدرسه ســازی، کمک به تیم درمانی در شرایط 
ســخت و همه گیری کرونا، حمایت از خانواده شهدا، تلاش برای رونق تولید 
برای جامعه هدف مشخص، کمک معیشتی برای اقشار خاص در مناطق محروم 

ازجمله این تلاش هاست.
یکی از اقدامات جالب توجه که برای ســال 1400 به عنوان یکی از اهداف 
مهم در حوزه مسئولیت اجتماعی در نظر گرفته شد، حضور در حوزه پژوهش 

است که یکی از نیازهای اصلی جامعه کشور است.
بر همین اســاس، بانک دی در راستای ایفای نقش مسئولیت اجتماعی و 
افزایش تعامل بین صنعت و دانشگاه و تأمین مالی پروژه های پژوهشی و با هدف 
عملیاتی ســازی نتایج پژوهش های دانشگاهی و کاربردی در بهبود فرآیندهای 
بانکی، دستورالعمل حمایت مالی از پژوهشگران و دانشجویان مقاطع تحصیلات 
تکمیلی در بانک دی منتشــر شد. شــایان ذکر است بانک دی از سال 1393 
تاکنون از 80 پروژه تحقیقاتی علمی و دانشگاهی حمایت مالی کرده است.علاوه 
بر این، بعد از شــیوع و همه گیری کرونا بانک دی در این حوزه کمک زیادی 
به جامعه کرده اســت. ازجمله ان کارکنان بانک دی در یک اقدام داوطلبانه و 
انسان دوستانه، هزینه خرید 3 دستگاه اکسیژن ساز برای اهداء به هم وطنان  مبتلا 
به کرونا در استان سیستان و بلوچستان را تأمین کردند. و در کنار این مورد، 
چندی پیش مدیرعامل بانک دی از پرداخت بیش از هشت هزار فقره تسهیلات 
اعتباری به کادر درمان و کارکنان نظام ســلامت خبر داد.همچنین همزمان با 
یازدهمین سالروز تأسیس بانک دی، اقلام معیشتی کمک های مومنانه کارکنان 
بانک در میان اقشار آسیب پذیر و کمتر برخوردار استان سیستان و بلوچستان 
)میان 1۶0 خانوار در مناطق کمتر برخوردار ازجمله روســتاهای همت آباد و 
شیر آباد( این اســتان توزیع شد. گفتنی است، این بسته های معیشتی شامل 

اقلام خوراکی فاسدنشدنی بود.
از دیگر اقدامات بانک دی می توان به احداث مدرسه اشاره کرد. در راستای 
توســعه فضاهای آموزشی و محرومیت زدایی در مناطق کمتر برخوردار کشور، 
بانک دی پروژه ســاخت یک باب مدرسه در شهرستان کنارک واقع در استان 
سیستان وبلوچســتان را آغاز کرد. مسئولیت احداث این مدرسه که مزینّ به 
نام »شــهدای بانک دی« خواهد بود، بر عهده شــرکت عمران و مســکن آباد 
دی)عماد( اســت و با زیربنای 72 متر، طی 4 ماه آینده به بهره برداری خواهد 
رسید. گفتنی است، بانک دی پیش از این نیز به منظور ایفای نقش در حوزه 
مســئولیت اجتماعی و با هدف توسعه فضای آموزشی کشور، تعداد شش باب 
مدرسه در مناطق محروم وآسیب دیده از زلزله و سیل در استان های کرمانشاه، 

گلستان و لرستان احداث کرده بود.
ازجمله اقدامــات دیگری که باید یادآوری کرد، موضوع حمایت از خانواده 
شهداســت. این بانک به دلیل نوع فعالیت خود، همواره تلاش کرده است تا از 
خانواده شــهدا به نحو احســنت ، صیانت کرده و ارج و منزلت آنها پاس بدارد 
از دانش آموزان ، بانوان و فرزندان شــاهد گرفته تا مســاله پیرامون پاسداشت 
حرمت و جایگاه شــهدا مورادی هستند که بانک دی در تلاش بوده تا فعالیت 

مثمر ثمری داشته باشد.

 
  

جلسه هیات دولت بعد از ظهر روز  یکشنبه به ریاست 
آیت الله دکتر ســید ابراهیم رئیسی برگزار شد و در این 
جلسه هیات وزیران با اختصاص اعتبار به وزارتخانه های 

نیرو و راه و شهرسازی موافقت کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، براساس مصوبه 
هیات وزیران، مبلغ یک هزار میلیارد ریال اعتبار تملک 
دارایی های سرمایه ای برای آبگیری کامل سد گلورد و 
تأثیر آن در پیشگیری از سیلاب شهرستان نکا در استان 
مازندران و احداث راه و پل جایگزین )راه روستایی واقع در 
پایین تر از آب دریاچه سد مذکور( و برقراری ارتباط جاده 
ای روستاهای بالادست، به وزارت نیرو اختصاص یافت.

وزارت نیرو نیز موظف شد ضمن نظارت فنی و اجرایی 
بر روند انجام عملیات مذکور، گزارش عملکرد اعتبار فوق 
را هر سه ماه به ســازمان های برنامه و بودجه کشور و 
مدیریت بحران کشور ارسال نماید.هیات وزیران همچنین 
با اختصاص مبلغ دو هزار میلیارد ریال اعتبار تملک دارایی 
های سرمایه ای به وزارت راه و شهرسازی به منظور تامین 
۵0 دستگاه پل فلزی جهت تأمین و ذخیره سازی پل های 
موقت فلزی و ایجاد عبورگاه های موقت و فراهم نمودن 
امکان تردد و امدادرسانی بعد از وقوع مخاطرات طبیعی 
به ویژه سیلاب موافقت کرد.دولت همچنین وزارت راه و 
شهرسازی را موظف کرد ضمن نظارت فنی و اجرایی بر 
روند انجام عملیات مذکور، گزارش عملکرد اعتبار فوق را 

هر سه ماه به سازمان برنامه و بودجه کشور ارسال کند.
در ادامه، تعدادی از پیشنهادهای دستگاه های اجرایی 

بررسی و به تصویب هیات وزیران رسید.

 اصلاح مصوبه تعیین ساز و کار مدیریت برق 
مصرفی دستگاه های اجرایی

هیات وزیران به منظور تأمین نظر هیات بررســی و 
تطبیق مصوبات دولت با قوانین درخصوص مصوبه مربوط 
به تعیین ساز و کار مدیریت برق مصرفی دستگاه های 

اجرایی، با اصلاح این مصوبه موافقت کرد.

بر این اســاس، شرط تصویب آیین نامه اجرایی بند 
)ز( ماده )38( قانون برنامه ششم توسعه درخصوص ارایه 
پیشنهاد مشترک توسط وزارت نیرو و سازمان حفاظت 

محیط زیست حذف شد.

 موافقت هیات وزیران با افزایش سرمایه بانک 
مرکزی از محل اندوخته احتیاطی

دولت با پیشــنهاد بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران مبنی بر افزایش سرمایه این بانک از محل اندوخته 

احتیاطی موافقت کرد.

بر این اساس، سرمایه بانک مرکزی از مبلغ ۶3 هزار 
و 39۵ میلیارد ریــال به مبلغ ۶9 هزار و 39۵ میلیارد 

ریال افزایش می یابد.

 تهاتر مطالبات و بدهی های دو شــرکت 
خصوصی با دولت

هیات وزیران در ادامه، پیشنهاد وزارت امور اقتصادی 
و دارایی مبنی بر تهاتر مطالبات و بدهی های دو شرکت 

خصوصی با دولت را به تصویب رساند.
به موجب این مصوبه، مطالبات شرکت های پرشیان 
انرژی جی و پرشیان فولاد از شرکت دولتی مدیریت شبکه 
برق تهران با بدهی آنها به سازمان های خصوصی سازی و 
امور مالیاتی کشور به مبلغ 1429 میلیارد و 7۶3 میلیون 

18۵ هزار و 290 ریال تهاتر می شود.

 موافقتنامه اجتناب از اخذ مالیات مضاعف و 
جلوگیری از فرار مالیاتی بین ایران و ژاپن

هیات وزیران همچنین بــه وزارت امور اقتصادی و 
دارایی اجازه داد نسبت به انجام مذاکره، پاراف و امضای 
موقــت موافقتنامه اجتناب از اخــذ مالیات مضاعف و 
جلوگیری از فرار مالیاتی در مورد مالیات های بر درآمد 
و ســرمایه بین دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت 

ژاپن اقدام نماید.

ما نیاز به بیمه اتکایی قوی در کشور داریم تا بتوانیم در دنیا فعالیت کنیم و 
قطعا با سرمایه های فعلی، این امر امکان پذیر نیست، بنابراین پیشنهاد می شود 
بیمه ایران و بیمه مرکزی که 100 درصد سهام آنها دولتی است، کمک کنند 

تا یک شرکت بیمه اتکایی قوی در کشور تاسیس شود.
 کشور نیازمند شرکت های بیمه اتکایی قوی است

مدیرعامل شــرکت بیمه اتکایی امین در آستانه انتقال این شرکت از بازار 
فرابورس به بازار بورس تهران، با توجه به تحولات اقتصادی صورت گرفته در 
دو ســال گذشته و کاهش ارزش پول ملی و همچنین افزایش ارزش اموال و 
دارایی های بیمه گذارانی که از طریق بیمه گران مستقیم تحت پوشش شرکت 
بیمه اتکایی امین قرار گرفته اند گفت: سرمایه شرکت بیمه اتکایی امین کمتر 
از حداقل های تعیین شده در مصوبه هیات وزیران بوده، بنابراین نیاز به افزایش 
ظرفیت قبولی ضروری به نظر می رسد که در همین راستا افزایش سرمایه از 
مبلغ 3.900میلیارد ریال به ۵.000میلیارد ریال به تصویب هیات مدیره رسیده 

است که پس از دریافت مجوز از بیمه مرکزی عملیاتی خواهد شد.

 نیاز به افزایش سرمایه داریم
ســید مصطفی کیایی با بیان اینکه سرمایه شــرکت بیمه اتکایی در زمان 
تاســیس 370 میلیارد ریال یعنی حدود 39میلیون یورو بوده است و به رغم 
افزایش سرمایه به 3.900میلیارد ریال، معادل یورویی آن به حدود 1۵میلیون 
یورو، کاهش یافته است یادآور شد: با در نظر گرفتن تورم سالانه و افزایش نرخ 
ارز قاعدتا باید سرمایه شرکت های بیمه ای افزایش یابد، درحالی که معادل ارزی 

سرمایه با کاهش زیادی همراه بوده است.
به گفته وی بررسی میزان سرمایه پرداختی شرکت های بیمه اتکایی به صورت 
معادل ارزی از آن جهت حائز اهمیت اســت که در واقع عملیات شرکت های 
بیمه اتکایی محدود به یک کشــور یا یک قاره نیســت و بیمه گران اتکایی در 
ســطح جهان به انجام عملیات قبولی و واگذاری و در ریسک های مختلف در 

سراسر جهان مشارکت دارند.
کیایی معتقد است: در صورت گسترش روابط اقتصادی با شرکت های خارجی، 
به ویژه شرکت های منطقه ای و همسایه، با سرمایه حال حاضر شرکت که حدود 
1۵میلیون یورو است، جایگاهی در سطح بین الملل نمی توان متصور بود، چرا که 
امکان رقابت با شرکت های بیمه اتکایی در سطح منطقه وجود نخواهد داشت 
و عملا ظرفیت قبولی اتکایی شرکت در مقابل ریسک ها میزان بسیار ناچیزی 
خواهد بود.مدیرعامل شرکت بیمه اتکایی امین با تاکید بر این موضوع که میزان 
سرمایه فاکتور مهمی  در فرآیند دریافت رتبه بین المللی است که سرمایه حال 
حاضر شرکت فرآیند دریافت رتبه بین المللی مناسب از موسسات رتبه بندی 
مطرح دنیا را با چالش جدی مواجه خواهد کرد افزود: قرار نیست بیمه اتکایی 
فقط در داخل کشــور کار کند و باید فضای فعالیت برای قبولی و واگذاری از 
خارج داشــته باشد که با سرمایه های موجود نمی توان کاری از پیش برد. در 
واقع با این افزایش تورم، شرکت های بیمه رشدی در تولید حق بیمه نداشته اند.

شرکت های بزرگ امکان پیشرفت دارند

کیایی با تاکید بر اینکه در دنیا، این گونه است که شرکت های بیمه کوچک به 
دلیل عدم برخورداری از ظرفیت مناسب امکان رشد ندارند و نمی توان برای آنها 
جایگاهی در صنعت بیمه جهان و منطقه متصور شد و تنها شرکت های بزرگ 
هستند که امکان انجام دادن کارهای بزرگ و پیشرفت برای آنها فراهم است 
افزود: تاسیس شرکت های کوچک اثر چندانی در فعالیت های اتکایی در داخل 
و خارج نخواهد داشت و باید شرکت بزرگی تاسیس شود و ما از سیاست های 

کلی آن پیروی کنیم.
وی با تاکید بر اینکه ما نیاز به بیمه اتکایی قوی داریم که بتوانیم در دنیا 
فعالیت کنیم و قطعا با این سرمایه ها این امر امکان پذیر نیست افزود: پیشنهاد 
می شــود بیمه ایران و بیمه مرکزی که 100 درصد ســهام آنها دولتی است، 
کمک کنند تا یک شــرکت بیمه اتکایی قوی که حداکثر 49 درصد سهم آن 
متعلــق به دولت و ۵1 درصد در اختیار بخش خصوصی قرار گرفته باشــد، در 

کشور تاسیس شود.
به گفته مدیرعامل شــرکت بیمه اتکایی امین، نمونه چنین شرکت هایی، 
شــرکت میلی ری در ترکیه و جی آی ســی در هند است که هر دو شرکت در 
گذشــته دولتی بوده و اکنون در حال واگذاری سهم های خود به سهامداران 

داخلی و خارجی هستند.
مدیرعامل بیمه اتکایی امین این نکته را هم گفت: در حال حاضر 93 درصد 
بازار بیمه اتکایی در دست دولت است و تنها 7 درصد بازار در اختیار شرکت های 
بیمه اتکایی غیردولتی است و این اثری ندارد بنابراین زمانی می تواند اتفاق خوبی 

رخ دهد که بتوانیم دولت را از فشار اتکایی خارج کنیم.

 شرکت های بیمه کوچک ادغام شوند
به گفته وی، بررسی ها نشان می دهد، حداقل سرمایه مورد نیاز برای تاسیس 
شرکت های بیمه اتکایی بیش از 10.000میلیارد ریال است که دراین راستا باید 
هر شرکتی که توانایی تامین حداقل سرمایه را ندارد با شرکت های دیگر ادغام 
شود یا با تقویت سرمایه، سهم بیشتری از بازار بیمه اتکایی کشور را به دست آورد.

کیایی براین باور اســت: شرکت های بیمه اتکایی باید آن قدر قوی شوند تا 
بتواننــد باری از روی دوش صندوق تحریم بردارند و حتی الامکان اجازه ورود 
ریسک به صندوق تحریم را ندهند و این ریسک ها باید قبل از ورود به صندوق 
تحریم بین شــرکت های اتکایی پر قدرت واگذار شــود. دراین راســتا یکی از 
پیشنهاد ها می تواند این باشد که قسمتی از سرمایه صندوق تحریم به عنوان وام 
به شرکت های اتکایی اختصاص یابد که شرکت مذکور آن را در سرمایه لحاظ 

کرده و معادل آن را به عنوان تضمین در بانک نگهداری کند .
به گفته مدیرعامل شرکت بیمه اتکایی امین، شرکت های بیمه به صورت 
مستقیم عملیات صدور بیمه نامه و عملیات واگذاری به یکدیگر را انجام می دهند، 
اما در شرکت بیمه اتکایی به دلیل اینکه عملیات صدور بیمه نامه به صورت مستقیم 
انجام نمی پذیرد، تنها قبولی اتکایی وجود داشته که با توجه به عدم واگذاری 
به این شکل توسط شرکت های بیمه اتکایی به بیمه گران مستقیم، مراجعه به 

شرکت های بیمه  اتکایی کاهش می یابد.

وی افــزود: بیمه مرکزی باید موضوع را بررســی و راهکاری ارائه کند که 
پیشنهاد ما این است هر شرکتی می خواهد در زمینه اتکایی فعالیت کند یک 
شرکت مستقل به صورت اتکایی تاسیس کند. یا همان گونه که به شرکت های 
بیمه مســتقیم مجوز قبولی اتکایی می دهد، به شرکت های اتکایی نیز مجوز 
صدور بیمه نامه به  صورت مستقیم داده شود که پاسخی تاکنون به این شرکت 

ارائه نشده است.
کیایی در ادامه با تاکید بر اینکه ما در ریسک های بزرگ ملی از تمامی  ظرفیت 
خود در پوشــش اتکایی آن ریسک استفاده می کنیم افزود: اما در ریسکی  که 
امکان خطر بالا در آن وجود داشته باشد از حداکثر توان خود استفاده نمی کنیم 
که این لازمه قوام یک شرکت اتکایی است. تعهدات بیمه گر اتکایی در مقابل 
عایدی حق بیمه پس از کسر هزینه های بیمه گری بسیار بالا بوده و در معرض 

خطرها با تعهدات بسیار بالا است.
به گفته وی، بیمه مرکزی به عنوان یک نهاد قوی تر و عالی تر باید دیدگاه های 
جدیدتری به شرکت های اتکایی القا کند که ما بتوانیم با آن تفکرات جلو برویم. 
اگر بیمه مرکزی به شرکت  های بیمه برنامه ای را ابلاغ کند و از شرکت ها اجرای 
برنامه ها را به  صورت کتبی بخواهد، در نتیجه شرکت بیشتر به عملکرد خود 

توجه کرده و برنامه ریزی های متناسب با آن را انجام می دهد.
کیایی خاطر نشان کرد: به نظر می رسد نیاز بیشتری به کارهای مطالعاتی 
در زمینه های بیمه های اتکایی توسط بیمه مرکزی و شرکت های بیمه اتکایی 
باشــد، همان گونه که تاکنون نیز این گونه عمل شده و زحمات زیادی در این 

مورد انجام پذیرفته است.

 انتقال از بازار فرابورس به بازار بورس
مدیرعامل شــرکت بیمه اتکایی امین درباره روند انتقال شــرکت از بازار 
فرابورس به بازار بورس نیز گفت: شرکت بیمه اتکایی امین اواسط بهمن سال 
گذشته درخواست خود را برای پذیرش در بورس اوراق بهادار تهران ارائه و پس 
از بررسی شرایط توسط بورس اوراق بهادار تهران، جلسه هیات پذیرش بورس 
در خصوص بررسی درخواست انتقال شرکت بیمه اتکایی امین )سهامی عام( 

از فرابورس ایران به بورس اوراق بهادار تهران در اسفند سال 99 برگزار شد.
وی ادامه داد: در این جلسه گزارش مفصلی از نحوه فعالیت، عملکرد و وضعیت 
مالی شرکت در ۶ ماه نخست سال 99 و پیش بینی ۶ ماه اول سال مالی 1400 
ارائه و سپس به تمامی  سوالات مطروحه از جانب اعضای هیات پذیرش که عموما 
در خصوص ماهیت شرکت، وضعیت و عملکرد مالی و بندهای گزارش حسابرس 

برای سال مالی منتهی به 31 شهریور 99 بوده به طور کامل پاسخ داده شد.
وی با بیان اینکه هیات پذیرش با ابراز رضایت از عملکرد و شفافیت مالی 
شــرکت موافقت اولیه خود را با انتقال به بازار بورس اوراق بهادار تهران طی 
نامه ای اعلام کرد یادآور شــد: موارد درخواستی توسط هیات پذیرش تهیه و 
جلســاتی برای ارائه مدارک و بر طرف کردن ایرادات وارده برگزار و نهایتا در 
تاریــخ 9 تیر 1400طی نامه ای موافقت نهایی هیات پذیرش شــرکت بورس 

اوراق بهادار تهران اعلام شد.

موافقت دولت با اختصاص اعتبار به وزارتخانه های نیرو و راه و شهرسازی

کشور نیازمند شرکت های بیمه اتکایی قوی است

 
  

مدیر کل سازمان های کارگری و کارفرمایی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی گفت: با تصویب وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، دستور العمل نحوه برگزاری مجامع عمومی انجمن 
های صنفی کارگری و کارفرمایی و کانون های مربوطه به 

صورت مجازی ابلاغ شد.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »فرزاد یوســفی » با اعلام این 

خبر گفت: با توجه به ضرورت های ناشی از شیوع بیماری 
کرونا و همچنین لزوم توسعه هرچه بیشتر دولت الکترونیک 
برای تسهیل امور کارگران و کارفرمایان، این دستورالعمل 
بنابر پیشنهاد شورای عالی کار به تصویب وزیر تعاون، کار 
رفاه اجتماعی رسید.وی افزود: این دستور العمل  در یازده 
ماده و هفت تبصره تدوین و به امضای محمد شریعتمداری، 
وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی رسیده است.یوسفی گفت: 

براســاس این ابلاغیه برگــزاری مجامع عمومی به صورت 
مجازی ؛ مستلزم دسترسی به امکانات سخت افزاری و نرم 
افزاری مناسب ازجمله دسترسی اعضای تشکل به گوشی 
تلفن همراه هوشمند و یا رایانه )در موارد معذوریت افراد در 
استفاده از دستگاه تلفن همراه هوشمند( با قابلیت اجرای 
نرم افزار لازم است.به گفته وی، ویژگی های مجمع عمومی 

مجازی در این ابلاغیه کامل توضیح داده شده است.

دستورالعمل نحوه برگزاری مجامع عمومی انجمن های صنفی کارگری و کارفرمایی ابلاغ شد
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/05/21

شماره : 1164

مرکز آمار ایــران اعلام کرد، نرخ تورم 
تولیدکننده صنعتی در چهار فصل منتهی 
به فصل بهار 1400، با 21.7 واحد درصد 

رشد به 78،۵ درصد رسید.
بــه گزارش مرکز آمار ایران اعلام کرد: 
درصد تغییرات میانگین شــاخص قیمت 
تولیدکننــده محصولات صنعتی در داخل 
کشور در چهار فصل منتهی به فصل بهار 
1400 نســبت به مدت مشــابه در سال 
قبل به 78،۵ درصد رســید که نسبت به 
همیــن اطلاع در فصــل قبل 21.7 واحد 
درصــد افزایش نشــان می دهد. در فصل 
مــورد بررســی، در میــان زیربخش های 
مختلف صنعتی در کشــور، کمترین تورم 
ســالانه مربوط به زیربخش های »ساخت 
فراورده هــای توتــون و تنباکــو« )20.2 
درصد(، »ساخت سایر مصنوعات« )3۶.1 
درصد( و »ساخت محصولات دارویی، مواد 
شیمیایی مورد اســتفاده در داروسازی و 
محصولات دارویی گیاهی« )3۶.7 درصد( 
و بیشــترین تورم سالانه به ترتیب مربوط 
به زیربخش های »ســاخت سایر تجهیزات 
حمل و نقل« )134.7 درصد( و »ساخت 
مواد شــیمیایی و فرآورده های شیمیایی« 

)104.8 درصد( میباشد.

 تورم فصلی
در فصــل بهــار 1400 درصد تغییرات 
شــاخص قیمت تولیدکننده بخش صنعت 
نســبت به فصل قبل )تورم فصلی( به 8،2 
درصد رسید که در مقایسه با همین اطلاع 
در فصل قبل4،0 واحد درصد کاهش دارد. 
در فصل مورد بررسی در میان زیربخش های 

مختلف صنعتی کمترین تورم فصلی مربوط 
به زیربخش های »ساخت کُک و فراورده های 
حاصــل از پالایش نفــت« )0،8 درصد( و 
»ساخت وســایل نقلیه ی موتوری، تریلرو 
نیــم تریلر« )2.۶ درصد( و بیشــترین آن 
به ترتیب مربــوط به زیربخش های »چاپ 
و تکثیر رســانه های ضبط شــده« )2۵،3 

درصــد(، »ســاخت انواع آشــامیدنی ها« 
)23.1 درصد(، »ســاخت پوشاک« )21.7 
 درصد( و »ساخت سایر مصنوعات« )17.7

 درصد( می باشد.

 تورم نقطه به نقطه
به گــزارش مرکز آمــار، در فصل بهار 

1400 درصــد تغییرات شــاخص قیمت 
تولیدکننده بخش صنعت نسبت به فصل 
مشــابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( به 
94،7 درصد رســید. به عبارتی، میانگین 
تولیدکنندگان  توســط  دریافتی  قیمــت 
محصولات صنعتی به ازای تولید کالاهای 
خــود در داخل کشــور، در فصــل بهار 
1400 نسبت به فصل بهار 1399، 94.7 
درصد افزایش دارد. تــورم نقطه به نقطه 
در فصــل زمســتان ســال 1399، 93.۶ 
درصد بوده اســت. در میان زیربخش های 
مختلف صنعتی، کمتریــن تورم نقطه به 
نقطــه مربوط به زیربخش های »ســاخت 
فراورده هــای توتــون و تنباکــو« )20.0 
درصد(، »ساخت محصولات دارویی، مواد 
شــیمیایی مورد اســتفاده در داروسازی 
و محصــولات دارویــی گیاهــی« )43.0 
درصــد( و »ســاخت ســایر مصنوعات« 
)۵0.3 درصد( و بیشــترین تورم نقطه به 
نقطه به ترتیب مربــوط به زیربخش های 
»ســاخت مواد شــیمیایی و فراورده های 
شــیمیایی« )13۵.7 درصد(، »ســاخت 
فلزات پایه« )112.0 درصد( و »ســاخت 
کُک و فراورده های حاصل از پالایش نفت« 

)102.9 درصد( می باشد.

افزایش نرخ تورم تولیدکننده صنعتی در سال ۱۴۰۰

 راه هــای اقتصادی دولت جدید  برای نیل به موفقیت
دولت ســیزدهم بایــد در اولویت های خود تعییــن تکلیف نظام ارزی 

قرار دهد. را  کشور 
در بررســی اولویت هــای اقتصــادی رئیس جمهوری ســیزدهم برای 
حرکت در مســیر موفقیت باید گفت نخســتین اقــدام این دولت تعیین 
تکلیف نظام ارزی کشــور اســت یعنی باید به پاسخ این پرسش ها برسیم 
که آیا نظام شــناور مدیریت شــده را پیش بگیریم یا نظام شناور مبتنی 
بر نرخ ارز بازار آزاد. در واقع تا تکلیف نرخ ارز و محدوده آن مشــخص 
نشــود و دولت  تغییرات نرخ ارز و تبعات آن بر تورم و بیکاری و رکود 

را مشــاهده نکند هیچ اقدامی نمی توان بر پایه های متزلزل شــکل داد.
پــس این موضوع می تواند قدم نخســت باشــد. در اولویت های بعدی 
می توان گفت بیشــترین اقدامات بســتگی به بحث برجام دارد که تکلیف 

آن با دولت های خارجی مشــخص شود. 
هم اکنون نفت کشــور تحریم اســت و دولت بعد بایــد بداند آیا باید 
با دور زدن تحریم ها به کســب درآمد و ســرمایه گذاری امیدوار باشد یا 
می تواند به منبع درآمدی جدید برای رفع کســری بودجه دســت یابد. 
البته همواره گفته می شــود که کســری بودجه خود معلول است. کسری 
بودجــه در خیلی از مســائل نقش دارد اما خود معلول شــرایط ارزی و 
فروش نفت و تحریم هاســت. موضوع بعدی که در مســیر حرکت دولت 

نقش تعیین کننده دارد مســأله تورم است. 
تورم هم معلول اســت و ناشــی از قیمت هایی اســت که افزایش پیدا 
کرده اما در اینجا چرایی افزایش قیمت ها مهم است. با وجود این مسائل 
باز هم می توان به اهمیت تعیین نرخ ارز اشــاره کرد که طی چند ســال 

گذشــته به 30 تومان رسیده است. 
از سوی دیگر کمبود ذخایر ارزی باعث ایجاد کسری بودجه شده است 
که دولت با تزریق نقدینگی در جامعه امورات خود را می گذراند. البته از 
این نکته هم نباید غافل شــد کــه تصمیم هایی که در بخش تولید گرفته 
شــد قیمت تمام شــده کالا ها را افزایش داد. همچنین عدم نظارت هم 
مزید بر علت شــده و ضمن افزایــش قیمت زمینه تورم را ایجاد می کند.

مســأله تورم و افزایش قیمت ها در شــرایط فعلی هم قابل تحمل نیست 
امید می رود برنامه و سیاستی اعمال نشود که این شرایط را تشدید کند.

دولــت جدید باید عوامل ایجــاد کننده افزایــش قیمت ها را مد نظر 
قرار دهد که یکی از آنها کســری بودجه پنهان و دیگری کســری بودجه 

است.  آشکار 
اما آنچه اهمیت دارد چگونگی تأمین این کسری است که با روش هایی 
ماننــد تزریق پول، افزایــش پایه پولی و افزایــش نقدینگی نمی توان به 

حل مؤثر این مشــکل کمک کرد.
 در نهایــت هم باید به بحث مبارزه با فســاد اشــاره کردکه به عنوان 
یکی از اولویت های جدی دولت آقای رئیســی مطرح اســت. البته ایشان 
بارها مسأله فســاد را در برنامه های انتخاباتی خود مطرح کرده و نسبت 

به رفع آن با ارائــه برنامه اعلام آمادگی کرده اند.

 
 

 
 

۲۷ شرکت در انتظار اخذ مجوز شرکت کارگزاری

قدم های چابک بیمه تجارت نو در بکارگیری روندهای فناورانه

همکاری اثربخش بانک رفاه کارگران در طرح واکسیناسیون کارکنان نظام بانکی؛
رئیس کل بانک مرکزی از مشارکت بانک در این طرح قدردانی کرد

27 درخواست اخذ مجوز تاسیس شرکت کارگزاری تا 
امروز به سازمان بورس و اوراق بهادار ارسال شده است.

به گزارش  ســنا؛ مدیر نظارت بر کارگزاران سازمان 
بــورس و اوراق بهادار با بیان مطلب فوق گفت: به زودی 
نخستین سری از موافقت اصولی مجوز تاسیس شرکت 

کارگزاری توسط هیات مدیره سازمان صادر می شود.
محمد عطایی، توسعه و تقویت جایگاه نهادهای مالی 
در بازار ســرمایه و ارائه خدمات بهتر به سرمایه گذاران 
در بازار ســرمایه را هدف اساسی اعطای مجوز تاسیس 
شرکت های کارگزاری خواند و تصریح کرد: هیات مدیره 
ســازمان، صدور مجوز تأسیس و فعالیت کارگزاری را با 
توجه به تقاضای فعالین بازار سرمایه در خصوص تاسیس 
شرکت کارگزاری، در دستور کار خود قرار داد. وی ادامه 
داد: طبق نظر هیات مدیره سازمان بورس و اوراق بهادار، 
دســتورالعمل صدور مجوز تأسیس و فعالیت کارگزاری 
تدوین و نسخه اولیه دستورالعمل مذکور در جلسه مورخ 
22 اردیبهشت ماه 1400 در هیات مدیره سازمان بورس 

و اوراق به تصویب رســید.این مدیر ارشد سازمان بورس 
افزود: این دستورالعمل به منظور نظرسنجی فعالان بازار 
سرمایه در پایگاه قوانین و مقررات بازار سرمایه قرار گرفت 
و نسخه نهایی دستورالعمل صدور مجوز تأسیس و فعالیت 
کارگــزاری در تاریخ 10 خرداد 1400 به تصویب هیات 

مدیره ســازمان بورس و اوراق بهادار رسید.مدیر نظارت 
بر کارگزاران ســازمان بورس و اوراق بهادار توضیح داد: 
متقاضیان دریافت مجوز تاسیس شرکت کارگزاری می 
توانند بر اساس شرایط مندرج در فراخوان سازمان بورس 
و اوراق بهادار که در سایت سازمان بورس و اوراق بهادار 

در اختیار متقاضیان قرار گرفته اســت، درخواست های 
خود را طبق شرایط مندرج در دستورالعمل صدور مجوز 
تأسیس و فعالیت کارگزاری به سازمان بورس و اوراق بهادار 
ارسال کنند.وی در خصوص مراحل صدور مجوز تاسیس 
شرکت کارگزاری اظهار کرد: پس از اینکه شرایط عمومی 
و اختصاصی متقاضیان مورد بررسی قرار گرفت و به تایید 
رسید، متقاضیان برای مصاحبه حضوری به سازمان دعوت 
می شوند. در مصاحبه حضوری، موضوعاتی همچون توجیه 
طرح تجاری، میزان آشنایی با صنعت کارگزاری، آشنایی با 
قوانین و مقررات بازار سرمایه مورد ارزیابی قرار می گیرد.

به گفته مدیر نظارت بر کارگزاران ســازمان بورس و 
اوراق بهادار، تا کنون 108 کارگزاری فعال در سراســر 
کشــور مشغول به ارائه خدمات هســتند. از اینرو، لازم 
است متقاضیان اخذ مجوز، طرح جدیدی برای صنعت 
کارگزاری داشته باشــند تا ضمن تقویت و توسعه بازار 
سرمایه، بستر مناسبی برای ارائه خدمات مناسب و آموزش 
و فرهنگ سازی سرمایه گذاران بازار سرمایه فراهم کنند.

حامد شیدائیان درخصوص تحول دیجتال در شرکت بیمه  تجارت نو، گفت: 
از ابتدای سال 99 در بیمه تجارت نو مدیریتی تحت عنوان »کسب و کارهای 
نوین« با ماموریت راهبری تحول دیجیتال شــکل گرفت و در همین راستا، 
قدم های ارزشمندی هم در خصوص توسعه فرهنگ دیجیتال و هم تدوین و 
اجرای نقشه راه تحول دیجیتال برداشته شد.مشاور مدیرعامل شرکت بیمه 
تجارت نو در تحول دیجیتال، بابیان اینکه “قدم های ارزشمندی در خصوص 
توسعه فرهنگ دیجیتال و تدوین و اجرای نقشه راه تحول دیجیتال در این 
شرکت برداشته شده است”، اظهارداشت: بیمه تجارت نو می کوشد تا با نگاه به 
نیاز روز مشتریان خود و تحولات صنعت، بکارگیری روندهای فناورانه و تاکید 
بر همکاری استراتژیک با ایشنورتک ها، در راستای طراحی محصولات بیمه 

ای مناسب با عصر دیجیتال و بازطراحی فرایندهای موجود، اجرایی ساختن 
مفهوم بیمه گری باز و ارائه ای پی آی به کســب و کارها قدم های چابک تر و 
ارزشمندتری را بردارد.به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو، حامد شیدائیان 
درخصوص تحول دیجتال در شرکت بیمه  تجارت نو، گفت: از ابتدای سال 99 
در بیمه تجارت نو مدیریتی تحت عنوان »کسب و کارهای نوین« با ماموریت 
راهبری تحول دیجیتال شکل گرفت و در همین راستا، قدم های ارزشمندی 
هم در خصوص توســعه فرهنگ دیجیتال و هم تدوین و اجرای نقشــه راه 
تحول دیجیتال برداشــته شد.وی، دررابطه با فعالیت های اجرایی انجام شده 
در شــرکت بیمه تجارت نو، به فاز اول داشــبورد هوش تجاری این شرکت، 
بازطراحی فرایندهای صدور بیمه های بدنه و عمر و فرایند ارزیابی خســارت 

بیمه بدنه با بکارگیری ظرفیت اینشورتک ها، راه اندازی پلتفرم خرده فروشی 
شرکت برای شبکه نمایندگان )بنوشاپ(، ایجاد محصولات جدیدی همچون 
بیمه موبایل با امکان ارزیابی غیرحضوری، بازطراحی تجربه کاربری وب سایت 
شرکت و اپلیکیشن بنو اشاره کرد.مشاور مدیرعامل شرکت بیمه تجارت نو در 
تحول دیجیتال، تصریح کرد: البته با وجود تمام اقدامات فوق، بیمه تجارت نو 
در ابتدای راه بلوغ تحول دیجیتال خود قرار دارد و این ســفر، یک مسیر بی 
انتها و بدون بازگشت است که همیشه نیاز به بازنگری و اصلاح دارد، همچنین 
تحول دیجیتال در یک سازمان، وظیفه یک فرد یا یک مدیریت خاص نیست 
و اجرایی ســاختن گام های فوق در شرکت بیمه تجارت نو، بدون همدلی و 

همراهی همه مدیران و کارشناسان سازمان میسر نبوده است.

دکترکمیجانی گفت: بانک رفاه کارگران با اختصاص فضا و مشارکت در 
طرح واکسیناسیون کارکنان نظام بانکی کشور اقدام اثر بخشی صورت داد. 

که جای تقدیر و تشکر دارد.
به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، دکترکمیجانی رئیس کل 
بانک مرکزی در بازدید از مرکز واکسیناسیون کارکنان شبکه بانکی در بانک 
رفاه کارگران با بیان اینکه این طرح با دســتور وزیر بهداشت و با همکاری 
بیمارستان بانک ملی و بانک رفاه کارگران از هفته گذشته آغاز شده است، 
اظهار داشت: همکاران بانکی در گزند ابتلا به ویروس کرونا هستند؛ چرا که 
در طول مدت  شــیوع و همه گیری کرونا در حال خدمت رسانی به مردم 
قرار دارند و همراه و همگام با مدافعان سلامت در ارائه خدمات بانکی فعال 
بودند. در طول این مدت بیش از 3۵ هزار نفر از کارمندان شبکه بانکی به 

کرونا مبتلا شدند و 2۶0 نفر نیز جان خود را از دست داده اند.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: ســتاد ملی مقابله با کرونا گروه های 
آسیب پذیر را شناســایی کردند و در اولویت واکسیناسیون قرار دارند. در 
اکثر اســتان ها کار واکسیناســیون به اتمام رسیده اســت البته ۶0 تا 70 

درصد کارمندان شــبکه بانکی در پایتخت هستند که واکسیناسیون آن ها 
تا پایان هفته به اتمام می رســد.دکتر کمیجانی با بیان اینکه بیش از 210 
هزار کارمند شــبکه بانکی در سایت های واکسیناسیون واکسینه می شوند، 
افزود: تاکنون 17 سایت در تهران برای واکسیناسیون 70 درصد کارمندان 
شــبکه بانکی کشور درنظر گرفته شده است.در ادامه این بازدید اسماعیل 

لله گانی مدیرعامل بانک رفاه کارگران نیز با بیان اینکه »شــعب بانک ها به 
علت تجمع مشــتریان از مکان های  مستعد شیوع ویروس کرونا محسوب 
می شــوند«، تصریح کرد: براین اساس و با پیگیری هایی که از جانب بانک 
رفاه کارگران و همچنین بانــک مرکزی صورت گرفت و با موافقت وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، واکسیناسیون کارکنان شبکه بانکی از 
اواخر هفته قبل آغاز شــده است و براساس برنامه ریزی های صورت گرفته، 

پیش بینی می شود اواخر هفته جاری به پایان برسد.
لله گانــی افزود: بانک رفاه کارگران در راســتای همیاری و همکاری با 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی ظرفیت های خود را به منظور 
واکسیناســیون همکاران شبکه بانکی در سراسر کشور به کار گرفته است 
و در همین زمینه در شــهر تهران دو پایگاه از مجموع پایگاه های 17 گانه 
واکسیناسیون کارکنان شبکه بانکی شامل پایگاه ولیعصر و همچنین اداره 
آموزش و توسعه دانش متعلق به این بانک رفاه است وبرنامه واکسیناسیون 
 کارکنان شــبکه بانکی تا واکســینه شــدن تمامی کارکنان بانک ها ادامه

 خواهد داشت. 

 خبر
  پشــتیبانی از تولید به روایت بانک ملی ایران/ نهالی که به ثمر 

نشست
بانک ملی ایران با رویکرد توجه به ضرورت حفظ اشتغال به عنوان یکی از 
اولویت های اصلی کشور، حمایت از صنایع و تولیدی های نوپا را محور برنامه 

های خود قرار داده است.
به گزارش  روابط عمومی بانک ملی ایران، اداره امور شــعب این بانک در 
اســتان کرمان همســو و همگام با سیاست ها و رســالت های کلی بانک در 
پشتیبانی از تولید و ایجاد رونق اقتصادی همواره سعی کرده تا با قرار گرفتن 
در کنار صاحبان صنایع و طرح های تولیدی مهم و اثرگذار استان، قدم های 
موثری جهت شــکوفایی تولید و اشتغال این استان پهناور بردارد و سهم خود 

را در توسعه متوازن کشور ایفا کند.
شرکت ســیم و کابل بابک یکی از کارخانه های نوپای استان کرمان واقع 
در شهرستان شهر بابک است که با حمایت و سرمایه گذاری بانک ملی ایران 
راه اندازی و با بهره گیری از تکنولوژی روزآمد به مرحله تولید انبوه انواع سیم 

و کابل مسی قابل انعطاف رسیده است.
این شرکت با دریافت نشان استاندارد و گواهی کیفیت ایزو 9001 برای تمام 
محصولات تولیدی خود اکنون به یکی از تامین کنندگان اصلی شــرکت ها و 
کارخانجات صنعتی بزرگ همچون گل گوهر ســیرجان، فولاد بافت، کارخانه 
لاستیک کرمان، شرکت فولاد بردسیر، شرکت صنایع ملی مس ایران، شرکت 

جهاد نصر، شرکت فولاد زرند ایرانیان و... تبدیل شده است.
شــرکت ســیم و کابــل بابک بــا تولیــد 29 قلم انــواع ســیم و کابل 
در کلاف هــای 100 متــری قرقــره دار در حــال حاضــر بخــش عمــده 
 ای از نیــاز بــازار اســتان را پوشــش داده و بــرای 40 نفــر بــه صــورت

 مستقیم اشتغال ایجاد کرده است.
این شــرکت با ارتقا سطح تولید و افزایش مستمر کیفیت محصولات خود، 
توســعه بازار محصولات و ورود به عرصه صادرات پس از تامین نیاز داخلی و 

بومی را در صدر اهداف و چشم اندازهای خود قرار داده است.

 پیام تبریک مدیر عامل بانک سپه به مناسبت روز خبرنگار
مدیر عامل بانک سپه با صدور پیامی روز خبرنگار را به این قشر فرهیخته 

تبریک گفت.
بر اســاس این گزارش متن پیام محمد کاظم چقازردی مدیر عامل بانک 

سپه خطاب به خبرنگاران به شرح ذیل می باشد.
حمد و ســپاس خاص ذات کبریایی است که »اندیشه و خرد« را در وجود 

آدمی به ودیعه نهاد تا روشنایی بخشی باشد در سیر الی الله.
در عصر دانش که ارتباطات وسعتی به پهنای تمامی گیتی و به بلندای علم 
و اراده خردمندان  جامعه دارد. هنرمند حقیقی کسی است که گوهر وجودی 
خویش را در زلال پاکی ها جلا داده و قلم را در دســتان با مناعت خود جان 

بخشیده تا رسالتی معظم را به سرانجام برساند.
در نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران روز خبرنگار مقارن با شــهادت 
شــهیدی والامقام است. نام »شــهید محمود صارمی« تا ابد در تارک روشن 
عرصه خطیرخبرنگاری می درخشــد و مشعل فروزانی است برای عاشقان راه 

حق و حقیقت.
بی تردید رسالت و مجاهدت های دلسوزانه و متفکرانه اصحاب خبر و رسانه، 
آن چنان مهم و تاثیرگذار است که می تواند با تعمیق اندیشه تصمیم گیران 

و صاحبان مسئولیت، تعالی یک سازمان و نهایتاً یک جامعه را رقم زند.
اینجانب ضمن تبریک فرارسیدن هفدهم مردادماه »روز خبرنگار« به شما 
فرهیختگان این عرصه سترگ، از تلاش ها و تشریک مساعی ارزنده و سازنده 
شما با نخستین بانک ایرانی، سپاسگزارم و از درگاه ایزد منان، سلامت و توفیق 

مستمرتان را در مسیر ارتقای ایران اسلامی خواهانم.
محمدکاظم چقازردی

تاکید عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بر افزایش ظرفیت تولید نفت
ایران تضعیف شود، بقیه جرات تعرض پیدا می کنند

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام بار دیگر بر ضرورت افزایش ظرفیت 
تولید نفت تاکید کرد و گفت: برخی پس از انقلاب از کاهش تولید نفت ابراز 
خرسندی کردند؛ حال آنکه صدام با اتکا به درآمدهای نفتی که به واسطه کاهش 
تولید از سوی ایران افزایش یافته بود، با ما جنگید. وقتی کشور تضعیف شود؛ 

بقیه )کشورها( جرات تعرض پیدا می کنند.
.به گزارش خبرنگار شــانا، علی آقامحمدی روز)دوشنبه، 18 مردادماه( در 
آیین امضای موافقت نامه های همــکاری بین پارک نوآوری و فناوری صنعت 
نفت با دانشــگاه ها و پارک های علم و فناوری کشور، با بیان این مطلب افزود: 
نفت موضوعی است که بسیاری سعی کرده اند آن را کوچک جلوه دهند، اما نه 
تنها فراز مهم اقتصاد مقاومتی، نفت است، بلکه تحریم ها هم همواره در مرحله 
نخســت، نفت را نشانه گرفته است و هدف اصلی آمریکا این بود که صادرات 
نفت ما را به صفر برساند بنابراین اهمیت موضوع نفت در ایران بسیار روشن و 

افق صنعت نفت برای کشور بسیار حائز اهمیت است.

 هدف اصلی باید شتاب بخشی در تولید نفت باشد
وی با اشــاره به ظرفیت تولید 4 میلیون بشــکه ای نفت ایران )روزانه( در 
مقایسه با ظرفیت تولید بیش از 10 میلیون بشکه ای کشورهای آمریکا، روسیه 
و عربستان و حرکت سریع بعضی از کشورهای همسایه در این مسیر، یادآور 
شــد: بسیار واضح است اگر اعدادی کمتر از این ارقام به ذهن مان بیاید، راه را 
اشتباه رفته ایم و در مسیر میل دشمن و تضعیف کشور گام برداشته ایم. هدف 

اصلی ما باید شتاب بخشی به روند افزایش تولید نفت باشد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام به پیشرفت های کشور در حوزه ساخت 

تجهیزات صنعت نفت اشاره کرد و گفت: امروز دیگر از 10 گروه کالاهای کاربردی 
عبور کرده ایم و توان ساخت حدود 80 درصد از تجهیزات مورد نیاز صنعت نفت 
را در داخل داریم، شرکت های سازنده ما نیز مانند گذشته نیستند و امروز با کار 

منسجم در قالب کنسرسیوم حرف های زیادی برای گفتن دارند.

 حمایت صریح از شکل گیری پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت
آقامحمدی با بیان اینکه مطالعات صورت گرفته به خوبی حاکی از فراهم 
بودن امکان افزایش ظرفیت تولید نفت کشور تا 7.4 میلیون بشکه در روز است، 
ادامه داد: در میان مجموعه توانمندی ها و ظرفیت هایی که در کشور وجود دارد، 
جای ساختار و مجموعه ای برای حمایت از شرکت های دانش بنیان خالی بود که 
شکل گیری پارک نوآوری و فناوری صنعت نفت به رفع این خلا کمک کرده است.

وی با اشاره به بعضی از انتقادها درباره این پارک از جمله چرایی انتخاب انبار 

نفت ری به این منظور، اعلام کرد: باید برای چنین ســاختاری، فضایی بزرگ 
اختصاص می یافت، ما برای افزایش ظرفیت تولید نفت تا بیش از هفت میلیون 
بشکه طی 10 سال آینده به 120 میلیارد دلار سرمایه نیاز داریم و این یعنی 
انجام حدود 7 تا 8 میلیارد دلار کار در حوزه فناوری، ضمن اینکه برآورد شده 
است این میزان سرمایه گذاری طی 2۵ سال بالغ بر 1۵00 میلیارد دلار بازگشت 

سرمایه به دنبال داشته باشد.

 نگوییم تشریفاتی یا زائد!
رئیس دفتر اقتصادی مقام معظم رهبری ایجاد ســاختار پارک نوآوری و 
فناوری صنعت نفت و اقدام هایی از این دست را دارای نقش کلیدی و موثر در 
صنعت نفت خواند و گفت: این کارها تشریفاتی یا زائد نیست؛ اگر می خواهیم 
استقلال خود را تامین کنیم باید به حوزه های مبتنی بر علم و فناوری بیش 

از پیش توجه کنیم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: تصور کنید در شرایطی که 
حداقل 70 درصد تجهیزات مورد نیاز برای احداث یک پتروپالایشگاه از داخل 
کشــور تامین می شود، احداث چنین مجموعه ای تا چه حد می تواند به رونق 
کســب و کار در صنعت نفت کمک کند، ما به ترسیم آینده نفت با محوریت 

دانش و به تحول در این عرصه نیاز داریم.
وی راه انــدازی پارک هــای فنــاوری نفــت و گاز را یکــی از ابعــاد این 
تحول خواهی برشــمرد و از تلاش های آیدین ختلان، سرپرست پارک نوآوری 
 و فنــاوری صنعت نفت و مجموعــه وزارت نفت در شــکل دهی و راه اندازی

 این پارک قدردانی کرد.
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 بازار ارز به ترکیب تیم اقتصادی دولت توجه می کند

اولین مســئله ای که دولت دارد این اســت که توافق برجام باید صورت 
بگیــرد که تأثیر زیادی روی قیمت ارز دارد. با توافق برجام فروش نفت در 
حد دو میلیون بشــکه صورت خواهد گرفت کســری بودجه کم خواهد شد 
ضمناً سیســتم بانکی ما با رفع تحریم هــای 18 بانکی که در دوران ترامپ 
مورد تحریم قرار گرفتند به بازار برمی گردند. شــرط اول این اســت که اف 
ای تی اف مورد تصویب قرار بگیرد آن چیزی که مشــخص و مهم است تیم 
اقتصادی دولت به ویژه تعیین رئیس کل بانک مرکزی اســت که مشخصاً در 
قیمــت ارز تأثیرگذار اســت. چراکه باید شــناخت کافی روی بانک مرکزی 
داشــته باشد مســائل ارزی را خوب بداند مورد وثوق و قبول اقتصاددانان و 

فعالان اقتصادی باشــد که قطعاً در نرخ ارز تأثیرگذار است.
رئیس کل بانک مرکزی باید بداند صدور یک بخشنامه یا مصوبه در دولت 
چه تأثیراتی به لحاظ بار تورمی و افزایش نقدینگی دارد. به هرحال استقلال 
بانــک مرکزی و اهمیت دادن رئیس جمهور به بانک مرکزی بازهم در تأمین 
مالی دولت و کســری بودجه تأثیر دارد. اینکه رئیس کل بانک مرکزی چقدر 
بتواند مقاومت کند با توجه به کسری بودجه ای که در حال حاضر داریم این 
موضوع هم از اهمیت خاصی برخوردار است. به نظر می رسد اگر برنامه های 
تیم اقتصادی دولت با هم هماهنگ نباشــد همین مشکلاتی که امروز داریم 
و در دو ســه سال در دولت کنونی داشتیم بازهم کماکان برجا خواهد ماند.

بایــد دید سیاســت ها و برنامه هــای وزارت بازرگانی چقــدر با وضعیت 
تخصیــص ارز و منابــع ارزی بانــک مرکزی می تواند منطبق شــود. چقدر 
سیاســت های ارزی مــا در آینده با هدف یکسان ســازی نــرخ ارز نزدیک 
می شود. آنچه مشخص است این اســت که مقررات زدایی، خصوصی سازی 
و آزادســازی اقتصاد باید برای فعالان اقتصادی فراهم شــود. بودجه 1400 
بر اســاس توافق با برجام نوشته شده اما فعلًا هیچ چشم انداز مثبتی در این 

نیست. رابطه مشخص 
یکی از مســائل عمده دیگر که در نرخ ارز تأثیر خواهد گذاشــت در یکی 
دو ماه آینده زمان بر بودن توافق اســت که هم در کســری بودجه و هم در 
تصمیمــی که در مفــاد برجام وجود دارد مهم اســت. به هرحال آن چیزی 
که تحریم کننده های ما مدنظرشــان بوده این اســت که آستانه تحمل ما را 
سخت کنند. هرچقدر زمان بیشتر بگذرد آستانه تحمل ما ضعیف تر می شود 

ما باید بــا تقویت داخلی بتوانیم این موضوع را مدیریت کنیم.
آن چیــزی که بازهم در مورد برنامه های تیم اقتصادی دولت وجود دارد 
این اســت که موضوع تعرفه ها، فروش اوراق، مدیریت بازار سهام و بازارهای 
موازی نرخ ارز و نحوه بازدهی شــان به تنهایی روی نرخ ارز تأثیرگذار است. 
رکــود تورمی موجود خیلی به این موضوع آســیب می زنــد. اگر این موارد 
درمجموع با هم هماهنگ نشــود و این اتفاق نیفتد ما باز با کســری بودجه، 
تورم و نهایتاً افزایش نرخ ارز مواجه هســتیم برعکســش هم اگر ما بتوانیم 
برجام را هر چه ســریع تر به نتیجه برســانیم و به اف ای تی اف بپیوندیم و 
شــرایط آن را بپذیریم سیستم بانکی ما آزاد می شود و منابع ما در خارج از 
کشور آزاد خواهد شد، درآمد نفتی بیشتر خواهد شد و به تبع درآمد حاصل 
از نفت بیشتر خواهد شد و همچنین ما می توانیم به طور آزاد هزینه های گران 
انتقال ارز، گران خریدن کالا و ارزان فروختن کالاهایمان را نداشــته باشیم. 

 شــایعات مطرح شــده در خصوص تجارت ایران و افغانستان 
ندارد صحت 

ســخنگوی گمرک گفت: برخلاف شایعات مطرح شده در فضای مجازی، 
روابط تجاری میان ایران و افغانســتان برقرار است و شایعاتی مبنی بر صفر 

شدن تجارت دو کشور صحت ندارد.
سید روح الله لطیفی سخنگوی گمرک ایران در خصوص آخرین وضعیت 
تجارت ایران و افغانســتان گفت: برخلاف شــایعات مطرح شــده در فضای 
مجــازی، تبــادل کالاهای تجاری میان ایران و افغانســتان برقرار اســت و 

شــایعاتی مبنی بر صفر شدن تجارت دو کشور صحت ندارد.
وی ادامــه داد: در مــرز دوغارون فعالیت ها به روال ســابق ادامه دارد با 
وجود اینکه در یک ماهه اخیر تردد کامیون ها از این مرز ۵0 درصد کاهش 
یافته بود در هفته گذشــته کمی بهبود یافته و 10 درصد نســبت به هفته 
قبل افزایش یافته اســت و در حال حاضر روزانه به طور کلی ۵00 کامیون 

ورودی و خروجی از این مرز در حال تردد هســتند.
وی افزود: در خصوص مرز ماهیرود نیز همان شرایط گذشته برقرار است 
و همچنان قریب به ۵0 درصد کل تجارت دو کشور از طریق این مرز صورت 
می گیــرد. بنابراین در این مرز نیز تقریباً هیچ کامیون متوقف یا درصف غیر 
معمول نیســت و تعداد کامیون های خروجی از آن گمرک به طور متوســط 

بیش از ۵00 دســتگاه کامیون تخمین زده می شود.
لطیفی بیان کرد: اکنون صرفاً در مرز میلک به دلیل تحولات این روزهای 
نزدیک این مرز، تردد کامیون ها موقتاً متوقف شــده اســت که آن هم پیش 
بینی می شــود تا اوایل هفته آینده و عادی شــدن اوضاع، میزان تجارت از 

این مرز نیز به روال سابق بازگردد.
سخنگوی گمرک در پایان اظهار کرد: افغانستان با 41۵ هزار تن به ارزش 
2۵8 میلیــون دلار یکــی از مقاصد اصلی کالاهای ایرانی در تیر ماه ســال 
جاری بوده که در این ماه نســبت به تیر 99، با وجود کاهش 37 درصدی 
در وزن کالاهای ایرانی، 18 درصد ارزش کالاها نســبت به تیرماه سال 99 
بیشــتر بوده اســت. همچنین شایان ذکر است که در چهار ماه نخست سال 
1400، یــک میلیــون و 801 هزار تن کالا بــه ارزش 728 میلیون دلار به 
افغانســتان صادر شــد که با وجود تحولات داخلی در این کشور، افغانستان 
همچنــان پنجمین مقصد کالاهای صادراتی کشــورمان بعد از چین، عراق، 

امارات و ترکیه است.

 گاز ارزان به تاریخ پیوست
دوران گاز طبیعی ارزان قیمت ممکن اســت به پایان رسیده باشد.

پنجشــنبه  یــکا  مر آ طبیعــی  ز  گا ت  مــلا معا ی  بهــا   
گذشته تحت تاثیر پیش بینی ها از گرم تر شدن دمای هوا در دو هفته آینده، 
بــه بالاترین قیمت 31 ماه گذشــته صعود کرد و افزایش قیمت های جهانی 
گاز قوی ماندن صادرات گاز طبیعی مایع )LNG( آمریکا را تضمین می کند.

موسســه رفینیتیو پیش بینی کرده که میانگین تقاضا برای گاز شــامل 
صادرات از 90.9 میلیارد فوت مکعب در روز در هفته جاری به 94 میلیارد 

فــوت مکعب در روز در هفته آینده افزایش پیدا خواهد کرد.
پیــش بینی هفته آینده در واقع کمتر از میزان مورد انتظار اســت، زیرا 
بعضی از تولیدکنندگان برق به دلیل بالا رفتن چشمگیر قیمت گاز طبیعی، 
مجبور شــده اند زغال سنگ بسوزانند. اما این اقدام به حدی کافی نخواهد 
 LNG بــود که جلوی صعود قیمت گاز طبیعی را بگیرد.این خبر خوبی برای
آمریکاست. صادرات LNG این کشور در فاصله ژانویه تا ژوئن سال 2021 به 
میزان 42 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش یافت و به 9.۶ 
میلیارد فوت مکعب در روز رسید. آسیا بزرگترین مقصد صادرات آمریکا بوده 
و 4۶ درصد از صادرات این کشــور تا پایان ماه مه به آسیا روانه شده است.

رئیس جمهور با بیان اینکه دولت جدید 
ایران از توســعه روابط با فرانسه براساس 
منافع مشترک و احترام متقابل استقبال 
می کند، بر توســعه روابط دو کشور بویژه 
در زمینــه های اقتصادی و تجاری تاکید 
کرد و گفت: در هر مذاکره ای باید حقوق 

ملت ایران تأمین شود.
آیت الله دکتر ســید ابراهیم رئیســی 
روز دوشــنبه در تماس تلفنی یک ساعته 
» امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانسه، 
با اشاره به نقض مکرر و فاحش تعهدات از 
سوی امریکا و همچنین عدم پایبندی سه 
کشور اروپایی عضو برجام به تعهدات خود 
در این توافق بین المللی، گفت: آمریکایی 
ها با وضع تحریم های جدید تعهدات خود 
را به طور آشکار نقض کرده و حتی تحریم 
های جدید را به حوزه اقلام بشردوستانه 
هم کشــاندند.آیت الله رئیسی با تاکید بر 
اینکــه هم آمریکا و هم اروپایی ها باید به 
تعهدات خود در برجام عمل کنند، گفت: 
در هــر مذاکره ای باید حقوق ملت ایران 

استیفا و منافع ملت ما تامین شود.
دکتر رئیســی تصریح کرد: جمهوری 
اسلامی نســبت به تامین امنیت و حفظ 
بازدارندگــی در منطقه خلیــج فارس و 
دریای عمان بسیار جدی است و با عوامل 

سلب کننده امنیت مقابله خواهد کرد.
رئیس جمهور درخصوص لبنان تاکید 
کــرد: ما از هر اقدامی که در جهت ثبات، 
امنیت و بهبــود وضعیت اقتصادی مردم 
لبنان باشد، حمایت کرده و در این زمینه 

از همراهی فرانسه استقبال می کنیم.
رئیس جمهور فرانسه نیز در این تماس 
تلفنی با تبریک آغاز مســئولیت آیت الله 
رئیســی و آرزوی موفقیت برای ایشــان، 
گفت: ایران و فرانسه می توانند با همکاری 

خود در جهت برقــراری صلح و ثبات در 
با  ایفا کنند.امانوئل ماکرون  منطقه نقش 
اشاره به خروج یکجانبه آمریکا از برجام و 
توقف اجرای این توافق بین المللی، گفت: 
ما بدنبال این هستیم که به راه حلی برای 
ایــن موضوع برســیم و امیدواریم دوباره 

مذاکرات آغاز شود.
رئیــس جمهور فرانســه با اشــاره به 
موضوع امنیــت دریایی، گفــت: قبل از 
هر چیــز باید چارچوب ثبات ایجاد کرده 
و مطمئــن باشــیم که ثبات در مســائل 
مختلــف از جمله وضعیــت دریاها وجود 

خواهد داشت.
مکرون با بیان اینکه فرانســه همیشه 
تلاش کرده راه حلی برای ثبات در لبنان 
ارائه دهد، ابراز امیدواری کرد با همراهی 
ایــران زمینه برای برقــراری ثبات و حل 

مشکلات این کشور فراهم شود .
رئیس جمهور فرانسه در پایان خواستار 
تداوم گفت و گوها بین تهران و پاریس با 
هدف عمیق تر شدن روابط دو جانبه شد.

آیت الله رئیسی در گفت وگوی تلفنی رئیس جمهور فرانسه:

دولت جدید ایران از توسعه روابط با فرانسه براساس منافع مشترک و احترام متقابل استقبال می کند

 
  

با حضور معاون علمی و فنــاوری رییس جمهوری 
قــرارداد صادرات ربات جراحی ســینا و ایجاد 2 مرکز 
مهارت های پیشرفته جراحی رباتیک از راه دور در اندونزی 

به شکل مجازی به امضا رسید.
به گزارش معاونت علمی ریاســت جمهوری، سورنا 
ستاری معاون علمی و فناوری رییس جمهوری به شکلی 
مجازی میزبان بودی گونادی ســادیکین وزیر بهداشت 
کشور اندونزی شد. همچنین هیاتی به سرپرستی پروفسور 
عبدالقدیر معاون درمان وزیر بهداشت اندونزی به دیدار 
معاون علمی و فناوری رییس جمهوری آمدند تا در این 
دیدار دو جانبه درباره افزایش همکاری های دوجانبه به 

گفت وگو بنشینند.
هدف اصلی از این ســفر عقد قرارداد صادرات ربات 
جراحی سینا و ایجاد 2 مرکز مهارت های پیشرفته جراحی 
رباتیک از راه دور در 2 شهر بندونگ و جوکجاکارتا بود. 
در این نشســت دو جانبه قرارداد میان شرکت رباتیک 
سینا)طرف ایرانی( و ایندوفارما)طرف اندونزیایی( به امضا 
رسید. همچنین با حضور معاون علمی و فناوری رییس 
جمهوری، سند اجرایی بین ستاد نانو و معاونت درمان 

وزارت بهداشت اندونزی به صورت مجازی امضا شد.
 صادرات فناورانه ایران به اندونزی افزایش می یابد

ستاری در این مراسم با اشاره به اینکه در سال 2019 
همکاری نزدیکی بین وزارت بهداشت جمهوری اندونزی و 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری وجود داشت، 
گفــت: از آن زمان تاکنون، حداقــل 4رویداد در بخش 

سلامت با همکاری دو کشور برگزار شده است.
معاون علمی و فنــاوری رییس جمهوری ادامه داد: 
اطلاع دارم که در این مدت تعدادی جلسه رودررو میان 
شــرکت های دانش بنیان ایرانی شرکت های اندونزیایی 
برگزار و این اتفاق منجر به شکل گیری همکاری های فنی 
و تجاری میان آنها شده است. امیدواریم این همکاری ها 

بیشتر شود و تا سال 2021 ادامه یابد.
به گفته رییس بنیاد ملــی نخبگان، ایجاد دو مرکز 
جراحی از راه دور رباتیک در بیمارستان عمومی حسن 
صدقیــن اندونزی و همکاری بیشــتر در زمینه تبادل 
فناوری میان دو کشــور نیز از جمله مزایای این ارتباط 
دو سویه است. همچنین قرار است در پی این توافقات، 

یک شتاب دهنده مشترک میان دو کشور برای پیشرفت 
بیشتر استارتاپ های زیست فناوری پزشکی و سوق دادن 

آنها به سمت تجاری سازی نیز ایجاد شود.
ستاری در ادامه بیان کرد: تلاش ما این است که این 
همکاری ها در قالب توسعه فناوری جراحی رباتیک تله، 
توســعه قوانین و مقررات مربوط به سلامت دیجیتال، 
توسعه زیرساخت های مرتبط و داروهای بیوتکنولوژی 

و API  ادامه یابد.
 معــاون علمی و فناوری رییس جمهوری با اشــاره 
به همه گیری کرونا در دنیا، گفت: از ابتدای شیوع کرونا 
در ایران با حمایت های دولت، بســیاری از شرکت های 
دانش بنیان به سمت طراحی و تولید محصولات کاملا 
ضروری برای پیشگیری، تشخیص و درمان کووید -19 
حرکت کردند. این محصولات با استانداردهای بین المللی 
بالا به تولید رسیده است. این کار نه تنها وابستگی کشور به 
کالاهای وارداتی را از بین برد، بلکه برخی از این محصولات 

را به کشورهای دیگر نیز صادر کردیم.
ستاری افزود: همچنین در زمینه تولید داروهای کنترل 
و درمان کرونا ویروس جدید نیز، شرکت های دانش بنیان 
ایرانی موفقیت های چشمگیری دارند. در حال حاضر بیش 
از 400 شرکت داروسازی و تجهیزات پزشکی ایران ساخت 

با فناوری بالا در این حوزه فعالیت می کنند.
رییس ســتاد فرهنگ ســازی اقتصاد دانش بنیان و 
توســعه صنایع نرم و خلاق ادامه داد: ما آماده هستیم 

تا مشــارکت علمی و فناوری دوجانبــه ای را در بخش 
سلامت با کشور اندونزی آغاز کنیم و هرگونه همکاری 
در زمینه سرمایه گذاری  های مشترک، تبادل فناوری در 
عرصه های مختلف علمی، همکاری های دانشــگاهی و 
اجرای پروژه های تحقیقاتی میان دو کشور را توسعه دهیم.

ستاری ادامه داد: نمایشگاهی دایمی از پیشرفت ها 
و توانمندی های ایران در حوزه ســلامت و به ویژه کرونا 
داریم کــه می توانید از آن بازدید کنید. شــرایط برای 
بازدید از شــرکت های دانش بنیــان توانمند ایرانی نیز 

برایتان فراهم است.
معــاون علمی و فناوری رییس جمهوری همچنین، 
گفت: ایران آمادگی صادر کردن همه محصولات، داروها 
و تجهیزات تولیدی داخل کشور در زمینه کرونا به کشور 
اندونزی را دارد. حتی ما می توانیم این محصولات را در 
کشور خودتان تولید کنیم. برای شکل گیری این همکاری 

طی 10 روز آینده جلسات هماهنگی برگزار کنید.
 خریدار داروهای ایرانی درمان کرونا هستیم

 در ادامه این جلســه، بودی گونادی سادیکین وزیر 
بهداشــت اندونزی نیز با اشاره به تشابهات زیاد بین دو  
کشور، گفت: ایران و اندونزی تشابهات فرهنگی، تاریخی 
و تمدنی زیادی دارنــد و امیدواریم همکاری های آتی، 

موجب نزدیکی بیشتر دو کشور شود.
وی افــزود: در بحران پیش آمده باید با به کارگیری 
بهترین سیاست ها، به کشورها کمک کنیم تا این بحران 

را پشت سر بگذاریم.
وزیر بهداشت اندونزی همچنین گفت: ما نیاز داریم از 
ایران دارو بخریم. داروهایی با فناوری پیچیده و کاربردی. 
همچنین در حوزه بیماری کرونا نیز خواهان خریداری 

داروهای ایرانی هستیم.
عبدالقدیر معاون درمانی وزیر بهداشت اندونزی نیز در 
این جلسه گفت: با توجه به مساحت بالای کشور اندونزی 
و دسترســی های سخت ما به بیماران، از ربات جراحی 
از راه دور ســینای ایرانی استفاده خوبی خواهیم کرد و 

کاربردی بالایی برایمان دارد.
وی افــزود: این ربات می تواند بــه ما کمک کند تا 
بیماران اندونزیایی در هر نقطه از کشورمان را از راه دور 

درمان کنیم.
در ایــن رویداد، ولی الله محمدی نصرآبادی ســفیر 
جمهوری اسلامی ایران در اندونزی و اکتاوینو علیمودین 
سفیر کشور اندونزی در ایران نیز حضور داشتند. همزمان 
با این ملاقات عمــل جراحی بر روی حیوان به صورت 
زنده در بیمارســتان امام انجام و قــراداد صادرات ربات 
جراحی ســینا در حضور مقامات دو کشور به )صورت 

آنلاین( امضا شد.
ربات جراحی از راه دور سینا چه می کند

ربات جراحی سینا دارای 1۶ مفصل مجهز به موتور 
الکتریکی اســت که قادر اســت ظریف ترین عمل های 
جراحی را انجام دهد. کنسول جراحی شامل مانیتور، دو 
ربات راهبر و پدال های هدایت زیرپایی است که جراح با 
نشستن در پشت کنسول، تصاویر ارسال شده از ناحیه 
عمل را مشاهده و ابزارهای جراحی و دوربین تصویربرداری 

را از راه دور هدایت می کند.
از سوی دیگر ســه ربات پیرو شامل دو ربات حامل 
ابزار و یک ربات تصویربردار که در بالین بیمار مســتقر 
شــده اند، اجرای دســتورات جراح را بر عهده دارند. در 
طی عمل، ربات تصویربردار که به وسیله جراح کنترل 
می شــود، تصویر ناحیه عمل را در کنسول جراحی در 
اختیار جراح قرار می دهد و حرکات دستان جراح توسط 
ربات های راهبر دریافت می شــود و با حذف لرزش ها و 
مقیاس گذاری به رباتهای پیرو انتقال می یابند تا با دقت 

بالا، در ناحیه عمل اجرا شوند.

یک نماینده سابق مجلس با اشاره به لزوم تدوین طرحی برای سوددهی به 
دلار و کنترل نرخ آن، گفت: دولت جدید باید این نکته را مورد توجه قرار دهد 

که مشکل تورم و رشد نقدینگی با دستور و بخشنامه حل نمی شود.
عزت الله یوسفیان ملا، نماینده سابق مجلس و کارشناس اقتصادی درباره 
اولویت های دولت جدید برای بازگشــت ثبات به اقتصاد کشــور گفت: ظاهرا 
آقای رئیســی پیام 10 فرمانی را برای بهبود شــرایط مورد اشــاره قرار داده 
که در همین خصوص باید به این نکته اشــاره داشــت، دستیابی به تمام آن 
 موارد امکان پذیر نیســت و همانطور که رهبری هم فرمودند زمان بر اســت، 
بنابراین باید دو یا سه مورد را که اکنون مردم در حال حاضر بسیار درگیر آن 

هستد، مورد توجه قرار داد. 
وی در ادامه اضافه کرد: کنترل ویروس کرونا و تهیه واکسن مربوط به آن لازم 
است تا در برنامه دولت جدید جای داده شود که برای برآورد کردن این نیاز باید 
تولید درآمد مورد توجه قرار گیرد، زیرا ردیف بودجه بهداشت و درمان عدد قابل 
توجهی نیست و در صورتی که مسئله فوق مورد توجه قرار نگیرد، رئیس جمهور 
نیاز پیدا خواهد کرد تا از مقام معظم رهبری مجوز برداشت از صندوق توسعه 

ملی را اخذ کند، زیرا شرایط بیماری کرونا در حال حاضر ناگوار است.
این نماینده ســابق مجلس در این رابطه یادآور شد: خرید واکسن در حال 
مردمی شــدن بود که آقایان متاسفانه آن را رد کردند، به این معنا؛ در جزیره 
کیش قرار بود با نظارت وزارت بهداشت مردم به جای رفتن به کشور ارمنستان 

به این جزیره بروند و ضمن دریافت واکسن، ارز هم داخل کشور باقی می ماند. 
این خود به نوعی فعالیت بخش خصوصی به حســاب می آمد که در شــرایط 

موجود بسیار کمک کننده بود. 
یوســفیان ملا در این خصوص تاکید کرد: دولت اعلام کرده که باید تولید 
را از بخش مالیاتی معاف کنیم، این معافیت به معنای از بین رفتن بخشی از 
درآمدها است. علاوه بر این مسئله باید مورد توجه داشت که مهمان هایی در 
مراسم تحلیف ریاست جمهوری حضور داشتند که از نظر عددی به ایران بدهکار 
محسوب می شوند، چنانچه مذاکرات وین به سرانجام می رسید شاید بخشی از 

این بدهی ها  به کشور می آمد، بدهی هایی که با توجه به شرایط فعلی وصول 
آن ها راحت نیست و عدد بالایی هم محسوب می شود.

این کارشناس اقتصادی درباره تورم و نقدینگی نیز اظهار داشت: نکته  ای 
که باید در خصوص دولت آینده مورد توجه قرار گیرد، برطرف نشدن تورم و 
نقدینگی با دستور و بخشنامه است. ارز خانگی در این شرایط می تواند کمک 
کننده باشد که دولت قبل برای جذب آن جهت پس انداز ملی کاری انجام نداد، 
زمانی هم که به فکر این کار افتاد، در قبال دریافت ارز خارجی به سپرده گذاران 
گفت که ریال خواهد داد. سال گذشته ترکیه شرایطی مانند ایران پیدا کرد، 
اما دولت این کشور در بین مردم ایجاد اعتماد کرد و بنابراین به سمت بانک ها 

برای سپرده گذاری هجوم برده شد. 
وی در ادامه تاکید کرد: مناســب آن است تا برای سوددهی ارز خارجی به 
دلار طرحی در مجلس به تصویب برسد که در این صورت خزانه کشور تکان 
خواهد خورد و قیمت ارز هم پایین می آید، به خدمت نگرفتن راه های اینچنینی 
دولت را به سمت چاپ اسکناس بدون پشتوانه سوق خواهد داد که رشد تورم 

و بالا رفتن نقدینگی را به دنبال می آورد.
این نماینده سابق مجلس در این رابطه توضیح داد: پشتوانه تمام مطالبی 
که مورد اشــاره قرار دادم اعتماد عمومی و ملی اســت، به این معنا که وقتی 
رئیس جمهور ســابق مردم را برای حضور در بورس دعوت می کرد، پشــتوانه 

اقتصادی آن را هم باید مورد توجه قرار می داد.

 آمادگی صادر ات دارو و تجهیزات پزشکی ایران به اندونزی

مشکل تورم با دستور رفع نمی شود

 
  

یک کارشــناس حوزه کار با بیان اینکــه درحال حاضر تمام حقوق و 
دریافتی کارگران صرف هزینه های مسکن و اجاره بها می شود، دو راهکار 

برای خانه دار شدن کارگران به دولت رئیسی پیشنهاد کرد.
علیرضا حیدری ، اظهار کرد:زمانی دوسوم حقوق و درآمد کارگران بابت 
اجاره مســکن صرف می شد ولی امروز همه دریافتی کارگر و بازنشسته 
صرف اجاره مسکن می شود؛ از این رو لازم است فرمول های موفقی که 
در کشورهای دنیا اجرا شده مورد مطالعه قرار بدهیم و آنها را برای خانه 

دار کردن اقشار کم درآمد و محروم جامعه به کار بگیریم.
وی ادامه داد: وقتی کارگر یا بازنشسته نقدینگی ندارد که آورده اولیه 
اش را تامین کند یا فاقد تمکن و درآمد مالی اســت و پس اندازی ندارد 
باید مســکنی برای او ساخت که بتواند بعد از مدتی در آن سکونت پیدا 
کنــد و معادل آنچه تــوان پرداخت دارد و به میزان توانایی درآمدی از او 

اجاره دریافت کرد.
این کارشــناس حوزه کار خاطرنشان کرد: در حال حاضر دو راه پیش 
روی دولت آقای رئیســی برای خانه دار کردن کارگران وجود دارد، یکی 
ساخت مسکن استیجاری و مسکن اجاره به شرط تملیک و دیگری دادن 

وام های بلند مدت با اقساط کم بهره است.

وی افزود: ما می توانیم الگوی مسکن را کوچک کنیم و در اختیار همه 
قرار بدهیم یعنی با انبوه سازی در الگوی مسکن کوچک، افراد بی خانمان 
را ســاماندهی کنیم و با اعتبارات دولتی و اعتباراتی که از بخشهای دیگر 
تامین می شــود، مسکن اجاره به شــرط تملیک را در طولانی مدت و با 
نرخ پایین ســاخته و تحویل افراد بدهیم.حیدری افزود: با این شیوه افراد 
در خانه می نشینند و اقساط آن را در قالب اجاره با نرخ پایین و به شکل 

طولانی مدت می پردازند و صاحبخانه می شوند.
به گفته حیدری در ساخت و تولید مسکن استیجاری و اجاره به شرط 
تملیک برای کارگران بدون آنکه دخالت مســتقیم دولت باشد می توان 
با تولید کنندگان مســکن که به شکل حرفه ای در بازار وجود دارند وارد 
مذاکره شــد و مشارکت آنها در ساخت مسکن را در قالب دادن یکسری 

امتیازات برای کاهش هزینه هایشان به کار گرفت.

پیشنهاد ساخت مسکن استیجاری برای کارگران
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/05/21

شماره : 1164

 علت العلل دردهای اقتصاد
اگر اراده ای برای تقلیل کاهش هزینه دولت و پایداری بدهی با استفاده 

از ابزار اوراق باشد، می توان به بهبود وضعیت اقتصادی امید داشت.
وقتــی می خواهید آپارتمانی بخریــد، معمولا برنامــه پرداختی را به 
فروشــنده ارائه می کنید و بر مبنای آن معامله اصطلاحا جوش می خورد. 
برنامــه پرداخت مبلغ کل قرارداد می تواند چندین ماه به طول انجامد؛ اما 

در نهایت مورد موافقت قرار می گیرد.
یکی از علل توافق آن اســت که فروشــنده در پس ذهن خود برآوردی 
از تورم دارد و ارزش حال رقمی را که در آینده می گیرد، می سنجد. حال 
بیایید فرض کنیم در چند ماه آتی نتوان هیچ برآوردی از تورم با انحراف 
معیار معقولی داشت. در این صورت آیا معامله ای با برنامه زمانی پرداخت 
مشخص جوش می خورد؟ این مثال برای کل دادوستدهایی که در اقتصاد 

روی می دهد می تواند مصداق پیدا کند.
 اگر حتی نرخ تورم 100درصد باشــد اما انتظار باشــد در ۶ماه آینده 
تــورم ۵0واحد درصد افزایــش می یابد، باز می توان به برنامه مشــخصی 
از پرداخت رســید؛ ولی متاسفانه ســطوح بالای تورم، نوسانات شدیدی 
در تــورم انتظــاری به همــراه دارد و از این رو حجم دادوســتد کاهش 
می یابــد و با تقلیل دادوســتد، بخــش واقعی اقتصاد کوچک می شــود. 
 به همین دلیل اســت که اغلب کشــورهایی که دچار ابرتورم می شــوند، 
بــا انقباض اقتصاد نیــز مواجهند. به عبارت دیگر تورم های شــدید با بر 
 هــم زدن ثبات، رشــد اقتصادی منفــی را در پــی دارد. از این رو، اغلب

 سیاست هایی که در این کشورها برای کاهش تورم به کار گرفته می شوند 
اثر منفی بر رشــد اقتصادی ندارند و حتی با ایجاد ثبات به کســب وکارها 
کمک نیز می کنند.از این روست که وقتی اقتصادی با تورم بسیار بالا روبه رو 
است، نخســتین توصیه اقتصاددانان تقلیل سطح تورم و برگرداندن ثبات 
به اقتصاد اســت. اما چگونه؟ تورم های شــدید افسارگسیخته یک»پدیده 
بودجه ای« هستند؛ به این معنا که علت اصلی به وجود آمدن آنها کسری 
بودجه است. درنتیجه یک سیاست بودجه ای در جهت توازن بخشی درآمدها 
و هزینه ها و مدیریت معقول بدهی می تواند یک سیاست ضدتورمی ثبات ساز 
کمک کننده به رشد اقتصادی تعبیر شود.وقتی بخش قابل توجهی از هزینه 
دولت با درآمدهای در نظر گرفته شده پوشش داده نشود و دولت برای گذران 
 Fiscal( امور به منابع بانک مرکزی نیاز پیدا کند، اصولا ســلطه بودجه ای
Dominance( به سطحی می رسد که سیاست پولی قدرت اثر گذاری بر تورم 
را از طریق مدیریت کل های پولی یا نرخ سیاستی مطلوب نخواهد داشت. در 
این حالت تفکیک سیاست پولی و سیاست بودجه ای غیرممکن خواهد بود. 
بگذریم که رابطه میان بانک مرکزی و دولت به دلیل ریالی کردن درآمدهای 
نفتی حتی در شرایط غیربحرانی نیز موجب سلطه بودجه ای می شود.در این 
صورت همه نگاه ها به تعقل و درک سیاستگذار بودجه، برمی گردد. اگر نگاه 
بوروکراتیک غالب باشــد و هدف تنها صاف کردن حساب های کارمندان و 
موسسات مختلفی باشد که به دولت متکی هستند، آن هم به زور تبصره 
و راه های در رویی که به ذهن کسی نمی رسد و در نهایت استفاده از قدرت 
خلق پول، در بر همان پاشــنه تورم بالاتر خواهد چرخید. اما اگر اراده ای 
برای تقلیل کاهش هزینه و پایداری بدهی با اســتفاده از ابزار اوراق باشد، 

می توان به بهبود امید داشت. 

  بیمه ایران »برند محبوب ایرانیان « شد
بیمه ایران در هشتمین»جشــنواره ملی برنــد محبوب مصرف کنندگان« 
به عنوان محبوب ترین برند ایرانی در گروه بیمه حائز رتبه نخســت و کســب 
تندیس زرین برند محبوب ایرانی شد. این جشنواره با حضور برند های مختلف 
ایرانی و بر اســاس نظر سنجی و آرای هموطنان برگزار شد و شرکت سهامی 
بیمه ایران در گروه بیمه و در رشته های » بیمه بدنه« ، » بیمه  شخص ثالث 
» و« بیمه عمر و ســرمایه گذاری« برای چندمین سال متوالی حائز رتبه اول 

و کسب تندیس زرین برند محبوب ایرانی شد.
جشــنواره ملی برند محبــوب مصرف کنندگان به عنوان گســترده ترین 
نظرسنجی مردمی در زمینه محبوبیت برندها، بستری برای شناسایی برندهای 
محبوب مردم فراهم کرده اســت تا ضمن شناسایی برندهای خوشنام ایرانی 
توسط مردم، زمینه قدردانی از این برندهای خوشنام و معتبر را فراهم آورد.

بدیهی است برندهای محبوب منتخب مردم، جایزه اصلی خود را از دست 
مصرف کنندگان دریافت می نمایند و این بزرگترین افتخاری است که یک برند 
می تواند در بازار کسب نماید.گفتنی است، شرکت سهامی بیمه ایران در همه 
ادوار قبلی این جشنواره در گروه خدمات بیمه ای رتبه اول را کسب کرده است.

 حمایت 222 میلیارد ریالی بانک کشاورزی از واحدتولید ادوات 
کشاورزی

بانک کشاورزی در راستای حمایت از بخش کشاورزی و بومی سازی ادوات 
کشــاورزی، با پرداخت222میلیارد ریال تسهیلات از شرکت برچین کاریکی 
از شــرکت های فعال در تولیدادوات و ماشــین آلات کشاورزی در استان یزد 

حمایت کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی، این شرکت با بیش از سی سال 
ســابقه در زمینه طراحی و ســاخت ادوات و ماشین آلات کشاورزی در سال 
13۶7 تاســیس و موفق به تولید محصولاتــی از قبیل موور، رتیواتور 24 پره 
گلدونــی ،چاپر دو ردیفه ذرت،بیلر)پرس کننده علوفه(،کاه خردکن و کمباین 

برداشت برنج شده است.
بــر اســاس این گــزارش: شــرکت برچینــکار در ســال 1399 اقدام به 
تولیــد 3000 دســتگاه مــوور، ۶0 دســتگاه رتیواتور ،۶0  دســتگاه چاپر، 
 ۵0 دســتگاه بیلــر، ۵0 دســتگاه کاه خردکــن و 10دســتگاه کمبایــن

 برداشــت برنج کرده اســت و در نظر دارد با ادامه همکاری با بانک در برنامه 
ســال 1400، تولید خود را  به3۵00 دســتگاه موور و 1۵0 دستگاه کمباین 

برداشت برنج برساند.

 شروع برداشت عسل از زنبورستان های استان مرکزی
به گزارش روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی استان مرکزی ، سرپرست 
معاونــت بهبود تولیدات دامی ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان مرکزی از 
شــروع برداشت عسل از زنبورســتان های این شهرستان خبر داد. به گزارش 
روابط عمومی جهاد کشاورزی استان مرکزی ، حمیدرضا اخوان افزود: کـــار 
برداشت عسل در شهرســـتان های این استان از اوایل ماه جاری از تعـــداد 
13۵000کلنی آغاز گردیـــده است. وی بیان داشــت: پیش بینی می گردد 
مقدار1123 تن عســل با ارزش ریالــی 787 میلیارد ریال از این تعداد کندو 
برداشت شود.به گفته سرپرست معاونت بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی 
اســتان مرکزی تعداد1۵۵۶نفر به حرفه زنبور داری مشــغول و از این طریق 

امرار معاش می نمایند.

یک کارشــناس اقتصادی با تاکید بر 
اینکه بســیاری از پروژه ها را می توان به 
بخش خصوصی واگذار کرد، گفت: 1۵00 
یعنی  تومــان؛  میلیارد  1۶00 هــزار  یا 
تقریبــا 2.۵ برابر بودجه عمومی کشــور 

می شود. پرداخت  پنهان  یارانه 
مهرداد لاهوتی، نماینده سابق مجلس 
درباره  اقتصــادی  امــور  کارشــناس  و 
اولویت های دولت جدید برای بازگشــت 
ثبات به اقتصاد کشــور گفت: دولت نیاز 
بــه دو برنامه کوتــاه و بلندمدت دارد. 
برخی از مشــکلات در کوتاه مدت قابل 
رفع هســتند، به طوری کــه مردم تاثیر 
حل آن را در زندگی مانند توجه بیشــتر 

می کنند. احساس  معیشت  به 
وی در ادامــه اضافه کرد: نکته ای که 
در این میان وجود دارد آن است که در 
اصــلاح بلندمدت دولت بایــد به دنبال 
راهکار باشــد که یکــی از آن ها تامین 
دارایی های  مولدسازی  بحث  مالی  منابع 

است. دولت 
 بنا بــه گزارش وزیــر اقتصاد دولت 
حدود 7 هزار هزار میلیارد تومان دارایی 
دارد که ظرفیت مولدســازی برای آن ها 

است. موجود 
این نماینده ســابق مجلس شــورای 
اسلامی در این رابطه یادآور شد: کارهای 
اساســی وجود دارد که باید دنبال شود. 
در ابتدا نیاز اســت تا با مــردم به طور 

شفاف صحبت شــود زیرا حل مشکلات 
کشور به کمک همگانی نیاز دارد. دولت 
برای یارانه آشــکار حدود 120 یا 130 
هــزار میلیارد تومــان پرداخت می کند، 
اما برای یارانــه پنهان 1۵00 یا 1۶00 
هزار میلیارد تومــان؛ یعنی تقریبا دو و 
نیــم برابــر بودجه عمومی کشــور بابت 
یارانــه پنهــان هزینه می شــود و نکته 
جالب در این بخش آن اســت که اکثرا 
هــم ثروتمندان جامعــه از یارانه پنهان 
با  اســتفاده می کنند زیرا مصرف بیشتر 

بود،  زیادتر همراه خواهد  یارانه  دریافت 
بنابراین سروســامان دادن به این بخش 

از یارانه به شدت نیاز است.  
لاهوتی در این خصوص ضمن اشــاره 
به بحــث مالیات تصریح کرد: دولت نیاز 
ندارد که پایــه مالیاتی را افزایش دهد، 
بحــث وصول مالیات بــر مجموع درآمد 
خانوار مطرح است که بخشی از آن نیاز 
به قانونگذاری دارد. علاوه بر این مسئله، 
موضوع مورد اشــاره بعدی این است که 
دولت باید پروژه هــای عمرانی را تعیین 

تکلیــف کند. به ایــن معنا، حدود ۶00 
تا 700 هزار میلیــارد تومان پروژه های 
عمرانــی نیمه کاره ای در دســت داریم 
که براســاس محاســبات اتمام آن نیاز 
به زمانی ۵0 ســاله دارد و این مســئله 
خســارت سنگینی به کشور وارد می کند 

نیست. راهکار هم  بدون  که 
این کارشناس مسائل اقتصادی درباره 
راهکار آن چنین اظهار داشــت: بسیاری 
از پروژه ها را می توان به بخش خصوصی 
واگذار کرد، اما شــرط آن این است که 

بخش خصوصی را بــه عنوان یک عامل 
اقتصادی مهم باور داشــته باشــیم و در 
کنار آن قانونی شفاف را مورد توجه قرار 
دهیم. معمولا تبصره 19 قانون هر ساله 
مورد اشــاره قرار می گیرد، اما در حدی 
نیســت که نیاز را برطرف سازد. در این 
زمینــه باید قانون مجزایی به وجود آید.

وی در ادامــه بیــان کــرد: معادلات 
اقتصادی کشور در معادلات سیاسی گره 
خورده و این واقعیت قابل کتمان نیست. 
روزانــه دو میلیون و ۶00 تا 700 هزار 
اکنون درآمد  نفت می فروختیم،  بشــکه 
ســالیانه 110 یا 120 میلیارد دلار نفت 
بــه یک دهم یا پانزدهم آن رســیده که 
شــکل دریافت رقم حاصل از فروش آن 
هم مشــخص نیست و سختی های خاص 
خود را دارد، بنابراین تعامل سیاســی با 
دیگر کشورها بسیار راهگشا خواهد بود.

ایــن نماینده ســابق مجلس در این 
رابطــه افزود: کاهــش هزینه های دولت 
آخرین نکته ای است که به بحث دولت ها 

است.  شده  تبدیل 
دولت باید خود را به سه اصل هدایت، 
حمایت و نظارت بپردازد، سایر امورات را 
به بخش خصوصی تحت عنوان یک عامل 
تا دولت کوچک  واگذار کنــد  اقتصادی 
شود و هزینه های آن مورد مدیریت قرار 
گیرد، یکــی از راه ها دراین زمینه ادغام 

است. موازی  دستگاه های 

پیش نیازهای بازگشت ثبات به اقتصاد 

 
تغییرات ۶ ساله مخارج خانوار/ افزایش ۳۵ میلیونی هزینه شهری 

نرخ هزینه های ســالانه یک خانوار ایرانی شــهری 
و روســتایی در طــول پنج ســال، افزایش 19 تا 3۵ 
میلیون تومانی داشته که ناشی از تغییرات در مناسبات 
اقتصادی و سیاســی داخلــی و خارجی در طول این 

مدت است.
بــه گزارش مرکز آمار ایران به تازگی گزارشــی از 
وضعیت شــاخص های اقتصادی در سال های گذشته 
را منتشــر کرده که تعمــق در آن، روند تغییرات این 

شاخص ها در چند سال اخیر را به ما نشان می دهد.
بنا بر این گزارش، متوســط هزینه کل سالانه یک 
خانوار شهری در سال گذشته )سال 99(، ۶2 میلیون 
و 139 هزار و 200 تومان بوده که نسبت به سال قبل 
)سال 98(، 31 درصد افزایش داشته است. همچنین، 
هزینه کل سالانه یک خانوار روستایی به 34 میلیون 
و ۶7 هزار و 900 تومان رسیده که این رقم نیز نسبت 
به ســال قبل تر 30.۵ درصد رشد را نشان می دهد.در 
طول پنج سال اخیر، هزینه خانوار شهری و روستایی 

در ایران با رشد 2 تا 3 برابری همراه بوده است.
 به طوری که نگاهی به اهم نتایج این آمار در مناطق 
شهری و روستایی از سال 94 تا 99 نشان می دهد که؛- 
در ســال 94 هزینه کل یک خانوار شهری 2۶2.397 
هــزار ریال )2۶ میلیون و 239 هزار و 700 تومان( و 
برای یک خانوار روســتایی 14۶.983 هزار ریال )14 

میلیون ۶98 هزار و 300 تومان( بود.
- در سال 9۵ این هزینه برای یک خانوار شهری به 
284.820 هزار ریال )28 میلیون و 482 هزار تومان( 
و برای یک خانوار روستایی 1۵۶.907 هزار ریال )1۵ 

میلیون و ۶90 هزار تومان( شده است.
- در سال 9۶، هزینه کل سالانه یک خانوار شهری 
329.۵2۵ هزار ریال )32 میلیون و 9۵2 هزار و ۵00 
تومان( و برای خانوار روســتایی 178.۶70 هزار ریال 

)17 میلیون و 8۶7 هزار تومان( بوده است.
- در سال 97 هزینه کل سالانه یک خانوار شهری 
حدود 393.227 هزار ریال )39 میلیون و 322 هزار 
و 700 تومــان( و یــک خانوار روســتایی نزدیک به 
214.472 هــزار ریال )21 میلیون 447 هزار و 200 

تومان( بوده است.
- در ســال 98 هم هزینه کل ســالانه یک خانوار 
شــهری به 474.379 هزار ریال )47 میلیون و 437 

هزار و 900 تومان( رسیده که درصد تغییر آن نسبت 
به سال 97 بیش از 20 درصد بوده است. در این سال، 
هزینه کل یک خانوار روستایی نیز 2۶1.00۶ هزار ریال 
)2۶ میلیون و 100 هزار و ۶00 تومان( محاسبه شده 
است که درصد تغییر آن نسبت به سال قبل تر، 21.7 

درصد اعلام شده است.
- و سرانجام در ســال 99، هزینه کل سالانه یک 
خانوار شــهری، متوسط هزینه کل سالانه یک خانوار 
شهری ۶21.392 هزار ریال )۶2 میلیون و 139 هزار 
و 200 تومان( بوده که درصد تغییر این هزینه نسبت 
به ســال قبل آن یعنی ســال 98، 31 درصد عنوان 
شده اســت. همچنین، همین هزینه برای یک خانوار 

روستایی در سال 99 نزدیک به 340.۶79 هزار ریال 
)34 میلیون و ۶7 هزار و 900 تومان( محاســبه شده 
که درصد تغییر این رقم نیز نســبت به سال قبل آن، 
30.۵ درصد برآورد شده است.در مجموع می توان گفت 
که از سال 94 تا سال 99، هزینه کل سالانه یک خانوار 
شــهری افزایشی بیش از 3۵8هزار ریال )3۵ میلیون 
و 800 هــزار تومان( و هزینه کل ســالانه یک خانوار 
روستایی افزایشی بیش از 193 هزار ریال )19 میلیون 

و 300 هزار تومان( را تجربه کرده  است.
بدین ترتیب، گزارش پنج ساله مرکز آمار ایران نشان 
می دهد، نرخ هزینه های ســالانه یک خانوار ایرانی در 
طول پنج ســال، افزایش چشم گیری داشته که ناشی 
از تغییرات در مناسبات اقتصادی و سیاسی داخلی و 

خارجی در طول این مدت است.
این مدت کــه مترادف بــا دوره دوم دولت تدبیر 
و امید اســت همزمان شــد با خروج ایالات متحده از 
برجام و شیوع پاندمی کرونا در جهان و آغاز تکانه های 
اقتصادی در ایران که از عواقب آن می توان به رشــد 
نرخ ارز، کاهش ارزش پول ملی و رکود تورمی اشــاره 
کــرد که تاثیر خود را بر درآمد و هزینه خانوار ایرانی 

گذاشته است.
ایــن گزارش از این جهت حائز اهمیت اســت که 
حاوی اطلاعات دقیقی از وضعیت معیشتی و افزایش 
هزینه های سالانه یک خانوار ایرانی است و مسئولان در 
آغاز دولت جدید باید برای متوقف کردن روند افزایشی 
هزینه خانوار ایرانی از سال 1400 به بعد برنامه ریزی 

و سیاست گذاری کنند.

 
 

فعالیتهای ستاد تسهیلگری تربیت مربیان تسهیلگری توسط مدیر هماهنگی ترویج کشاورزی تشریح شد

۱۳۳ میلیارد تومان برای مدیریت آب در بخش کشاورزی قم هزینه شد

هدف اصلــی تربیت مربیان حرفه ای کشــاورزی 
به منظور مهندســی تغییرات در بخش کشــاورزی، 
روستایی، عشــایری و منابع طبیعی و ایجاد تغییرات 
مشــخص در شــیوه رفتار نیروی انســانی و فرهنگ 

سازمانی میباشد.
مدیر هماهنگی ترویج کشــاورزی جهاد کشاورزی 
خراســان با بیان این مطلب ادامه داد: از جمله اهداف 
این طرح برقراری ارتباط نظام مند میان نیازهای بخش 

و فرصت های موجود میباشد. 
بهــره مندی از توان علمــی نخبگان و متخصصان 
بدنه سازمانها، به -روزرسانی دانش آنها، ارتقای بهره 
وری منابع انســانی و حذف واســطه های دانشی به 
منظور ارتباط مســتقیم بهره بــرداران و متخصصاناز 
دیگر اهداف این طرح میباشــد. محمد صبور بیلندی 
اظهار داشت:در راستای اجرای این طرح در استان با 
زنان روستایی، 2 نفر از کارشناسان ترویج شهرستان نظر مدیریت هماهنگی ترویج استان وکارشناسی امور 

های ســرخس و بجستان جهت شــرکت در دوره ی 
آموزشی کرج معرفی گردیدند. وی افزود: سپس ستاد 
تســهیلگری اســتان با عضویت مربیان تربیت شده و 

کارشناســان ستادی و شهرســتان که تجربه فعالیت 
در زمینه تسهیلگری داشــتند تشکیل و اعضای تیم 
آموزشــهای لازم را توســط مربیان وطی دوره ای در 

تهران گذراندند. 
صبور بیان داشــت:برنامه ریزی هــای لازم برای 
انجام فعالیتها توســط تیم انجام گرفته و شهرستانها 
برای ارائه آموزشهای لازم گروه بندی گردیده اند و با 
وجود محدودیت های شیوع کرونا به صورت حضوری 
و غیر حضوری انجام میگیرد. وی ادامه داد: امیدواریم 
با اجرای طرح تســهیلگری در رویکردهای مشارکتی، 
نقش عاملیتی مداخله های توســعه ای کارشناســان 
اداری به نقش تســهیلگری تبدیل شود و کارشناسان 
بــا اعتماد به جامعه محلی و با جلب مشــارکت مردم 
به جــای تصمیم گیری و مداخله در روند توســعه ، 
زمینه خودباوری و توسعه محلی خودجوش را فراهم 

و تسهیل نمایند.

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: طی هشت 
ســال گذشته برای مدیریت بهتر منابع آبی استان در 
بخش کشــاورزی، بیش از 133 میلیارد تومان اعتبار 

اختصاص یافت.
عباس پورمیدانی بیــان کرد: این میزان اعتبار در 
بخش هایی همچون اجرای ســامانه های نوین آبیاری،  
اجرای عملیات انتقــال آب با لوله به مزارع، تجهیز و 
نوســازی اراضی سنتی،  احیا و مرمت قنوات و اجرای 
شبکه  آبیاری و زهکشی که هر کدام موارد متعددی را 
دربرمی گیرد،  هزینه شده است. افزایش راندمان آبیاری، 
افزایش تولید، صرفه جویی در مصرف آب کشاورزی، 
کاهش هزینه های تولید و افزایش عملکرد محصول، 
کاهش مصرف ســموم و کودهای شیمیایی و کاهش 
علف های هــرز از جمله مزایای اجرای طرح های یاد 

شده در بخش کشاورزی استان است.
وی بــا بیان این کــه حفاظت و بهره برداری بهینه 
از منابع طبیعــی و پایه رویکرد اصلی ســازمان جهاد 
کشــاورزی قم در اجرای طرح های توســعه ای است، 
ادامه داد: طی  ســال های اخیــر تخصیص اعتبار لازم 

برای بهره برداری، بازسازی و نگهداری سامانه های نوین 
آبیاری که افزایش راندمان را در پی دارد،  در استان قم 

با جهش خوبی مواجه شده است.

پورمیدانی تاکید کرد: کشاورزی در قم با تنش های 
محیطی و کمبود منابع آبی همراه است،  به همین دلیل 
استفاده از سامانه های نوین آبیاری در این استان یک 

ضرورت برای حفظ زمین های کشــاورزی به شــمار 
می آید و در همین راستا روند تجهیز مزرعه ها و باغ ها 

به این سامانه ها با سرعت بیشتر ادامه  می یابد.
وی با اشــاره به این که بخش مهمی از هزینه های 
اجرای سامانه های نوین آبیاری در قم توسط تسهیلات 
و حمایت های دولتی تامین می شــود، بیان داشــت: 
سازمان جهاد کشــاورزی قم در چارچوب طرح های 
مصوب، کاهش مصرف آب در بخش کشاورزی استان 
را با استفاده از روش های متنوع همچون به کارگیری 
سامانه های نوین آبیاری در اولویت برنامه های خود قرار 
داده است. نزدیک به 14 هزار تن در بخش کشاورزی 
قم مشغول فعالیت هستند؛ بیشتر بهره برداران بخش 
کشاورزی قم را روســتاییان استان تشکیل می دهند 
به نحوی که کشــاورزی به تنهایی 4۵ درصد اشــتغال 
روســتائیان در بخش های مختلف اســتان را به خود 

اختصاص داده است.
میزان متوســط تولید بخش کشاورزی استان قم 
در ســال حدود یک میلیون تن در زمینه-محصولات 

زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.
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صنعت برق  برای متخصصین این حوزه پر مخاطره است
سید محمد جواد عرفان فر / یزد ؛ حجت 
الاســلام » حســین زارع زاده « ، مدیرکل 
اوقاف و امورخیریه استان یزد: کلمه مقدس 
وقف در اســتان یزد بسیار مورد توجه قرار 
گرفته و این استان ، در رده پنج استان اول 
کشــور از لحاظ تعداد موقوفات در کشــور  

قرار دارد.
به گزارش خبرنــگار آوای اقتصاد ، وی 
گفت : جهاد در دو بخش جانی و مالی ذکر 
شده است و یزد جزو شهرهای مذهبی ایران 
اســت که دین داری و تدین مردم مدیون 
مداخله های مالی متمولیــن و ثروتمندان 
متدین اســت که بخشــی از اموال خود را 

تقدیم سیدالشهداء کرده اند.
مدیرکل اوقاف وامور خیریه استان یزد ، 
وقف را یک حرکت عظیم فرهنگی برشمرد 
و بیان کرد: در استان دار العباده یزد، بیش 
از 3700  موقوفه با نیت عزاداری حسینی، 
تعزیه خوانی سید الشــهداء و طبخ آش و 
اطعام وجود دارد که در حقیقت پشــتوانه 
اقتصادی برگزاری جلســات عزاداری سید 

الشهدا )ع( میباشد.
زارع زاده اظهار داشــت: از ابتدای همه 

گیری ویــروس کرونا تاکنــون طرح های 
مختلف فرهنگــی مذهبی ، با ایجاد مراکز 
افق ) اجتماعی، فرهنگی و قرآنی ( ، بخشی 
از درآمدهای موقوفات سیدالشهداء که قید 
مکان نداشت در امامزادگان و بقاع متبرکه 

با برپایی مراســم های مختلف عزاداری و 
روضه خوانی با همت هیات مذهبی شاخص 

استان هزینه شد.
وی با اشاره به وجود خانه های وقف شده 
برای عزاداری حضرت سید الشهدا )ع(  در 

محلات قدیمی یــزد ادامه داد: خانه وقفی 
اصفهانیــان، منزل وقفــی ابراهیم نورالله، 
منزل موقوفه تاجر تهرانی، خانه هرندی ها، 
خانه کاجی، منزل موقوفه روان و خانه های 
موقوفه دیگری که در کوچه و محلات شهر 

یزد وجود دارند، برای روضه خوانی خامس 
آل عبا از ســوی واقفیــن خیراندیش وقف 
شده که معروف ترین آنها، خانه وقفی امام 

حسینی در محله بازار نو است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان یزد 
بیان کــرد: خانه های غیر وقفی بســیاری 
نیز در یــزد وجود دارد کــه روضه خوانی 
برای اباعبدالله الحســین)ع( در آنها برقرار 
بوده که با همکاری ادارات اوقاف قســمتی 
از هزینــه های روضــه خوانــی در قالب 
روضــه های خانگــی با اعــزام مبلغین و 
 روحانیون مســتقر از محل نیات عزاداری

 پرداخت میگردد.
وی در پایان نیز به  پرپایی نمایشــگاه 
شــمیم حســینی جهت حمایت از هیات 
مذهبی اشــاره کرد و گفت : هیات مذهبی 
کــه دارای مجــوز از اداره کل تبلغیــات 
اسلامی استان باشند از محل اجرای نیات 
موقوفات سیدالشهداء در قالب حواله های 
صادر شــده از ســوی ادارات اوقاف و امور 
خیریه شهرستانها ، می توانند از نمایشگاه 
های شمیم حسینی مستقر در امامزادگان 

منتخب خرید نمایند.

مدیر کل اوقاف و امور خیریه استان یزد ؛

توجه خاص مردم دارالعباده یزد جهت ایجاد موقوفات برای سیدالشهداء )ع(

قرائت زیارت عاشورا به صورت لایو در صفحه اینستاگرام 
مخابرات منطقه مرکزی اجرا شد

سیل ۱۳۰ میلیارد تومان به راه ها و ابنیه فنی کلیبر خسارت وارد کرد

روند صعودی ابتلا به کرونا در استان گیلان

مدیرکل شیلات هرمزگان خبر داد:

به آب اندازی کشتي »پشتیبان ماهیگیري پارس صدف یک«  در آینده ای نزدیک

سید محمد جواد عرفان فر/ یزد ، فرمانده انتظامی استان در خصوص 
پیشگیري از سرقت منزل هشدارهایي را به همشهریان ارائه کرد .

به گزارش خبرنگار آوای اقتصاد به نقل از پایگاه خبری پلیس، سردار 
»عباســعلی بهدانی فرد« ضمن اشاره به پیش رو بودن ایام ماه محرم، از 
شهروندان خواست هشدارهای پلیس را جدی بگیرند تا مورد سوء استفاده 
ســارقان قرار نگیرند و با رعایت نکات ذیل از سرقت وجه نقد، طلاجات، 

اموال، وسایل و... توسط سارقان جلوگیري کنند.
وی گفت: در نظر داشــته باشید که هر کس ممکن است قرباني یک 
ســرقت شود و شــما هم از این امر مستثني نیستید، به همین دلیل در 
هر شرایطي مي بایست در حفظ و نگهداري اموال خود کوشا باشید؛ چرا 
که در صورت بروز هرگونه ســرقتي از شــما آرامش خاطرتان تا مدت ها 

از بین خواهد رفت.
سردار بهدانی فرد افزود: واقعیت این است که تبهکاران عمدتاً از هوش 
متوسطي برخوردارند و هرگز آن طور که تصور مي شود افراد نابغه و بسیار 
باهوشــي نیستند؛ بررســي ها و مطالعات انجام شده بر روي پرونده هاي 
سرقت و اظهارات قربانیان و مالباختگان نشان مي دهد که در اغلب موارد 

سارقان و تبهکاران براي رسیدن به اهداف خود با مشکلات و موانع کمي 
روبرو مي شــوند؛ حتي در پاره اي از موارد تصور مي شود قربانیان نهایت 
تسهیلات را براي سارقان فراهم آورده اند به گونه اي که اگر سرقتي اتفاق 
نمي افتاد تعجب برانگیز بود.فرمانده انتظامی اســتان یزد در ادامه گفت: 
براي پیشگیري از سرقت منزل از سیستم هاي هشدار دهنده و ضد سرقت 
استفاده کنید و از سپردن کلید منزل به افراد نامطمئن خودداري کرده و 

آن را نزد کساني که مورد اعتماد و اطمینان هستند بگذارید.
ایــن مقام انتظامی تاکید کرد: درب و پنجره ها را قبل از ترک منزل 
کنترل و از قفل هاي ایمن و استاندارد استفاده کنید و از بسته بودن درب 
ورودي پشت بام و کلیه درب هاي داخلي ساختمان اطمینان کامل حاصل 
کنید.وی توصیه کرد:  از نگهداري وجوه نقد زیاد، اشیاء قیمتي و اسناد و 
مدارک در منزل محل هایي که سارقان به سهولت به آنها دسترسي پیدا 
مي کنند خودداري کرده و حتي المقدور در صورت نگهداري این اشــیاء  
در منزل از گاوصندوق هایي که از استحکام لازم برخوردار است و داخل 

دیوار تعبیه و قابل جابجایي نمي باشند استفاده کنید.
بهدانی فرد از شهروندان خواست تا هنگام خروج از منزل از چراغ هاي 
تایمردار که در زمان هاي متغیر خاموش و روشن مي شود استفاده کنند 
و گفت: قبل از خروج از منزل هرگونه تردد و رفت و آمد افراد مشکوک 

و مظنون را به پلیس اطلاع دهید.
فرمانده انتظامی استان یزد در خاتمه یادآور شد: هنگام ورود به منزل 
در صورت مواجه شدن با صحنه سرقت ضمن حفظ خونسردي با پلیس 

110 تماس گرفته تا اقدامات تخصصي توسط پلیس انجام شود.

درطلیعه اولین روز از ماه محرم قرائت زیارت عاشورا به صورت زنده 
در صفحه اینســتاگرام مخابرات منطقه مرکزی اجرا شد.

 بــه گــزارش اداره روابط عمومــی مخابرات منطقــه مرکزی ، به 
 مناســبت فرارســیدن ایام ماه محرم مراســم قرائت زیارت عاشورا به 
صــورت زنده در صفحه اینســتاگرام مخابرات منطقه مرکزی با اجرای 

حجت الاســلام رفیعی پخش شــد.بر اســاس این گزارش این مراسم 
مطابق با برنامه زمانبندی اداره کل ارتباطات وامور بین الملل شــرکت 
مخابــرات ایــران در دهه اول ماه محرم هر روز از ســاعت 8 صبح در 
  markazi_tci_iranصفحه اینستاگرام مخابرات منطقه مرکزی به نشانی

اجرا می گردد .

معــاون راهــداری اداره کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای 
آذربایجان شرقی گفت: طبق برآورده های اولیه جاری شدن سیل در کلیبر 
حدود 130 میلیارد تومان به راه ها و ابنیه فنی این شهرســتان خسارت 

وارد شده است.
غلامرضا رســول زاده، گفت: میزان خسارت وارد شده بر راه ها و ابنیه 
فنی این شهرســتان در جلســه کمیته بحران مطرح و از مدیریت بحران 
استانداری و فرماندار کلیبر درخواست شده تا با تخصیص اعتبارات مورد 
نیاز اقدامات لازم برای بازسازی و تعمیر راه ها و ابنیه های خسارت دیده 

در اولین فرصت انجام شود.وی با اشاره به حضور نیروهای راهداری از اولین 
ساعات وقوع ســیل سهمگین کلیبر برای بازگشایی راههای آسیب دیده 
و امدادرسانی به آسیب دیدگان از سیل، اظهار داشت: نیروهای راهداری 
اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای کلیبر با بهره گیری از ماشین آلات 
موجود و همچنین 2 دســتگاه لودر و یک دستگاه بیل مکانیکی اعزامی 
از اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان اقدام به بازگشــایی 
مسیرهای مسدود شده و باکس گذاری برای پل های تخریب شده در راه 
های ارتباطی و راه های روستایی این شهرستان کردند.رسول زاده، ادامه 

داد: بر اثر بارش شــدید 2 روز قبل که منجر به ســیل در این منطقه شد 
حدود ۵0 کیلومتر راه ارتباطی اصلی، فرعی و روستایی و 30 دستگاه پل 
آســیب جزیی و کلی دیده اند و عملیات پاکسازی و بازگشایی مسیرهای 
ارتباطی از ســوی عوامل راهداری در جریان اســت.عصر روز یکشنبه در 
زمان بســیار کوتاهی، بارش 70 میلی متری باران در شهرســتان کلیبر 
موجب وقوع سیل شد.سیل در چهار روستای این شهرستان شامل گوار، 
سهریق، عربشاه خان و چای کندی رخ داد و در این حادثه، خساراتی جدی 

به تاسیسات زیربنایی شامل خط انتقال گاز، برق و آب شرب وارد شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی گیلان با اشاره به افزایش روزافزون آمار 
کرونایی در گیلان اظهار داشت: به دلیل عدم رعایت پروتکل های بهداشتی 
در کل کشور به ویژه استان گیلان شاهد رشد شیوع کرونا در گیلان هستیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان از آخرین آمار کرونا در گیلان خبر 
داد و گفت: هزار و 7۵0 بیمار کرونایی هم اکنون در بیمارستان های دولتی 
و خصوصی گیلان بســتری هستند و تعداد بیماران سرپایی مراجعه کننده 

به مراکز درمانی و بهداشــتی گیلان بسیار بالا است.
سالاری با اشاره به تجهیزات بیمارستان های استان گیلان تصریح کرد: 
کلیه بیمارســتان ها در همه شهرســتان های گیلان دارای تجهیزاتی چون 
دستگاه سی تی اسکن، سونوگرافی و دستگاه اکسیژن ساز است؛ 24 دستگاه 

اکسیژن ســاز در بیمارستان ها تعبیه شــده و برخی از بیمارستان ها نیز دو 
دســتگاه اکسیژن ساز دارد.وی با اشــاره به اینکه در حال استفاده از همه 
ظرفیت ها برای خدمت رسانی به مردم هستیم گفت: 800 تخت  بیمارستانی 
در دوران کرونا به بیمارســتان های گیلان افزوده شــد و نزدیک به 200 
تخت در نقاهتگاه ســوله لاکان، بیمارســتان حشمت و سایر بیمارستان ها 

در شهرستان ها تعبیه می شود.
 ســالاری بــا بیــان اینکه ســعی داریم افــراد بیشــتری را در گیلان

 واکسینه کنیم افزود: از مردم تقاضا داریم پروتکل های بهداشتی را با جدیت 
رعایت کنند و افرادی که می توانند به هر نحوی یاریگر کادر درمان باشند 

پــای کار بیایند تا بتوانیم از این پیک گذر کنیم.

مدیرکل شیلات هرمزگان به همراه معاون صید و بنادر ماهیگیری شیلات 
هرمزگان، نماینده سازمان شیلات ایران، معاون  شرکت ایزوایکو و بهره بردار 
پروژه ضمن بازدید از روند اتمام کار کشــتي »پشتیبان ماهیگیري پارس 
صدف یک«  از به آب اندازی و بهره برداری از آن در آینده ای نزدیک در 
راستای ارتقای خدمات دهی به جامعه صیادی استان هرمزگان خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شیلات هرمزگان، عبدالرسول دریایی با اشاره 
به اینکه این شناورها مایحتاج شناورهای صیادی بویژه شناورهای آب دور 
را در دریا تامین می کنند و در مقابل آبزیان صید شــده  انها را دریافت و 
به ساحل  منتقل می کنند گفت : با استفاده از این شناورها راندمان صید 
شــناورهای صیادی افزایش می آید و همچنین شاهد کاهش مدت زمان 

رفت و آمد و  کاهش هزینه های آن برای صیادان خواهیم بود.
وی با بیان اینکه این شــناور ۶4 متر طول و حدود 12 متر عرض دارد 
تصریح کرد:  این شــناور قابلیت نگهدای و حمل ۵00 هزار لیتر سوخت، 

4۵0 تن ماهی و محصولات صید شده و 3۵0 هزار لیتر آب را دارد.
دریایی گفت ، برخورداری از تونل انجماد با قابلیت انجماد ۶0 تن ماهي 
در دو شــیفت شبانه روز در دماي منفی 30 درجه سانتی گراد و  دو انبار 

نگهداری ماهي )هر انبار 4۵0 متر مکعب؛ 22۵ تن ماهي منجمد مجموعاً 
900 متر مکعب؛ 4۵0 تن ماهي منجمد( در دماي منفی 18 درجه سانتی 

گراد را از ویژگی های این شناور خواند.
مدیر کل شیلات هرمزگان با اشاره به ایجاد اشتغال برای 32 نفر بصورت 
مســتقیم  با اجرای این پروژه گفت: این شناور، به شناورهاي صیادي که 
در فواصل دورتر از هزار مایلي از ساحل به صیادي فعالیت دارند)در خلیج 

فارس،دریاي عمان و  اقیانوس هند( خدمات ارائه خواهد داد.
وی با تاکید بر اینکه براي اولین بار طراحي این شناور به صورت صد در 
صد در داخل کشور انجام شد و ساخت آن با همکاری شرکت های داخلی 
به ویژه شــرکت ایزوایکو انجام شد و همچنین آزمایش مدل شناور توسط 
مراکز پژوهشــي مهندسي و دانشگاهی کشــور انجام و مورد محاسبه قرار 
گرفته است گفت: ضمن اینکه اکثر تجهیزات شناور از شرکت هاي داخلي 
تأمین و سعي شده تا حد امکان از ظرفیت هاي داخل کشور استفاده شود 
، به جرات میتوان طراحي، ساخت و نصب سیستم سردخانه شناور را اولین 

تجربه صنایع داخلي در این حوزه قلمداد کرد.
دریایی در پایان با بیان اینکه ارتقای خدمت رسانی به جامعه صیادی و 
همچنین جلب رضایت آنها از اهم دلایل اجرای این طرح بوده است عنوان 
کرد: امید است بهره برداري از این شناور مورد استقبال صیادان قرار گیرد .

 کشف 6 قبضه سلاح غیرمجاز درکردکوی 
  ســرهنگ »امیــر باقری« در گفت و گو با خبرنــگار پایکاه خبری پلیس 
اظهار داشــت: ماموران پلیس امنیت عمومی شهرستان کردکوی، طرح جمع 
آوري سلاح و مهمات غیر مجاز را اجرا کردند.وی افزود: در این طرح ۶ قبضه 
اسلحه شکاری غیرمجاز کشف و ۶ نفر در این راستا دستگیر شدند که پس از 
تشــکیل پرونده براي سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی تحویل داده شدند.

فرمانــده انتظامی کردکوی ادامــه داد: پلیس قاطعانه با مخلان نظم و امنیت 
مقابله کرده و اجازه فعالیت مجرمانه به آنان نخواهد داد.

 پیام مدیرعامل به مناسبت روز خبرنگار
ن و القلم و مایسطرون

رشد و توسعه ی فرهنگی جامعه مستلزم عزم جدی خبرنگاران در آگاهی 
رســانی به مردم اســت.هفدهم مردادماه روز بزرگ و سترگ خبرنگار که به 
مناســبت سالروز شهادت شهید محمود صارمی نامگذاری شده است؛ فرصت 
مغتنمی اســت که، این روز شکوهمند و روز پاسداشت قلم را گرامی داشته و 
به همه ی خبرنگاران، نویســندگان و روزنامه نگاران، صاحبان اندیشه و قلم و 
آزادگان عرصه ی اطلاع رسانی صمیمانه تبریک و تهنیت عرض نماییم.از ایزد 
منان برای همه ی مجاهدان و تلاشــگران این عرصه توفیق و تداوم هدایت و 

سعادت و سرافزاری و سربلندی تمنا دارم.  
 فرهاد شبیهی مدیر عامل

 بازدید اعضای شورای اسلامی شهر و سرپرست شهرداری اراک، 
از پروژه تقاطع غیرهمسطح مقاومت

 به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اراک، صبح امروز 
17 مرداد ماه ســال جاری، علی چگینی رئیس کمیســیون عمران و معماری 
و شهرسازی و ســید رضا قریشی رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و حقوقی 
شــورای اسلامی شــهر به همراه دکتر جعفرپور سرپرست شهرداری اراک، از 
عملیات اجرایی پروژه تقاطع غیرهمســطح مقاومت که در تمامی جبهه های 
کاری فعال می باشد، بازدید و بر تکمیل هرچه سریعتر پروژه تاکید نمودند.

 اجرای طرح مدیریت پسماند روستایی به صورت آزمایشی
 مرجان عباس زاده/رشــت-مدیر کل حفاظت محیط زیست گیلان گفت: 
طرح مدیریت پســماند روســتایی به صورت آزمایشــی از مهر ماه در گیلان 
اجرا می شود.ساســان کفایی با اشــاره به نقش رســانه ها در اجرای این طرح 
افزود: این طرح پژوهشی به کمک شهرداری ها و نصب یک اپلیکشن ابتدا در 
شهرســتان رشت اجرا می شود و سپس در همه ی شهر ها و روستا های گیلان 
به اجرا درمی آید.وی با اشــاره به ضرورت اتمام طرح های نیمه تمام پسماند 
در شهرستان ها گفت: استفاده از زباله سوز های کوچک مقیاس، می تواند گامی 

موثر در مدیریت پسماند باشد.
مدیر کل حفاظت محیط زیســت گیلان با اشــاره به اینکه سرانه جهانی 
تولید پســماند در دنیا 300 گرم در روز اســت تصریح کرد: متاســفانه این 
شــاخص در کشور ما بیش از 700 گرم اســت، اما گیلان روزانه بیش از 2.۵ 

برابر استاندارد های جهانی زباله تولید می کند.

 هفتاد و ششمین جایگاه عرضه سوخت مایع استان گلستان در 
شهرستان گمیشان به بهره برداری رسید

بــا بهره برداری از فروشــندگی داخل اتاقک خواجه نفس)توماج( شــمار 
جایگاههای عرضه سوخت مایع استان گلستان به 7۶ باب رسید.

مومنی :گلســتان -  به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فراورده 
های نفتی منطقه گلســتان، این فروشندگی ســومین نقطه عرضه بنزین در 

شهرستان گمیشان می باشد.
رییس شرکت ملی پخش فراورده های نفتی ناحیه کردکوی در این خصوص 
گفت: فروشــندگی توماج با ظرفیت ذخیره ســازی 140 هزار لیتر، دارای ۶ 
نازل جهت عرضه بنزین به خودروهای سبک و نفتگاز بخش کشاورزی است.

محسن جمشیدی افزود: با بهره برداری از این فروشندگی، امکان اشتغالزایی 
برای 3 نفر فراهم آمده است.

فروشــندگی خواجه نفس)توماج( یازدهمین نقطه عرضه بنزین در شرکت 
ملی پخش فراورده های نفتی ناحیه کردکوی می باشد.

 سید مهدی میرداودی، سرپرســت اداره ارتباطات و امور بین 
الملل شهرداری اراک شد

 به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اراک، طی حکمی از 
سوی دکتر جعفرپور سرپرست شهرداری اراک، سید مهدی میرداودی به عنوان 
سرپرست اداره ارتباطات و امور بین الملل شهرداری معرفی شد و از زحمات 
جناب آقای وهاب حمزه لو در زمان تصدی این اداره تقدیر و تشکر بعمل آمد.

در متــن ایــن حکم آمده اســت، بــه موجب ایــن ابلاغ و بــا توجه به 
تجارب ارزشــمند ،جنابعالــی به عنوان سرپرســت اداره ارتباطــات و امور 
بیــن الملل شــهرداری اراک منصوب می گردید. امید اســت،با اســتعانت 
از خداونــد متعــال و بهره گیــری از تجربیات کســب شــده و روش های 
 نویــن مدیریتــی، در انجام امــور محوله و خدمت به شــهر و شــهروندان 

اراکی، همواره موفق و موید باشید.
اداره ارتباطــات و امور بین الملل شــهرداری اراک بــه نیابت از مجموعه 
شــهرداری، ضمن تبریک این انتصاب به جناب آقای سید مهدی میرداودی 
و آرزوی موفقیت روز افزون برای ایشــان در انجــام امور محوله و خدمت به 
شــهروندان، از زحمات جناب آقای وهاب حمزه لو در زمان تصدی این اداره 

تقدیر و تشکر می نماید.

 سارق موتورسیکلت در میبد دستگیر شد
فرمانــده انتظامی شهرســتان میبد از شناســایي و دســتگیري ســارق 

موتورسیکلت خبرداد .
به نقل از پایگاه خبری پلیس، ســرهنگ » محمدحســین نبی پور« اظهار 
داشت: در پي گزارش چند فقره سرقت موتورسیکلت درسطح شهرستان میبد، 

پیگیري موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وي افزود: ماموران پلیس با بررسي نحوه وقوع سرقت ها سارق را شناسایی 
و پــس از اطمینان از موضوع بــا هماهنگي مقام قضائي در یک اقدام ضربتي 

او را دستگیرکردند .
رئیس پلیس شهرســتان میبد خاطرنشــان کرد: متهم درمواجهه با ادله و 
مستندات پلیس سرقت موتورسیکلت های فاقد تجهیزات ایمني در شهرستان 

میبد اعتراف کرد.
نبی پور یادآور شــد: از رها کردن موتورسیکلت خود بدون قفل حتي براي 
لحظه اي کوتاه خوداري و با رعایت توصیه هاي ایمني و توجه به نکات مراقبتي، 

پیشگیري آگاهانه اي ازوقوع چنین سرقت هایي داشته باشند.
وی افزود: ســارقان همیشه دست به سرقت موتورسیکلت هایی میزنند که 

فاقد تجهیزات و وسایل ایمنی ضدسرقت باشد.
ساسان کفایی با اشاره به لزوم اجرای طرح جامع آموزش اضافه کرد: تولید 

پسماند تر، خشک و عدم رعایت تفکیک آن، نگرانی ها را بیشتر کرده است.
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سرانجام خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس چه شد؟
علی رغم وعده و وعیدهای پر شمار مبنی 
بر واگذاری دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
بــه بخش خصوصــی در نهایــت اما دولت 
دوازدهم به پایان رســید ولی چنین اتفاقی 
رخ نــداد. اکنــون باید منتظــر ماند و دید 
سرنوشت واگذاری ســرخابی های پایتخت 
با روی کار آمــدن دولت جدید چه خواهد 
شــد. 2۵ آذرماه سال 1397 بود که مسعود 
سلطانی فر- وزیر ورزش و جوانان اعلام کرد 
که پیشنهاد این وزارتخانه مبنی بر واگذاری 
دو شرکت استقلال و پرسپولیس که به تایید 
رییس جمهور رسیده بود، بعد از طی کردن 
مراحل  کارشناسی در کمیسیون اقتصادی در 
هیات دولت به تصویب رسید و با توجه به این 
مصوبه هیات وزیران، سازمان خصوصی سازی 
وابسته به وزارت امور اقتصادی و دارایی تمامی 
مراحل ارزیابی، قیمت گذاری، تعیین شرایط و 
نحوه واگذاری به متقاضیان را بر عهده خواهد 
داشــت.با این وجود در روزهای پایانی سال 
97 ســازمان خصوصی سازی اعلام کرد این 
دو باشگاه توسط کارشناسان قیمت گذاری 
شده و قرار اســت در اولین فرصت در سال 
1398 جلســه هیأت واگذاری برگزار و این 
قیمت در این جلسه تأیید یا رد شود. در این 
رابطه رئیس سابق سازمان خصوصی سازی نیز 
عنوان کرد که مقدمات واگذاری این دو باشگاه 
هنوز فراهم نشده است و مشغول آماده سازی 
این دو باشــگاه برای واگذاری هستیم و در 
نهایت 11 شهریورماه سال 98  وزیر ورزش و 
جوانان با اشاره به برگزاری نشست تخصصی با 
کمیسیون اصل 44 درباره واگذاری دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس، تاکید کرد که با توجه 
به فراهم نبودن شرایط و تفاهم با مجلس و 
نهادهای نظارتی، این واگذاری حداکثر تا پایان 

سال 98 به تعویق افتاده است.
ورود سهام سرخابی ها به بازار سرمایه اما 
تا پایان سال 98 نیز محقق نشد و مسئولان 
امر از عرضه اولیه سهام دو باشگاه استقلال 
و پرسپولیس تا پایان نیمه نخست سال 99 
خبر دادند، اما نه تنها نیمه نخست بلکه در 
نیمه دوم ســال گذشته نیز، وعده های داده 

شــده محقق نشد. وعده واگذاری دو باشگاه 
به بخش خصوصی اما به همین جا ختم نشد 
و مجددا چند مرتبه از سوی مسوولان وزارت 
ورزش و جوانان اعلام شــد که نهایتا تا قبل 
از پایان دولت دوازدهم، دو باشگاه استقلال 
و پرســپولیس خصوصی خواهند شد.اواخر 
دی ماه ســال گذشته بود که وزیر ورزش و 
جوانان اعلام کرد افزایش سرمایه دو باشگاه 
مدنظــر قرار گرفته اســت و باید بدانیم که 
سرمایه یکی از این باشگاه ها، یک و دیگری 
10 میلیون تومان بود، اما هم اکنون سرمایه 
یک باشگاه به 701 میلیارد و سرمایه دیگری 
به 710 میلیارد تومان افزایش یافته اســت. 
همچنین تمامی گزارشات مالی و حسابرسی 
ها به صورت دقیق از سوی سازمان مستقل 
حسابرســی ایران مدنظر قرار گرفته اســت 
و ســایر گزارش ها تا دوهفته آینده بررسی 
می شــود و منتظر تصمیم شورای پذیرش 
در ایــن رابطه خواهیم بود.ســوم خردادماه 

ســال جاری، معاون توسعه ورزش قهرمانی 
و حرفــه ای وزارت ورزش و جوانــان اعلام 
کرد که فرآیند خصوصی ســازی در بودجه 
1398 دیده و اقداماتی آغاز و در شــهریور 
آن سال اعلام شد که با توجه به وضعیت دو 
باشگاه امکان خصوصی سازی در آن مقطع 
وجود ندارد و از مهرماه سال 1398 اقدامات 
بســیار زیادی انجام شد تا شرایط ورود این 
دو باشگاه به بازار سرمایه فراهم شود و برای 
شفاف سازی حســاب های آن ها، به مدت 
چند سال حسابرسی صورت گرفت و شرایط 
سود زیان ها، بدهی های گذشته مشخص و 
افزایش سرمایه پیدا کردند و 2 ورزشگاه به 
اســتقلال و 2 ورزشگاه به پرسپولیس تعلق 
گرفت و برندهای آن ها ارزش گذاری شــد 
و مجموع اقدامات صــورت گرفته آن ها را 
آماده ورود به بازار سرمایه کرده است.وی با 
اشاره به اینکه مصوبه هیات عالی خصوصی 
سازی اخذ شده است، عنوان کرد که در عین 

حال مصوبه شورای عالی بورس گرفته شد و 
امروز در اختیار سازمان خصوصی سازی قرار 
دارنــد و فکر می کنم اقدام خاص دیگری را 
مترتب نیست و در مرحله پایانی قرار داشته 
و این احتمال وجود دارد که توسط سازمان 
خصوصی سازی واگذاری انجام شود، اقدامی 
که دو باشــگاه و وزارت ورزش و جوانان باید 
انجام می دادند صورت گرفته و بر اســاس 
فرایند اداری در بــازار پایه فرابورس واگذار 
خواهند شد.همزمان معاون توسعه مدیریت 
و منابــع وزارت ورزش و جوانــان، در مورد  
وضعیت نامشخص خصوصی سازی استقلال 
و پرسپولیس تصریح کرد، چیزی که بر عهده 
وزارت ورزش بوده تماما انجام شــده است و 
سازمان خصوصی سازی سه ماه زمان برد تا 
مصوبه اعلام کند و فعلا هم منتظر هستیم 
این دو باشــگاه، چه زمانی وارد بازار پایه می 
شوند.آخرین بار از سوی مسئولان ذی ربط در 
رابطه با زمان تقریبی برای عرضه اولیه سهام 

استقلال و پرسپولیس در بازار سرمایه اعلام 
شد که این موضوع در اختیار هیأت پذیرش 
فرابورس است و ظرف دو یا سه هفته دیگر 
قطعا جلسه را برگزار می کنند و در خصوص 
پذیرش آن ها تصمیم می گیرند که متعاقبا 
عرضه اولیه بر اساس اعلام فرابورس صورت 

خواهد گرفت.
ایــن اظهارات در حالی از ســوی معاون 
سازمان خصوصی ســازی در اواخر دی ماه 
سال گذشته مطرح شد که از آن زمان تاکنون 
حدود هفت ماه می گــذرد اما در این رابطه 
تصمیمی گرفته و اطلاع رسانی نشده است.

هم چنین 29 اردیبهشت ماه سال جاری بود 
که فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
درباره بررسی موضوع واگذاری پرسپولیس و 
اســتقلال به بخش خصوصی بیان کرد که 
واگــذاری این دو باشــگاه ملازماتی دارد و 
باید برای ارائه در بازار بورس استانداردهای 
مــورد نظر بورس را به دســت بیاورد و یک 
فراینــد طولانی برای تطبیق شــرایط آن با 
نیازمندی هــای بازار ســرمایه وجود دارد و 
اکنون این موضوع مراحل پایانی خود را طی 
می کند، از ســوی دیگر باید درباره واگذاری 
باشگاه های بزرگ ورزشــی مانند استقلال 
و پرســپولیس تمام جوانب سنجیده شود و 
این موضوع مراحل آخر خود را طی می کند.

بدون شک دولتی ماندن این دو باشگاه و 
حضور آن ها با یک مالک مشترک که وزارت 
ورزش و جوانان اســت در لیگ برتر فوتبال 
ایران، بر خلاف قوانین باشگاه داری در دنیای 
فوتبال و ورزش است و باید به بهترین شکل 
ممکن نســبت به واگذاری آن ها به بخش 

خصوصی اقدام کرد.
بــا روی کار آمدن دولت ســیزدهم باید 
منتظــر روی کار آمدن اعضای کابینه بود و 
رویکــرد وزارت ورزش و جوانان و همچنین 
وزارت امــور اقتصادی و دارایــی را در این 
رابطه ارزیابی کرد و دید در رابطه با دو باشگاه 
استقلال و پرسپولیس و روند واگذاری آن ها 
به بخش خصوصی چه نگاهی حاکم است و 

چه تصمیمی اتخاذ خواهد شد.

 
 

 فولادی ها انگیزه داشتند
هافبک هــای  می گویــد  اســتقلال  فوتبــال  تیــم  پیشکســوت 
ــل فــولاد عملکــرد ضیعفــی داشــتند. ــازی مقاب آبی پوشــان پایتخــت در ب

منصــور رشــیدی، پیشکســوت تیــم فوتبــال اســتقلال در گفت وگــو بــا 
ــل  ــات پنالتــی مقاب ــاره شکســت آبی پوشــان پایتخــت در ضرب ایســنا، درب
تیــم فــولاد در فینــال رقابت هــای جــام حذفــی اظهــار کــرد: بــازی بــدی 
ــت و  ــزه داش ــم انگی ــن تی ــم. ای ــک می گوی ــولاد تبری ــم ف ــه تی ــود. ب نب
ــک  ــت ی ــه نتوانس ــول 120 دقیق ــم در ط ــتقلال ه ــد و اس ــلاش کردن ت
ــرد  ــازی عملک ــن ب ــا در ای ــد. هافبک ه ــام ده ــت انج ــازی درس بازی س
ــتند.  ــی داش ــرد خوب ــال عملک ــان در فین ــا مدافع ــتند ام ــی داش ضعیف
ــوب  ــت خ ــد موقعی ــود و چن ــوردار ب ــی برخ ــی خوب ــط دفاع ــولاد از خ ف
ــه  ــود و 120 دقیق ــتر ب ــام بیش ــاگردان نکون ــزه ش ــتند. در کل انگی داش

ــد. جنگیدن
او ادامــه داد:  اســتقلال در طــول 120 دقیقــه نتوانســت بــه عنــوان یــک 
مدعــی خــودش را ظاهــر کنــد. خــط هافبــک مــا امشــب بســیار ضعیــف 
ــا  ــرای مهاجم ه ــک موقعیــت هــم نتوانســت ب ــرد و ی و ناهماهنــگ کار ک
ــازی  ــول ب ــری در ط ــید مظاه ــرد رش ــاره عملک ــیدی درب ــاد کند.رش ایج
گفــت: در طــول 120 دقیقــه موقعیــت خاصــی بــه وجــود نیامــد  چــون 
ــی  ــه اول پنالت ــا ضرب ــا در پنالتی ه ــود ام ــن ب ــط زمی ــی در وس جنگندگ

فــولاد خطــا نبــود و مظاهــری بــه درســتی تــوپ را دفــع کــرد.

  مذاکرات لورکوزن و سردار به بن بست خورد
ــال ســردار آزمــون مهاجــم  ــی اعــلام کــرد انتق ــگار ایتالیای یــک خبرن
ــا  ــده ام ــی ش ــان منتف ــوزن آلم ــگاه بایرلورک ــه باش ــران ب ــی ای ــم مل تی

ــت. ــون اس ــان آزم ــان خواه ــگاه آ.اس رم همچن باش
ــح  ــال صب ــالات فوتب ــل و انتق ــوزه نق ــگار ح ــچیرا« خبرن ــو اس »نیکول
امــروز دوشــنبه اعــلام کــرد مذاکــرات باشــگاه بایــر لورکــوزن آلمــان بــا 
ســردار آزمــون بــه هــم خــورده اســت و مهاجــم تیــم ملــی ایــران راهــی 

آلمــان نخواهــد شــد.
ــد تابســتان امســال  ــن مهاجــم می توان ــزود: »ای ــی اف ــگار ایتالیای خبرن
ــد و  ــان می رس ــه پای ــال 2022 ب ــرارداد او در س ــد. ق ــرک کن ــت را ت زنی

باشــگاه آ. اس رم هــم هنــوز بــه جــذب او علاقــه منــد اســت.«
آزمــون در حالــی مــورد توجــه باشــگاه آ. اس رم قــرار دارد کــه 
ــروش او در  ــرای ف ــورو ب باشــگاه زنیــت مبلغــی در حــدود 20 میلیــون ی
ــای  ــه در هفته ه ــنهاداتی ک ــود پیش ــا وج ــون ب ــت. آزم ــه اس ــر گرفت نظ
ــازی گذشــته  ــه کارش در زنیــت ادامــه می دهــد. او در ب اخیــر داشــته، ب
ــت  ــازی زنی ــد از ب ــاند.آزمون بع ــر برس ــه ثم ــق شــد دو گل ب ــت موف زنی
بــا کراســنودار کــه بــه عنــوان بهتریــن بازیکــن زمیــن انتخــاب شــد، در 
واکنــش بــه پیشــنهاداتی کــه از آلمــان و ایتالیــا دارد گفــت: همــه چیــز 
ــم  ــن روی بازی های ــز م ــتگی دارد. تمرک ــت بس ــگاه زنی ــم باش ــه تصمی ب
ــم  ــه تی ــال ب ــم آاس رم در آســتانه انتق ــو« مهاجــم تی ــن ژک اســت. »ادی
اینترمیــلان ایتالیــا اســت و ایــن احتمــال وجــود دارد کــه ســردار آزمــون 

ــن وی راهــی رم شــود.  ــوان جایگزی ــه عن ب

 استقلالی ها واکسن کرونا دریافت می کنند
ــر  ــرواز چارت ــا پ ــولاد ب ــر ف ــال اســتقلال پــس از باخــت براب ــم فوتب تی
راهــی تهــران شــدند بازیکنــان و کادر فنــی تیــم فوتبــال اســتقلال پــس 
ــروز  ــدند و ام ــران ش ــی ته ــر راه ــرواز چارت ــا پ ــولاد ب ــر ف ــت براب از باخ
ــا دریافــت مــی کنند.تیــم  ــا حضــور در مجموعــه انقــلاب واکســن کرون ب
فوتبــال اســتقلال شــب گذشــته بــا باخــت مقابــل فــولاد عنــوان قهرمانــی 

جــام حذفــی را از دســت داد. 

ــیا در  ــان آس ــگ قهرمان ــزاری لی ــا برگ ــت AFC ب  موافق
عربســتان

ــی  ــرای میزبان ــگار مطــرح عربســتانی از چــراغ ســبز AFC ب یــک خبرن
ــر داد. ــان آســیا خب ــه لیــگ قهرمان عربســتان در ادام

ــیون  ــرد فدراس ــلام ک ــن اع ــش از ای ــیا پی ــال آس ــیون فوتب  کنفدراس
ــا  ــان 2021 ت ــگ قهرمان ــه لی ــی از ادام ــرای میزبان ــیا ب ــرب آس ــای غ ه

ــد. ــدام کنن ــز اق ــه صــورت متمرک ــا ب ــت ه ــن رقاب ــال ای فین
عربســتان بــه صــورت رســمی بــرای میزبانــی از مراحــل یــک چهــارم، 
ــان  ــدالله الحنی ــن رابطــه عب ــرد. در همی ــدام ک ــال اق ــی و فین ــه نهای نیم
 AFC خبرنــگار نشــریه »الریاضیــه« مدعــی شــد: بــه احتمــال خیلــی زیــاد
ــی لیــگ  ــه مســابقات حذف ــی ادام ــرای میزبان ــا درخواســت عربســتان ب ب
ــی  ــرای میزبان ــی کند.ب ــز موافقــت م ــه صــورت متمرک ــان آســیا ب قهرمان
از ایــن رقابــت هــا فدراســیون فوتبــال کشــورمان نیــز اقــدام کــرده بــود. 
ــه یــک هشــتم  باشــگاه هــای پرســپولیس، اســتقلال و تراکتــور در مرحل

ــد.  ــان آســیا حضــور دارن نهایــی لیــگ قهرمان

 بازگشــت شکوهمند گلری که حتی به زندان افتاد
ــه  ــادی ب ــدود زی ــا ح ــی را ت ــام حذف ــش در ج ــی تیم ــام قهرمان نکون

ــت. ــون اس ــروزان مدی ف
 محســن فــروزان بــی شــک از فــرش بــه عــرش رســید. بعــد از جنجــال 
شــرط بنــدی و زندانــی شــدن ایــن بازیکــن، خیلــی هــا فکــر مــی کردنــد 
پرونــده اش در فوتبــال ایــران بســته اســت. امــا خیلــی زود مشــخص شــد 
ــده،  ــتباه ش ــک اش ــار ی ــط دچ ــروزان فق ــه و ف ــتباهاتی صــورت گرفت اش

اشــتباهی کــه همــه بازیکنــان مــی کننــد. 
ــید. او  ــبختی رس ــه خوش ــی زود ب ــولاد خیل ــه ف ــال ب ــا انتق ــروزان ب ف
ــود، هــر چنــد اواخــر فصــل نیمکــت  امســال جــزو خــوب هــای فــولاد ب
ــا حــدود  ــت هــا را ت ــن رقاب ــی تیمــش در ای ــام قهرمان نشــین شــد. نکون
زیــادی بــه فــروزان مدیــون اســت چراکــه ایــن گلــر در بــازی ســپاهان دو 
پنالتــی گرفــت و در فینــال هــم بــا مهــار یــک پنالتــی نقــش کلیــدی در 

قهرمانــی تیمــش داشــت. 

 پیام شفر به استقلالی ها 
ســرمربی اســبق اســتقلال بعــد از شکســت اســتقلال در فینــال جــام 
ــرد شــفر  ــش نشــان داد.وینف ــن نتیجــه واکن ــه ای ــولاد ب ــر ف ــی براب حذف
ــم  ــن تی ــی از ای ــل جدای ــد از دو فص ــان بع ــی پوش ــبق آب ــرمربی اس س
ــت  ــد از شکس ــفر بع ــی کند.ش ــال م ــتقلال را دنب ــج اس ــان نتای ،همچن
اســتقلال بــا انتشــار تصویــری از خــودش از شــب قهرمانــی اســتقلال در 
ــه اســتقلالی  ــازی خطــاب ب جــام حذفــی ســه فصــل قبــل و مــدال آن ب

ــز ؛تســلیم نشــو ــز هرگ ــه اســت : هرگ ــا گفت ه
ایــن واکنــش شــفر  در حالــی رقــم خــورده اســت کــه فرهــاد مجیــدی 
ــر و لیــگ  ــازی آخــر  اســتقلال در لیــگ برت ســه فصــل قبــل در پنــج ب

قهرمانــان آســیا بــا تصمیــم مدیــران جانشــین شــفر شــده بــود.

مهدی قایدی برای ترانســفر شــدن و خروجش از باشگاه استقلال با 
چالش های زیادی مواجه شده است.

  تیم فوتبال اســتقلال در ورزشگاه نقش جهان اصفهان در چارچوب 
فینال رقابت های جام حذفی به مصاف فولاد خوزستان رفت و در نهایت 
در ضربات پنالتی مغلوب این تیم خوزســتانی شــد و جام قهرمانی را از 
دســت داد. پس از این بازی و تمام شــدن پرونده این فصل از مسابقات، 
همچنان گمانه زنی های زیادی در خصوص ماندن یا رفتن بازیکنان استقلال 
می شــود. در این بین مهدی قایدی یکی از مهم ترین بازیکنانی است که 

زمزمه های جدایی او برای لژیونر شدن به گوش می رسد.
قایدی در فصل بیســتم رقابت های لیگ برتر موفق شد 7 گل به ثمر 
برســاند و با به ثبت رساندن ۶ پاس گل، از تاثیرگذارترین بازیکنان تیم 
فوتبال اســتقلال باشــد. تاثیر قابل توجه قایدی در استقلال باعث شده 
کــه کادر فنی آبی پوشــان پایتخت روی حضور او تاکیــد قابل توجهی 
داشــته باشند و این مســاله موجب شده اظهارات ضد و نقیضی از سوی 

استقلالی ها مطرح شود.
در این بین صحبت های فرهاد مجیدی شاید از همه بیشتر قابل توجه 

باشــد. او در جمع خبرنگاران و در روزی که تمرین اســتقلالی ها برگزار 
نشد، درباره مهدی قایدی گفت: »من اجازه نمی دهم حتی یک بازیکن 
از این تیم جدا شــود. البته بحث قایدی فرق دارد، من جلوی ترانسفر و 

پیشرفت یک بازیکن را نمی گیرم.«
اما در ادامه مجیدی بر خلاف حرف های خود صحبت های دیگری به 

میان آورد و جدایی قایدی را مشروط به جذب یک بازیکن خوب توسط 
باشگاه دانست. او در این رابطه اظهار کرد:  »هنوز درباره قایدی تصمیمی 
نگرفته ایم. اگر جایگزین خوبی برای قایدی پیدا شود، با جدایی او موافقت 
می کنیم. در غیر این صورت او ترانســفر نخواهد شد.«شرایط دیاباته هم 
در استقلال مقداری مبهم شده است. در حالی که مدیران استقلال گفته 
بودند دیاباته و میلیچ در لیست خروجی استقلال حضور دارند اما مجیدی 
به یک باره در نشست خبری قبل بازی با گل گهر سیرجان درباره شرایط 
دیاباته اظهارات متفاوتی داشت و مدعی شد این بازیکن با باشگاه استقلال 
قرارداد دارد و درباره او تصمیمی گرفته نشده است. همچنین دیاباته در 
لیســت تیمش در بازی فینال جام حذفی مقابل فولاد حضور نداشــت و 
این اتفاق احتمال جدایی او از جمع آبی پوشــان را پایتخت بیشتر کرده 
است.این صحبت ها و اظهارات ناهماهنگ در باشگاه استقلال، باعث شده 
درباره شرایط و آینده بازیکنان استقلال همچنان ابهاماتی پیش بیاید و با 
این وضعیت مشخص نیست مهدی قایدی می تواند لژیونر شود یا دیاباته با 
وجود سال پر فراز و نشیبی که گذراند همچنان می تواند استقلالی باشد 

یا در لیست خروجی باشگاه قرار دارد.

سرنوشت مبهم قایدی و دیاباته در گرو مواضع ناهماهنگ مجیدی

رئیس فدراسیون والیبال ایران بازهم وعده داد؛ اما این بار 
در خصوص مسابقات قهرمانی آسیا!

 محمدرضا داروزنی رئیس فدراسیون والیبال ایران درباره 
بیست ویکمین دوره مسابقات والیبال قهرمانی مردان آسیا 
گفت: از 12 نفری که در المپیک حضور داشتند، شش نفر 
آنها با تیمی که زیر نظر آقای عطایی تمرین می کنند به 
قهرمانی آسیا اعزام خواهند شد. در این رقابت ها ترکیبی 

از جوانان و باتجربه ها را خواهیم دید.
او ادامه داد: میلاد عبادی پور، صابر کاظمی، میثم صالحی، 
علی اصغر مجرد و بردیا ســعادت از سوی عطایی به تیم 
ملی والیبال دعوت شــده اند. مطمئن هستم که در آسیا 
تیم جوان ایران انگیزه داشــته و شرایط به گونه ای است 
که این تیم می تواند در مسابقات آسیایی همان والیبالی 

که مردم دوست دارند را به نمایش بگذارد.
این صحبت های رئیس فدراسیون والیبال درحالی است 
که قبل از حضور ولادیمیر آلکنو در ایران، داورزنی از طرف 
آلکنو قول سکو را داده بود اما سرمربی تیم ملی تضمین 
نتایج را شــارلاتانی دانست و در نهایت وعده های رئیس 
فدراسیون والیبال تیم ملی ایران را در مسابقات المپیک 

و در شرایط حساس تحت فشار قرار داد.  
داورزنی که گفته بود آرمان فدراسیون والیبال حضور ملی 
پوشان ایران در جمع چهار تیم برتر جهان در المپیک است 
توقعات را بسیار بالا برد و به نوعی به ملی پوشان دیکته کرد 
که باید هر طور شده در مسابقات المپیک نتیجه بگیرند.

حتی رییس فدراسیون والیبال پس از  2 پیروزی والیبال 

ایران برابر ونزوئلا و لهستان در المپیک اعلام کرد که  این 
تیم، تیم ملی  واقعی در المپیک است اما بعد از بازی آخر و 
باخت مقابل ژاپن از نتایج اظهار ناراحتی و عذرخواهی کرد!

مشخص نیســت که چرا داورزنی در زمان های حساس 
به جای تزریق آرامش به تیم ملی، ملی پوشــان را تحت 
فشار وعده ها قرار می دهد. صحبت های رئیس فدراسیون 
والیبال قبل از المپیک امیدی به هواداران والیبال داد که 
هیچ شخصی فکر نمی کرد ایران با همچون نتایج ضعیفی 
المپیک و لیگ ملت های والیبال 2021 را ترک کند! شاید 
اگر داورزنی با سکوت کار را جلو می برد بسیاری از حاشیه 

های امروز برای تیم ملی والیبال به وجود نمی آمد.
صحبت های عجولانه داورزنی در چند ماه اخیر یقه والیبال 
ایران را گرفت به طوری که باعث شد قائمی صحبت هایی 
را بــه زبان بیاورد که برای والیبال ایران و این ملی پوش 
بد شود. داورزنی اگر واقعا می خواهد کاری برای تیم ملی 
انجام دهد بهتر است با کمی مشورت برخی از موضوعات 
را اعــلام کند. داورزنی باید بداند که با ایجاد این توقعات 
دیگر عذرخواهی فایده ندارد و قطعا هواداران و مردم ایران 
منتظر عملی شدن وعده ها هستند؛ هرچند که تا کنون 

این وعده ها در خصوص تیم ملی محقق نشده است.

بهروز عطایی یکی از بهترین ســرمربیان وطنی است که 
کارنامه درخشانی در مربیگری دارد. در فاصله کمتر از یک 
ماه مانده به این رقابت ها مشخص نیست که چرا داورزنی 
باز هم اشتباه گذشته را تکرار کرده و با صحبتهایش تیم 
ملی را تحت فشــار قرار می دهد؟ داورزنی باید بداند که 
نبایــد جوانان ایران را با مربی وطنی قربانی نتایج ضعیف 
آلکنو کند چرا که به نظر می آید این صحبت ها برای فرار 
از پاسخگویی نتایج ضعیف تیم ملی با هدایت آلکنو باشد.

تیم ملی والیبال ایران اکنون پوســت اندازی کرده و قرار 
است با جوانان و با تجربه ها به رقابت های قهرمانی آسیا 
پــا بگذارد. قطعا این صحبت های داورزنی در اردوی تیم 
ملی والیبال شنیده خواهد شد و شاید این صحبت ها به 
جای کمک به تیم ملی باعث شود ملی پوشان تحت فشار 
قرار بگیرند.  داورزنی باید بداند که قرار نیست، ملی پوشان 
جوان والیبال ایران در آسیا نتایج ضعیف آلکنو در المپیک 
و لیگ ملتهای والیبال را جبران کنند چرا که قطعا این تیم 
جوان کار بسیار سختی را دارد. باتوجه به اینکه ژاپن میزبان 
مسابقات قهرمانی آسیا است تیم جوان عطایی قطعا کار 
دشــواری داشته و نباید داورزنی برای فرار  شکست های 
آلکنو، تیم جوان والیبال ایران را قربانی کند. بیست ویکمین 
دوره مسابقات والیبال قهرمانی مردان آسیا از 21 لغایت 
28 شهریورماه به میزبانی ژاپن برگزار می شود و تیم ملی 
بزرگسالان ایران به سرمربیگری بهروز عطایی با ترکیبی 
از مردان حاضر در المپیک توکیو و دیگر بازیکنان جوان 

در این رقابت ها شرکت می کند.

داورزنی باز هم نقطه سر خط !

 
 

ســرانجام پس از کش و قــوس های فراوان و صــرف انرژی و هزینه 
های زیاد، تیم دو نفره کاراته بانوان ایران با هدایت ســمانه خوش قدم با 
نمایشــی ضعیف به کار خود در المپیک توکیو پایان داد. سارا بهمنیار و 
حمیده عباســعلی دو نماینده کاراته بانوان ایران پس از حضور در رقابت 
های متعدد بین المللی و صرف هزینه های هنگفت از ســوی فدراسیون 
کاراته، ســرانجام موفق به کسب ســهمیه المپیک شدند.در شرایطی که 
بسیاری از مردم، مسئولان و اهالی کاراته انتظار آن را داشتند، دو کاراته 
کای تیم بانوان ایران با نمایشی نه چندان خوب و بدون مدال به کار خود 

در المپیک توکیو پایان دادند.
بدون شک ناکامی دو کاراته کای بانوی ایران در المپیک توکیو نتیجه 
عملکرد و توانایی فنی سمانه خوش قدم سرمربی تیم ملی در این رقابت 
ها بود. عملکرد بهمنیار و عباسعلی در المپیک توکیو نشان داد طی یکی 

دو ســال اخیر علی رغم بارها حضور در رویدادهای بین المللی، تکنیک 
و روش جدیــدی به مبــارزه دو کاراته کای بانوی ایران اضافه نشــده و 
بهمنیار و عباســعلی بر خلاف ســجاد گنج زاده از جسارت، جنگندگی و 
قابلیت های فنی بالا برای کســب مدال در مهمترین رویداد تاریخ کاراته 
برخوردار نیســتند.بهمنیار که حتی در واپسین روزهای مانده به المپیک 
نیز حضور فعالی در فضای مجازی داشت، در المپیک توکیو نیز با ظاهری 
کاملا متفاوت از دیگر رقبا پا به میدان گذاشت و در نهایت قدر این فرصت 
بزرگ را ندانســت و در حالی که می توانست حداقل مدال برنز بگیرد، از 
دور رقابت ها کنار رفت.عباسعلی نیز که با صرف هزینه های زیاد از جمله 
اقامت طولانی مدت در آلمان به همراه خوش قدم برای انجام عمل جراحی، 
عازم توکیو شده بود در نهایت بر خلاف انتظارات جامعه کاراته بدون کسب 
مدال به کار خود پایان داد.در مقابل، سید شهرام هروی سرمربی تیم ملی 

کاراته مردان که با اقبال بد و از دست دادن بهمن عسگری یکی از شانس 
های مسلم کسب مدال طلای المپیک، فقط با سجاد گنج زاده عازم توکیو 
شده بود با تمرکز و توانایی های فنی خود عامل مهم کسب مدال طلای 
المپیک توسط گنج زاده بود.آرامش در زمان مبارزه، کارت کشیدن های 
به موقع، طرح ریزی بهترین اســتراتژی برای مبارزه مقابل رقبا و تجربه 
بالای هروی به همراه شایســتگی و فرصت طلبی سجاد گنج زاده، باعث 
شد کاراته مردان ایران با یک نماینده خود شگفتی ساز شود و یکی از 3 

مدال طلای کاروان ورزشی ایران را به ارمغان بیاورد.
انتظــار می رود فدراســیون کاراته با بررســی دقیقــه عملکرد کادر 
فنــی بانــوان ایران، بهترین تصمیــم را برای آینده هر چــه بهتر کاراته 
 بانــوان ایران اتخاذ و از تمام پتانســیل ممکن بــرای موفقیت تیم ملی 

کاراته بانوان استفاده کند.

 عملکرد درخشان شهرام هروی در توکیو
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امام علی علیه السلام:
عِیَهُ مَن لا  کَفی باِلعِلمِ شَرَفا أن یدََّ

یحُسِنُهُ ، و یفَرَحَ بهِِ إذا نسُِبَ إلیَهِ ، 
و کَفی باِلجَهلِ ذَمّا یبَرَأُ مِنهُ مَن هُوَ 

فیهِ .
در ارجمندی، دانش همین بس که 

کسی هم که آن را نیک دانا نیست 
دم از داشتن آن می زند و هرگاه 

نسبت علم و دانایی به او داده شود، 
خوشحال می گردد و در نکوهندگی 

نادانی همین بس، که حتی آدم 
نادان و بی بهره از دانش، از آن 

بیزاری می جوید. 
منیة المرید : 110. 

 دلار                          251,710 
 یورو                         302,980 
 پوند انگلیس           365,420

 درهم امارات              71,520   
 لیر ترکیه                   37,300
 سکه امامی         118,680,000
 بهار آزادی         112,989,000
 نیم سکه               66,000,000
 ربع سکه              43,100,000 
 سکه گرمی          25,000,000

طلا
 و 

رز
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گرفتار باتلاق کرونا شدیم!

فناوری
 شناسایی تومورهای پنهان شده در بافت با کمک اشعه مادون 

قرمز
پژوهشــگران ژاپنی، روش جدیدی مبتنی بر اشعه مادون قرمز ارائه داده اند 

که تومورهای پنهان شده در بافت را نشان می دهد. 
 به نقل از ساینس دیلی، تصویربرداری فراطیفی مادون قرمز که با درک ماشینی 
ادغام شــده است، می تواند تومورها را در بافت های عمیق و تحت پوشش یک 

لایه مخاطی نشان دهد.
تومورهای استرومایی دستگاه گوارش، تومورهایی هستند که زیر لایه مخاطی 
اندام های ما گسترش می یابند. از آنجا که این تومورهای زیر مخاط در اعماق بافت 

قرار دارند، تشخیص آنها حتی با بافت برداری نیز دشوار است.
پژوهشگران ژاپنی با استفاده از تصویربرداری مادون قرمز و درک ماشینی، 
روشی جدید و دقیق با حداقل تهاجم ارائه داده اند که میان بافت های عادی و 

بافت های دارای تومور تمایز قائل می شود. 
 گاهی اوقات، برخی از تومورها در عمق اندام ها و بافت ها به وجود می آیند که 
توسط لایه مخاطی پوشیده می شوند و همین موضوع، کشف آنها با روش های 
عادی مانند آندوســکوپی یا نمونه برداری را برای پژوهشگران دشوار می سازد. 
بررسی تومورهای استرومایی دستگاه گوارش، به روش های طاقت فرسایی نیاز 
دارد که بسیار زمان بر هستند و زمان مورد نیاز برای تشخیص را افزایش می دهند.

دکتر »توشی هیرو تاکاماتسو«)Toshihiro Takamatsu(، از پژوهشگران این 
پروژه گفت: این روش کمی به اشــعه ایکس شباهت دارد. در این روش، شما 
می توانید با کمک پرتو الکترومغناطیسی که از بدن عبور می کند، تصاویری را 
از ساختارهای داخلی بدن ببینید. طول موج فروسرخ نزدیک، به ایجاد شفافیت 
در تصاویر کمک می کند. این طول موج ها، آسیب کمتری را برای افرادی که در 
معرض آنها قرار می گیرند، به همراه دارند. بدین ترتیب، پژوهشگران می توانند 

آنچه را که درون بافت ها پنهان شده است، با خیال راحت بررسی کنند. 
پژوهشگران این پروژه، هیچ تجربه ای در استفاده از تصویربرداری فراطیفی 
مادون قرمز برای بررسی تومورهای عمیق نداشتند. آنها آزمایش های تصویربرداری 
را روی 12 نفر که به تومورهای اســترومایی دســتگاه گوارش مبتلا بودند و 
تومورهای آنها با جراحی برداشــته شــده بود، آزمایش  کردند. پژوهشگران با 
اســتفاده از تصویربرداری فراطیفی مادون قرمز، به تصویربرداری از بافت های 
برش خورده پرداختند. سپس یک آسیب شناس، تصاویر را بررسی کرد تا مرز 
میان بافت های عادی و بافت های دارای تومور را شناسایی کند. پژوهشگران از 
آن تصاویر، به عنوان دستورالعملی برای الگوریتم درک ماشینی استفاده کردند 

تا یاد بگیرد که تفاوت  میان دو تصویر را تشخیص دهد.
دکتر »هیروشی تاکمورا«)Hiroshi Takemura(، از پژوهشگران این پروژه گفت: 
توانایی تشخیص دقیق، سریع و غیرتهاجمی انواع گوناگون تومور که معمولا نیاز 

به جراحی دارد، هم برای بیماران و هم پزشکان ساده تر است.
تاکمورا این موضوع را تایید می کند که هنوز مشکلاتی پیش رو وجود دارد 
اما احساس او این است که آنها برای حل مشکلات آماده هستند. وی افزود: ما 
پیشتر سیستمی را طراحی کرده ایم که دوربین تصویربرداری فراطیفی مادون 
قرمز را به انتهای آندوسکوپ متصل می کند. ما امیدواریم که به زودی ارزیابی ها را 
روی افراد مبتلا انجام دهیم، نه فقط روی بافت هایی که با جراحی از بین رفته اند.

 وجود حیات در زهره رد شد
در ماه سپتامبر، ستاره شناسان و دیگر دانشمندان مشغول مقاله ای بودند که 
در مجله ی Nature Astronomy به چاپ رسیده بود و نشانه هایی از وجود حیات 
در سیاره زهره را نشان می داد. در این مقاله ادعا می شد که دانشمندان در این 
ســیاره فسفین کشف کرده اند. گازی که از موجودات میکروسکوپی بی هوازی 
نشات می گیرد. این گاز در جو ونوس مشاهده شده بود، یافته ای که اگر درست 
باشد نشان می دهد ما در جهان تنها نیستیم. اما مطالعات بعدی نتوانستند به 
نتیجه ی مشابهی دست یابند. اکنون گروهی از دانشمندان باور دارند که علت 
اشتباهی که در تحقیقات اول رخ داد را فهمیده اند. به نقل از سالون، در مقاله ای  
که به عنوان پیش چاپ در مجله ی Astrophysical Journal موجود است و قرار 
است به صورت عمومی منتشر شود گروهی از دانشمندان معتقدند که گاز کشف 

شده در مقاله ی اصلی دی اکسید گوگرد بوده است و نه فسفین! 
دی اکسید گوگرد در زهره به فراوانی موجود است و متاسفانه ربطی به وجود 
حیات ندارد.دکتر ویکتوریا مدوس)Victoria Meadows( استاد ستاره شناسی در 
دانشگاه واشنگتن که در نوشتن مقاله جدید نقش داشته می گوید: داده ها نشان 
می دهد که به جای فسفین در ابرهای سیاره ی زهره در آن دی اکسید گوگرد 
یافت شــده است. دی اکسید گوگرد سومین عنصر فراوان در جو زهره است و 

نشانه ای از وجود حیات نیست.
برای درک بیشتر این موضوع باید کمی در علم دقیق شویم تا علت آن  که چرا 
دانشمندان در وهله ی اول تصور کردند فسفین در جو زهره وجود دارد را بیابیم.

از آن  جا که انســان ها هیچ کاوشگر فعالی برای اندازه گیری هوا در سطوح 
فوق داغ زهره ندارند تنها راه بررسی ترکیب ابرهای زهره، مشاهده ی طیف های 
جو است. طیف ها الگوها نوری هستند که توسط یک عنصر یا ماده ی شیمیایی 
ساطع می شوند و از آن جا که عنصر طیف و طول موج مشخصی دارد دانشمندان 
می توانند آن ها را مورد تجزیه و تحلیل قرار دهند تا به مواد شیمیایی هر کدام 
دست یابند. مشکل اصلی این جاست که متغیرهای زیادی به عنوان »نویز«  وجود 
دارند که می توانند در داده های به دست آمده از این طیف ها خلل ایجاد کنند 
و باعث به دست آمدن نتایج غلط شوند. در واقع اگر جو دارای مواد شیمیایی 

متفاوت زیادی باشد جداسازی آن ها و تشخیص هر یک امری پیچیده است.
در مورد این ســیاره نیز دانشمندان باور دارند که نویسندگان مقاله اصلی 
دی اکسید کربن در جو زهره را به حساب نیاورده اند و به اشتباه فکر کردند که 
داده های آن ها از ابر زهره گرفته شــده است. در حالی که این داده ها از لایه ی 

مزوسفر جو بوده که در ارتفاع ۵0 کیلومتری قرار دارد.
البته اگر مقاله ی جدید درســت باشد و فسفینی در جو زهره نباشد به این 
معنا نیست که دانشمندان مقاله ی اصلی اشتباهی انجام داده اند. روش های علمی 
ایجاب می کند که فرضیه ها دوباره بررسی شوند. دانشمندان مقاله ی اصلی در 
مورد تحقیقات و مشاهدات شــان شفاف عمل کردند و اجازه دادند دانشمندان 

دیگر یافته های آن ها را دوباره بررسی کنند. 

 تحویل 4 ماهواره به ســازمان فضایی ایران/آخرین وضعیت 
»سامان«

مدیرکل حوزه ریاست سازمان فضایی از تحویل گیری 4 ماهواره »پارس- 1« 
،«ناهید«، »طلوع« و »ظفر- 2« خبر داد و گفت: این ماهواره ها در حال تکمیل 

فرآیندهای نهایی خود هســتند، ضمن آنکه بلوک انتقال مداری »سامان« نیز 
مراحل پایانی خود را می گذراند. 

دکتر سعید قربانی با اشاره به تعاملات سازمان فضایی با سایر مراکز تحقیقاتی 
و برون ســپاری پروژه های تحقیقاتی، با تاکید بر اینکه در این رابطه ســازمان 
فضایی ایران از تمامی ظرفیت های موجود اعم از بخش خصوصی، بخش دولتی، 
دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و مراکز علمی و شرکت های خصوصی برای پیشبرد پروژه 
فضایی بهره می برد، اظهار کرد: این امر به نحوی است که در پروژه های ماهواره ای 
که به دانشگاه ها سپرده شده بود و علاوه بر روند طراحی که در دانشگاه ها توسط 
دانشجویان و اساتید دانشگاه ها انجام می شود، از تخصص شرکت های خصوصی 

در طراحی زیر سیستم و ماژول های ماهواره استفاده می  شود.
وی اظهار کرد: در ادامه همین روند واگذاری دوباره پروژه ها به بخش خصوصی 
در دستور کار سازمان فضایی است و در تلاشیم تا از تمام ظرفیت های موجود 

بهره مند شویم.
قربانی با اشاره به رویکرد کشور در زمینه طراحی و ساخت ماهواره ها، خاطر 
نشــان کرد: با توجه به تحریم های ظالمانه موجود ممکن است هر لحظه این 
تحریمات شامل فناوری مخابراتی و فناوری اطلاعاتی شود و کشور نیازمند راهکار 
ســریع و جامع باشد؛ از این رو کشور نیاز مبرمی به ماهواره مخابراتی دارد. در 
حال حاضر دنیا به سمت پرتاب ماهواره های کوچک حرکت کرده است؛ چرا که 
این نوع ماهواره ها قابلیت تولید انبوه را دارند و ما نیز تلاش داریم تا با مشارکت 
بخش خصوصی اقدام به ایجاد منظومه های ماهواره های مخابراتی و سنجشی 

کنیم و در این راستا بسترسازی های لازم را نیز انجام داده ایم.
وی در خصوص پروژه  ماهواره ای در دستور کار سازمان فضایی، یادآور شد: 
پروژه ماهواره مخابراتی »ناهید- 2« طی قراردادی بین پژوهشگاه فضایی ایران و 
سازمان فضایی ایران به اجرا درآمده است. ماهواره »ناهید 2« یک میکرو ماهواره 
مخابراتی اســت که برای انجام ماموریت های مخابراتی در مدار LEO و توسعه 
تکنولوژی زیر سیستم های حساس ماهواره های مخابراتی GEO طراحی شده است.

 مدیرکل حوزه ریاست سازمان فضایی ایران، ماهواره »پارس- 1« را مهمترین 
ماهواره ای دانست که امسال آماده شده است و گفت: این ماهواره سنجش از دور 
پیشرفته ترین ماهواره ای است که تا امروز در ایران ساخته شده است. ماهواره 
»طلوع« نیز از دیگر ماهواره های سنجشی کشور است که بخشی از فناوری های 

»های تک« در آن مورد استفاده قرار گرفته است.
قربانی با اشــاره به تحویل ماهواره »پارس- 1« به سازمان فضایی از سوی 
پژوهشگاه فضایی ایران، توضیح داد: متخصصین پژوهشگاه فضایی ایران در یک 
تلاش مســتمر و خستگی ناپذیر توانستند با وجود تمام محدودیت های شیوع 
ویروس کرونا، این پروژه را مطابق با زمان بندی از پیش تعیین شــده به اتمام 
برسانند و تمام تست های مورد نیاز را با موفقیت پشت سر بگذارند. این ماهواره 
تحویل سازمان فضایی ایران شده و در حال انجام هماهنگی ها و طی فرآیندهای 

لازم برای پرتاب هستیم.
وی همچنین ماهواره »ناهید- 2« را یک میکرو ماهواره مخابراتی توصیف 
کرد که برای انجام ماموریت های مخابراتی در مدار LEO و توسعه تکنولوژی زیر 
سیستم های حســاس ماهواره های مخابراتی GEO طراحی شده است و اضافه 
کرد: این ماهواره قابلیت انجام ماموریت های متعددی را دارد که در دو دســته 
»اولیه« و »ثانویه« تعریف شــده اند. در ماموریت های اولیه تمرکز بر توسعه و 
تست تکنولوژی های اساسی مورد نیاز، از جمله آزمون انتقال مداری با استفاده 

از پیشرانش تک مؤلفه ای و دستیابی به عمر عملیاتی 2 سال است.
قربانی ابراز امیدواری کرد در این هفته این ماهواره تکمیل شود و فرآیند تست 
و تحویل گیری ماهواره توسط سازمان فضایی آغاز شود. وی درخصوص تعداد 
ماهواره های در نوبت پرتاب این سازمان، گفت: هم اکنون و بعد از تحویل گیری 
ماهواره های »پارس- 1« ،«ناهید«، »طلوع« و »ظفر- 2« این ماهواره ها در حال 
تکمیل فرآیندهای نهایی خود هستند و علاوه بر آن بلوک انتقال مداری »سامان« 
نیز مراحل پایانی خود را می گذراند. مدیرکل حوزه ریاست سازمان فضایی با اشاره 
به اقدام سازمان فضایی ایران در فعال سازی صنعت بیمه در بخش فضایی، افزود: 
در سال گذشته به عنوان اولین قرارداد بیمه در بخش فضایی کشور، قرارداد بیمه 
»حمل و نقل محموله های فضایی« منعقد شد و در ادامه فعالسازی صنعت بیمه 

در این حوزه، دومین قرارداد بیمه در حوزه فضایی نیز شکل گرفت.
وی خاطر نشان کرد: این قرارداد بیمه شامل فازهای »پیش از پرتاب و تزریق 
ماهواره در مدار مورد نظر« و »بیمه مسئولیت شخص ثالث برای افراد حاضر در 

اجرای این مراحل« است.

 گلکســی Z فولد 3 و گلکسی Z فلیپ 3 سامسونگ پنج ماه 
دیگر عرضه می شوند

براساس شایعات، سامسوگ قصد دارد گوشی های تاشدنی گلکسی Z فولد 
3 و گلکسی Z فلیپ 3 را ماه جولای 2021 )تیرماه 1400( راهی بازار کند.

گوشی های هوشمند سری نوت معمولا حوالی ماه سپتامبر و اکتبر روانه ی بازار 
می شوند؛ در نتیجه گمان می رفت گوشی های تاشدنی بعدی سامسونگ نیز در 
این بازه ی زمانی عرضه شوند. اما براساس گزارش GSMArena، اگر شایعه ای که 
به تازگی منتشر شده است صحت داشته باشد، سامسوگ قصد دارد گوشی های 
تاشــدنی گلکسی Z فولد 3 و گلکسی Z فلیپ 3 را ماه جولای 2021 )تیرماه 
سال 1400( راهی بازار کند. بنابراین، محصولات یادشده ماه ها زودتر از گلکسی 

Z فولد 2 که ماه سپتامبر عرضه شد، به دست کاربران می رسند.
باتوجه به اینکه پرچم دار سامسونگ برای نیمه ی اول سال، یعنی سری گلکسی 
اس 21 در ماه ژانویه راهی بازار شد، به  نظر می رسد استراتژی این شرکت برای 
زمان عرضه ی محصولات در حال تغییر است؛ در نتیجه زمان بندی جدید برای 
عرضه ی گوشی های هوشمند تاشو منطقی به  نظر می رسد. اگر شرکت کره ای 
برای عرضه ی محصولات پرچم دار خود دو روز در سال را در نظر داشته باشد، 
تفاوت زمانی این دو روز باید شش ماه باشد. این بدان معنی است که گوشی های 
تاشدنی باید شش ماه پس از سری گلکسی اس 21، یعنی در ماه جولای عرضه 
شــوند. تأیید صحت این شایعه در حال  حاضر کار عجولانه ای است. شاید این 
شرکت در ماه جولای در مسیر تولید گوشی های تاشدنی بعدی باشد. بااین حال، 
به هیچ وجه مشخص نیست در روند تولید این محصولات تأخیر پیش خواهد آمد 
یا خیر. شاید سامسونگ تمامی شرایط برای عرضه ی نسخه ی سوم گوشی های 
هوشمند تاشدنی خود را مهیا کرده است. این شرکت پیش تر فراخوانی بزرگ 
برای گلکسی فولد اصلی داشته و تجربه لازم را کسب کرده است.انتظار می رود 
ترکیب شیشــه ی UTG )شیشه ی فوق باریک( گلکسی زد فولد 3 در قیاس  با 
نسل دوم گوشی های تاشدنی سامسونگ تغییر کند و حتی ممکن است دوباره 

از روکش پلاستیکی استفاده شود. 

نســخه ی ۶ چرخ خودروی آف رود و شاسی بلند جیپ گلادیاتور مجهز به 
پیشــرانه ی خورجینی هشت سیلندر شورولت LS3 با قدرت ۵00 اسب  بخار 

در یک آگهی فروش مشاهده شد.
جیپ گلادیاتور خودرویی اســت که در ســال های 19۶2 تا 1970 توسط 
شــرکت خودروسازی جیپ تولید شد و در ســال 2020 نسخه ی آف رود آن 
براســاس جیپ رانگلر به تولید رسید. به گزارش Carscoops، نسخه ای کاملا 
اصلاح شده از جیپ گلادیاتور اخیرا برای فروش در بازار خودروهای دست دوم 
فلوریدا ظاهر شد و اگرچه به نظر می رسد آگهی فروش آن حذف شده است؛ 

اما هنوز جای بحث دارد. 
نسخه ی یادشــده گلادیاتور »۶x۶G So Flo Jeeps SF« لقب گرفته است 

و به نظر می رســد مانند سایر مدل هایی نیست که قبلا با آن رو به رو شده ایم. 
از جملــه نکات در خور توجه در این خودرو می توان به افزایش طول اشــاره 
کرد و اکنون دارای سه محور و ۶ چرخ است که همه ی آن ها محرک هستند. 
رینگ ها ساخت یک شرکت خدمات پس از فروش هستند که در لاستیک های 

مخصوص رانندگی در گل ولای قرار گرفته اند.
مجموعه دیگری از تغییرات در این جیپ گلادیاتور وجود دارد که به آن ها 
اشــاره می کنیم. به عنوان مثال، کل قســمت بیرونی خودرو با اپوکسی مقاوم 
در برابر خراش مخلوط با فیبر کولار )Kevlar( با ضخامت یک شــانزدهم اینچ 
پوشانده شده، پروفیل جلوی آن از جلوپنجره و چراغ های جلوی یدکی ساخته 

شده است و شیشه جلو خودرو ضخامت زیادی دارد.
تغییرات در بخش عقب ادامه می یابد و شــامل کفی کشــیده با ریل های 
جدید و فضای کافی برای حمل رینگ و لاســتیک یدکی می شود. درحالی که 
فضای داخل کابین خودرو از چرم قرمز و سیاه پوشیده شده و ارتفاع سواری 

پنج اینچ افزایش یافته است.
افرادی که این خودروی عجیب را ساخته اند، به تغییرات برای زیبایی جیپ 
گلادیاتور اکتفا نکرده اند. آن ها همچنین پیشرانه ی V8  شورولت LS3 را در زیر 

کاپوت جاسازی کرده اند که ۵00 اسب  بخار قدرت تولید می کند.
خودروی یادشده با قیمت درخواستی 17۵ هزار دلار برای فروش از طریق 
جیمز ادیشــن آگهی شده بود اما در زمان نوشتن این متن، از فهرست فروش 
حذف شــد؛ به این دلیل که جیپ گلادیاتور ۶ چرخ فروخته شد یا فروشنده 

تصمیم گرفت فروش آن را در جای دیگری امتحان کند.

هدست واقعیت ترکیبی فوق پیشرفته ی اپل ۳۰۰۰ دلار قیمت خواهد داشت

اولین خودروی مســابقه ی پرنده ی الکتریکی جهان رونمایی شد.   به نقل 
از دیلی میل، این خودروی پرنده با حداکثر ســرعت 7۵ مایل برســاعت)120 
کیلومتر برساعت( و شتاب دهنده های اکتاکوپتر)octocopter( با هشت چرخانه، 

در اواخر سال جاری در مسابقاتی جدید شرکت خواهد کرد.
شــرکت Alauda Aeronautics که ســازنده ی این ماشین است می گوید: 
این وســیله که نامش ایراسپیدر)Airspeeder(است در این مرحله توسط یک 
نفر با کنترل از راه دور هدایت می شود و می تواند به صورت عمودی از زمین 
بلند شــود و به همین صورت نیز فرود بیاید. اولین ورود این وسیله به دنیای 
مســابقات با کنترل از راه دور برای انجام مجموعه ای از مسابقات تحت عنوان 
»بستر آزمایشی فناوری« خواهد بود و سپس مسابقات سال 2022 با سرنشین 

انجام خواهد شد.
این ماشــین پرنده برای مدت سه سال در حال توسعه بوده است و بخشی 
از برنامه ی ایجاد ورزشی است که بتواند انقلابی در زمینه ی حمل و نقل هوای 
پاک ایجاد کند. شرکت سازنده ی آن که در استرالیا مستقر است قصد دارد تا 

پیش از آغاز مسابقات 10 خودروی برقی پرنده کاملا مشابه بسازد.
در توســعه و ساخت این وسیله افرادی برجسته در صنعت هوافضا، خودرو 
و ورزش های موتوری شرکت داشــتند از جمله مک لارن)Mclaren(، شرکت 
 Jaguar Land(جگوار لندرور ،)Boeing(بوئینگ ،)Babcock(هواپیمایی بابکاک

.)Brabham(و برابهام )Rolls-Royce(رولزرویس،)Rover
 MK3 این گروه می گویند: اطلاعات بیشــتر در مورد مســابقات ایراسپیدر
از جمله خلبان ها، مکان و مســیر به زودی در ماه های آینده اعلام می شــود. 
آزمایشــات نهایی با کنترل از راه دور پشت درهای بسته در استرالیا پیش از 
شروع مســابقات بین المللی در اواخر ســال جاری انجام خواهد شد. شرکت 
ایراســپیدر می گوید: این لحظات مهم از اولین نمایش یک ماشــین پرنده ی 

برقی در تاریخ برای همیشه باقی خواهد ماند.
ایراسپیدر جهشی بزرگ به سمت جلو در زمینه ی ماشین های پرنده است، 
زیرا فناوری های آن هرگز در نوع دیگری از ماشــین ها دیده نشده است. این 
فناوری ها شــامل سیستم های جلوگیری از تصادف لیدار)LiDAR( و رادار است 
که دیدی مجازی ایجاد می کنند. همچنین بدنه ی آن از فیبرکربنی اســت که 
برای مقاومت بیشتر، محکم بودن و در عین  حال سبکی طراحی شده است.

درمقایســه با MK2 که اوایل ســال جاری رونمایی شــد این نسخه جدید 
افزایش 9۵ درصد نیرو با تنها ۵0 درصد وزن بیشــتر را دارد. همچنین دارای 
9۵ کیلووات پیشرانه و وزن 100 کیلوگرمی بدون احتساب خلبان است که به 
آن اجازه می دهد با سرعت 7۵ مایل بر ساعت)120 کیلومتر( حرکت کند. بر 
طبق گفته های شرکت سازنده ساختار اکتاکوپتر این ماشین به آن قابلیت های 

مثبتی از جمله پایداری بهتر و مانور بهتر می دهد. در هنگام مسابقات خلبان 
می تواند گردشی تیز مانند ماشین های مسابقه داشته باشد و همچنین توانایی 
حرکت به صورت عمودی را نیز دارد. این ســاختار همچنین این اطمینان را 
می دهد که اگر یکی از باتری ها و یا چرخانه ها دچار مشــکل شوند این وسیله 
می توانــد در امنیت کامل فرود بیاید. این مســابقات بــه گروه اطلاعات مهم 
بیشــتری درمورد دینامیک، عملکرد و ایمنی وسیله خواهد داد. و به ساخت 
نوع چهارم این ماشین که در سال 2022 آماده کار خواهد بود کمک می کند.

مســابقات نقش مهمی در ســرعت بخشــیدن بــه ایجــاد فناوری های 
eVTOL)برخاستن و نشستن عمودی وسایل نقلیه برقی( دارند و نوید انقلابی 
در زمینه ی حمل و نقل شــهری، لجستیک و حتی جابجایی موارد پزشکی را 
می دهد. هر دوی وسایل MK3 و MK4 به وسیله ی نوآوری ها به ایجاد محیطی 

امن کمک خواهند کرد. 

این نوآوری ها باعث پیشــرفت در زمینــه ی کاهش آلودگی صوتی و تولید 
باتری هایی می شود که به توسعه هرچه بیشتر صنایع جدید کمک می کند. این 
شرکت قصد دارد تا فراتر از استرالیا تا انگلیس گسترش یابد تا ورزشی جهانی تر 
ایجاد کنند. مت پیرسون)Matt Pearson(بناینگذار ایراسپیدر می گوید: بریتانیا 
به عنوان مرکز مســابقات ماشینی و هوافضا شناخته می شود و ما برای ایجاد 
مســابقاتی که باعث انقلابی در زمینه ی جابه جایی شود باید این مهارت ها را 
تحت نظر داشــته باشیم. در حالی که مســابقات هوایی موضوع جذابی است 

هدف ما افزایش سرعت توسعه در زمینه ی جابه جایی است.
این ورزش جدید همان نقشــی را ایفا می کند که مسابقات »فرمول یک« 
حدود یک قــرن پیش در آماده کردن مردم برای نوع جدیدی از حمل ونقل 

ایفا کرده است.

فرمول ۱ در آسمان!

گفته می شود هدست واقعیت ترکیبی اپل احتمالا دارای مجموعه ای از حسگرها و 
دوربین های ردیابی حرکت دست و چشم، سربند قابل تعویض و نمایشگر 8K است.

چند ســالی است که گفته می شود اپل در حال کار روی نوعی عینک واقعیت 
افزوده و یک هدست واقعیت مجازی یا واقعیت ترکیبی است و طبق گمانه زنی های 
اخیر، از مدل AR آن با نام احتمالی اپل گلس )Apple Glass( یاد می شود. گزارش های 
مختلف و پرونده های ثبت اختراع متعدد به نوعی این موضوع را اثبات می کنند و نشان 
می دهند که غول دنیای فناوری ایده های بسیاری برای هرچه کاربردی تر کردن این 
محصولات دارد. بنا بر گزارش اپل اینسایدر و با استناد به اطلاعات به دست آمده از 
منابع آگاه به سیاست های اپل، گفته می شود نخستین محصول قابل نصب روی سَر 
)HMD( کوپرتینویی ها می تواند یک هدست واقعیت ترکیبی )MR( بسیار پیشرفته 
باشد. به ادعای گزارش، دستگاه مذکور می تواند در بطن خود بیش از دوازده دوربین 

برای ردیابی حرکت دست و نشان دادن فیدهای ویدیویی جهان اطراف به کاربران 
داشته باشد. فناوری پیشرفته ردیابی چشم و نمایشگر با وضوح فوق العاده ی 8K همراه  
با سایر ویژگی ها، این هدست را به گزینه ای بالارده و گران قیمت تبدیل خواهد کرد. 
در این میان، تصاویر مفهومی از نمونه ی اولیه ی محصول در مراحل انتهایی توسعه 
رسانه ای شده است که براساس آن، این هدست از زبان طراحی منحنی شکل بهره 
می گیرد و با استفاده از مواد مشبک و سربندهای قابل تعویض روی صورت کاربر 
متصل می شود. در این گزارش آمده است که هدست اپل برای غوطه وری بیشتر 

کاربر، تلفیقی از فناوری واقعیت افزوده و واقعیت مجازی ارائه می دهد. 
اعتقاد بر این است که کانون توجه اپل می تواند بر ارائه ی بازی  یا احتمالا بهره وری 
 ،N301 و برنامه های آموزشــی معطوف شود. گفته می شود این دستگاه با نام رمز
کاربر را در محیطی کاملا مجازی، مانند هدست آکیولس کوئست غرق می کند و 
از قرار معلوم، مانع دید محیطی کاربر می شود؛ اما منظره ای از جهان اطراف او ارائه 
می دهد تا یک اثر واقعیت ترکیبی ایجاد کند. گفته می شد این محصول در آخرین 
مرحله از توسعه ی نمونه ی اولیه قرار دارد و قلب تپنده ی این هدست را پردازنده ای 
به مراتب قوی تر از تراشه ی M1 استفاده شده در کامپیوترهای مک تأمین خواهد 
کرد؛ از این رو انتظار می رود سطح پردازشی بسیار پیشرفته ای در بازی  و سایر محتوا 
ارائه بدهد. علاوه بر ردیابی دست و چشم، اپل در حال توسعه ی مکانیزم های کنترل 
برای دریافت فرامین کاربران است. برای مثال، دستگاهی همچون حلقه روی انگشت 
کاربر می تواند به او امکان کنترل نرم افزار بدهد. هنوز مشخص نیست که لوازم جانبی 
همراه آن عرضه خواهد شد یا جداگانه فروخته می شود؛ اما به نظر می رسد برخی 
از نمونه های اولیه دارای صفحه حساس به لمس برای تشخیص ژست های حرکتی 

یا دکمه ی Digital Crown برای ثبت فرامین هستند. 

جیپ گلادیاتور شش  چرخ مجهز به پیشرانه شورولت رؤیت شد


